
وسازی چین  وزیر صمت از ۲ شرکت بزرگ خودر
بازدید کرد

 وزیر صنعت، معــدن و تجارت ایــران که در راس یک هیــات صنعتی- 
تجاری به چین سفر کرده اســت، از ۲ شــرکت بزرگ خودروسازی این 
کشور )چری و دانگ فنگ( و کارخانه تولید باتری »گوشن« در شهر خفی 
چین بازدید کرد.»عباس علی آبادی« در جریان ســفر به چین از شرکت 
خودروســازی چری بازدید کــرد. وزیر صمت در جریــان حضور در این 
شرکت خودروســازی بزرگ چینی از خط تولید خودرو، بخش تحقیق و 

توسعه و آزمون رانندگی )تست درایو( آن بازدید کرد.
علی آبادی، همچنین در ادامه برنامه های کاری خود در سفر به این کشور 
آسیای شرقی، در شرکت خودروســازی دانگ فنگ حضور یافت و ضمن 
بازدید از خط تولید خــودرو، بخش تحقیق و توســعه و آزمون رانندگی 

)تست درایو(، نشستی را با مدیران ارشد این شرکت برگزار کرد.
وزیر صمت را در این ســفر »بابک احمدی« رئیس هیات عامل ســازمان 
گســترش و نوســازی صنایع ایران )ایدرو(، »منوچهر منطقی« معاون 
صنایع حمــل و نقل وزارت صمــت، »مهدی ضیغمی« رئیس ســازمان 
توســعه تجارت ایران، »ســیداحمدرضا اعلایی« مدیرعامل شــرکت 
نمایشگاه های بین المللی و تنی چند از مقام های صنعتی و تجاری کشور و 

همچنین فعالان بخش خصوصی همراهی می کنند.
در ادامه این ســفر، علی آبادی از کارخانه تولید باتری گوشــن در شــهر 
»خفی« چین بازدید کرد.گفتنی است، وزیر صمت کشورمان در راستای 
توسعه همکاری های تجاری و صنعتی میان ایران و چین، برای مذاکره با 
مقام های عالی رتبه این کشور در حوزه صنعت و تجارت و همچنین بازدید 

از کارخانه ها و مجموعه های صنعتی به چین سفر کرده است.

وزیر آیا۲میلیارددلارمنابعصندوقازبینمیرود؟

ح نهضت مسکن جزئیات مشارکت صندوق توسعه ملی در طر
خریدار  صندوق توســعه ملــی در ازای 
تخصیص دو میلیارد دلاری به طرح مسکن 
ملی، اوراق نفتی وزارت راه و شهرســازی را 
با نرخ تنزیل دریافــت می کند و از محل این 
نرخ تنزیل، عوایدی برای صندوق توســعه 

ملی حاصل می شود.
یکی از برنامه های دولت ســیزدهم ساخت 
چهــار میلیون خانه در قالب طرح مســکن 
ملی بود که اکنون با گذشــت ۲ سال از آغاز 
فعالیت دولت هنوز به مرحله اجرا نرســیده 
اســت. به همین رو از تابســتان 140۲ به 
عنوان یکــی از اولویت ها، در دســتور کار 
دولت قــرار گرفتــه و گام نخســت که به 
نوعی مهمترین گام هم به شــمار می رود، 

سازوکارهای تامین مالی طرح است.
 نظر به اینکه بانک ها تــوان  مالی محدودی 
دارند و تکیــه بر ایــن ظرفیــت محدود، 
نمی توانــد راهگشــای این طــرح بزرگ و 
ملی باشد، صندوق توســعه ملی پیشنهاد 
مشــارکت و یاری در این طرح ملی را داده 
اســت؛ در نوشــتار حاضر برآنــم تا ضمن 
بررسی جزئیات این پیشــنهاد، ببینیم آیا 
این مشــارکت برای صندوق توســعه ملی 
هم منافعی در بر خواهد داشــت و سازوکار 
بازگشت آن ترسیم شــده و یا به سان دیگر 
پرداخت ها به دولت ها، چشــم اندازی برای 
بازگشــت منابع ملی صندوق توسعه ملی 
وجود ندارد؟!ساخت چهار میلیون مسکن 
کــه از برنامه های دولت ســیزدهم بوده در 
اولویت اجرا قرار گرفته و دولت دستگاهای 
اجرایی را مکلف کرده به اندازه ظرفیت ها و 

توانمندی های خود در طرح مشارکت کنند 
تا پروسه ی پیشبرد این برنامه تسهیل شود. 
در همین راســتا صندوق توسعه ملی نیز بر 
اســاس ظرفیت های خود، پیشــنهادی را 

برای مشارکت در این طرح ارائه کرده است.
با توجه به اینکه، از یک ســو تامین مالی در 
چنین پروژه هــای ملی و کلان بــه عنوان 
اقدام زیربنایی به شــمار می رود و از سوی 
دیگر بانک هــا، منابع محدودی داشــته و 
نمی توانند پاســخگوی تامین مالی چنین 
طرح هایی باشــند، صندوق توســعه ملی 

پیشــنهاد داده که برای به ثمر رسیدن این 
طرح می تواند دو میلیــارد دلار ارز از منابع 
خــود در اختیــار وزارت راه و شهرســازی 
قرار دهــد و هزینه کرد این منبــع مالی و 
حتی تعیین بانک عامل هــم بر عهده خود 

وزراتخانه باشد.
شــاید مهمتریــن دغدغه و چالشــی که 
پس از پیشــنهاد صندوق توســعه ملی از 
ســوی کارشناســان و اهالی اقتصاد مطرح 
می شــود، این اســت که این پروژه ممکن 
اســت مطالبات لاوصــول تــازه ای برای 

صندوق ایجاد کنــد. به بیانــی دیگر، آنها 
کــه دغدغه مند حفظ منابــع ملی صندوق 
و خلق ثــروت برای آیندگان هســتند، این 
مهم را مطرح می کنند که ســازوکار وصول 
و بازگشــت ۲ میلیــارد دلار بــه صندوق 
توسعه ملی مشخص نیست و دوباره همان 
ســناریوی نشــت منابع صندوق به بودجه 

جاری دولت تکرار می شود.
اما پیشــنهاد صندوق توســعه ملی، صرف 
تخصیــص منابع به این طرح ملــی نبوده و 
جزئیات و تضمین بازگشــت منابع هم در 

همین ابتدای کار دیده شــده است. درواقع 
صندوق توسعه ملی در قبال دریافت اوراق 
نفتی که قابلتی نقدشــوندگی آن با توجه به 
نیاز فوری به ساخت مســکن با تعلل و مرور 
زمان مواجه است، مبالغی را به طرح مسکن 
حمایتــی اختصــاص می دهــد. صندوق 
توســعه ملی با حمایت از طرح مسکن آنی 
و تزریق پول نقد به پروژه، در شــرایطی که 
نیازمند حمایت مالی اســت، حواله و اوراق 
نفتــی دریافت می کنــد و پــس از فروش 
حواله هــا مبالغ بــه صندوق توســعه ملی 

برگشت داده می شود.
نکته قابل توجه در این طــرح دقیقا همین 
اســت که صندوق توســعه ملی در پروسه 
این تخصیــص منابع، دارایــی اش را بدون 
بازگشــت به طرح نمی دهد و حتی می توان 
به عنوان مصداقی از ســرمایه گذاری به آن 
نگاه کرد؛ صندوق توســعه ملی دو میلیارد 
دلار منابع می دهد و در قبال آن اوراق نفتی 
دریافت می کنــد. به واقع بازگشــت منابع 
صندوق تضمین شــده و پروســه گردش 

منابع صندوق توسعه ملی محقق می شود.
علاوه بــر مــوارد مطروحه در بــالا یعنی 
تضمین بازگشــت منابع صندوق توســعه 
ملی در طــرح مســکن ملی، صنــدوق از 
مشــارکت ۲ میلیــارد دلاری در این طرح 
منتفع هم خواهد شد و علاوه بر حفظ منابع 
که منابعــی ملی تلقی می شــود، گامی در 
جهت کارکردهای یک صندوق بین نســلی 
و ثروت آفرینی برای آیندگان نیز برداشــته 

باشد.
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آیا امسال خطر خشکسالی در کشور  کاهش می یابد؟
امیرحســین غلام زاده نطنزی پیش بینی های اخیر از ســوی بسیاری از مراجع 
و کانال های هواشناســی نشــان می دهد میانگین بارندگی در سال آبی پیش رو 
نســبت به پارســال وضعیت بهتری دارد. چنانچه آمارها نیز نشان می دهد این 
میزان نسبت به سال پیش بیشتر شــده اما باید در نظر داشت که این نسبت برای 
همه جا یکسان نیســت و این موضوع همان نکته مهمی است که نشان می دهد 
سایه خشکســالی و کمبود منابع آب در ایران همچنان جدی است.سال آبی یک 
دوره یکساله از ابتدای مهر تا پایان شهریور ســال آینده است. بنابراین میانگین 
بارندگی در این دوره می تواند بازگو کننده شــرایط خشکسالی و ترسالی باشد. 
بنابر اطلاعات به دست آمده از سوی دفتر اطلاعات و داده های آب کشور، میزان 
بارندگی ثبت شــده تا هفتم مهرماه فقط 0.۳ میلیمتر بوده که نســبت به سال 

پیش -رقمی برابر با یک میلیمتر- کاهش ۵۷ درصدی را نشان می دهد.

یادداشت

وزیر اســبق اقتصاد گفت: افزایــش اقتدار بانک 
مرکزی، فعال ســازی دیپلماســی اقتصادی و 
ارزی، حذف سیاســت های مخرب گذشــته، و 
کنترل حجم و رشــد نقدینگی منجر به آرامش 
بازار ارز شد.سیدشمس الدین حسینی، با اشاره 
به آرامش حاکم بر بازار ارز کشــور، گفت: یکی از 
کارهای خوب آقای فرزیــن از روز اول در بانک 
مرکزی، تاکید بر گســترش بازار رســمی بوده 
است.وزیر اسبق اقتصاد درباره نشانه ها و دلایل 
آرامش ارزی در بازار، اظهار داشت: یکی از دلایل 
آرامش بــازار، اصلاح نرخ ارز بود که به واســطه 
آن شــکاف قیمت بازار آزاد و بازار رسمی بسیار 
کاهش یافت.به گفته حسینی، علاوه بر این بانک 

مرکزی توانســت با حذف سیاست های مخرب 
قبلی، نقدینگی را نیز کنتــرل کند که امیدوارم 
این موفقیت ادامه دار باشد، افزود: در واقع بانک 
مرکزی توانست از این طریق، یکی از بنیان های 

افزایش تقاضای ارز را کنترل کند.
وی به مســئله افزایش اقتدار بانــک مرکزی به 
عنوان یکی دیگر از دلایل آرامش ارزی کشور یاد 
کرد و افزود: با تقویت اقتدار بانک مرکزی، یکی از 

عناصر مؤثر در سیاست گذاری پولی ترمیم شد.
وزیر اسبق اقتصاد به توفیق دولت و بانک مرکزی 
در فعال سازی دیپلماســی اقتصادی و ارزی نیز 
اشاره کرد و بیان داشت: دولت در بخش سیاست 
خارجی هم فعال تر شده است. بنابراین مجموع 

این دلایل نشــان می دهد که چرا بــازار ارز در 
وضعیت آرامش قــرار دارد.حســینی در ادامه 
سخنانش به موضوع ارز 4۲00 تومانی در دولت 
قبل هم پرداخت و خاطرنشان کرد: در سال ۹۹ 
به اســتناد آمار بانک مرکزی، 11 هزار میلیارد 
تومان از افزایش پایه پولی ناشــی از سیاست ارز 
ترجیحی بوده اســت. فرضا ارز را ۲4 هزار تومان 
از صادرکننــده می خریدند و 4 هــزار تومان به 
واردکننده می فروختنــد و در نتیجه به ازای هر 
دلار، ۲0 هزار تومان به پایه پولی اضافه می شد.
وی تصریح کرد: در سال 1400 نیز که 11 همت 
افزایش پایه پولی به ۹۵ همت تبدیل شد، مقدار 

زیادی از افزایش پایه پولی به همین دلیل بود.

وزیر اسبق اقتصاد: ۴ دلیل آرامش در بازار ارز
ارز

روابط عمومي منطقه يك عمليات انتقال گاز

فراخوان مناقصه عمومی   
يک مرحله ای / دو نوبته

موضوع : ایمن سازی خط ششم سراسری از بی بی حکیمه تا سربند میانکوه 
شماره  2002091871000055

مدت قرارداد :   18 ماه  
زمان توزیع اسناد مناقصه : توزیع اسناد مناقصه و کاربرگ استعلام ارزیابی کیفی بین مناقصه 

گران از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول در روزنامه کثیرالانتشار به مدت 7 روز کاری خواهد بود.
زمان ارائه پیشنهاد : حداکثر تا ساعت 16:00    روز     یکشنبه         1402/09/06

زمان بازگشایی پاکت ها :          ساعت 10:00    روز     دوشنبه         1402/09/07
شرایط متقاضیان شرکت در مناقصه : 

1- گواهینامه صلاحیت پیمانکاری در زمینه های نفت و گاز )رتبه 5( یا راه )رتبه 5( یا ابنیه )رتبه 
5( از سازمان برنامه و بودجه 

2- گواهینامه تأیید صلاحیت ایمنی پیمانکار از وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی .
نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: مبلغ 3،260،000،000 ریال ضمانت نامه بانکی  
مطابق با آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 123402/ت 50659هـ تاریخ 1394/09/22 
)واریز وجه نقد به حساب سیبا بانک ملی به شماره حساب 4101090571214734 نزد بانک 

مرکزی و در وجه شرکت انتقال گازایران – منطقه یک انجام گیرد.(
مدت اعتبار پیشنهادها : پیشنهاد مناقصه گران و ضمانت نامه

 شرکت در فرآیند ارجاع کار به مدت 3 ماه از آخرین تاریخ بازگشت پاکات معتبر بوده و در صورت 
درخواست مناقصه گذار تا 3 ماه دیگر قابل تمدید باشد.

 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : 
مرکز تماس: 41934 – 021                         دفتر ثبت نام: 88969737 – 021 / 

 021 – 85193768
کلیه مراحل برگزاری مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس

www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت 
قبلی، مراحل ثبت نام  در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در 

مناقصه محقق سازند.
آدرس:  خوزستان - امیدیه - میانکوه - شرکت انتقال گاز ایران- منطقه یک

صندوق پستی : 315 کدپستی:  11484- 63781 تلفن امور پیمانها :  52654511 - 061
نوبت اول : 1402/08/14    نوبت دوم : 1402/08/15

شناسه آگهی: 1595041
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سخنگوی دولت: آمریکا و اسرائیل  ضعیف  شده اند

قالیبافدرمراسم۱۳آبان:

طوفان الاقصی معادلات نظم جهانی را جابجا کرد

سیاست
روزنامهاقتصادیصبحایران

صفحه 2
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 پیام تسلیت رهبرمعظم انقلاب در پی درگذشت 
همسر آیت الله محفوظی

پیام تسلیت رهبر انقلاب در پی درگذشت همسر آیت الله محفوظی
رهبــر معظم انقلاب اســلامی در پیامی درگذشــت همســر آیت الله 
محفوظی را تســلیت گفتند. حضرت آیت الله خامنــه ای رهبر معظم 
انقلاب اسلامی در پیامی درگذشت همسر آیت الله محفوظی را تسلیت 

گفتند.متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم- آیة الله جناب آقای محفوظی دامت برکاتهُ

درگذشت همسر گرامی را به جناب عالی و دیگر بازماندگان بالخصوص 
فرزندان محترم تســلیت عرض میکنم و رحمــت و مغفرت الهی برای 

ایشان مسئلت مینمایم.
سیدعلی خامنه ای

دستورآیتاللهرئیسیدرجلسهشورایعالیمسکن
بانک هایی که به مردم تسهیلات مسکن ندادند 

جریمه شوند
 رئیس جمهور در جلسه شورای عالی مســکن دستور داد تا فورا جرایم 
مالیاتی از بانک هایی که به نهضت ملی مسکن تسهیلات نداده اند، اخذ 
شود.رئیس جمهور در جلسه شورای  عالی مسکن دستور داد تا جریمه 
و مالیات قانونی بانک هایی که به تعهداتشان در حوزه اعطای تسهیلات 

مسکن عمل نکرده اند، فورا اخذ شود.
به گفته آیت الله سید ابراهیم رئیســی، مطابق قانون، بانک ها موظفند، 
۲0 درصد از تســهیلات خود را به حوزه مســکن اختصاص دهند. لذا 

بانک های متخلف باید برابر ۲0 درصد این رقم، جریمه شوند.

نام نویسی انتخابات دوره ششم مجلس خبرگان 
وز آغاز می شود رهبری از  امر

 ســتاد انتخابات کشــور در اطلاعیه ای زمان، مکان و مدارک لازم برای 
ثبت نام داوطلبان انتخابات ششــمین دوره مجلــس خبرگان رهبری را 
اعلام کرد.به گزارش مرکز اطلاع رسانی وزارت کشور، متن این اطلاعیه 
شماره 11 به شــرح زیر است:به آگاهی مردم شــریف ایران اسلامی می 
رســاند، ثبت نام از داوطلبان انتخابات ششــمین دوره مجلس خبرگان 
رهبری ازامروزآغاز و تا روز شنبه مورخ 140۲/8/۲0 ادامه خواهد داشت.
داوطلبان انتخابات مجلس خبرگان رهبری شــخصاً یا توســط نماینده 
خود که به صورت کتبی و رســمی معرفی شــده باشــد، می توانند در 
روزهای مذکور به مدت ۷ روز از ســاعت 08:00 صبح لغایت 18:00 به 
فرمانداری مرکز استان و یا وزارت کشور مراجعه و با ارائه اصل شناسنامه 
عکس دار ، اصــل کارت ملی ، اصل مدرک ســطح چهارحوزه و دو قطعه 
عکس 4×۶ ، ضمن تکمیل پرسشنامه اعلام داوطلبی، نسبت به ثبت نام 
خود اقدام کنند.بر اســاس این اطلاعیه، در فرمانداری قم همانند وزارت 

کشور، امکان ثبت نام برای تمامی حوزه های انتخابیه فراهم است.
در این اطلاعیه از جمله شــرایط داوطلبان برای حضــور در انتخابات 
اعلام شده اســت که ســن داوطلبان به هنگام ثبت نام باید حداقل 40 

سال تمام باشد.

محسنرضایی:
وزهای آینده حوادث مهمی در فلسطین  ر

خ می دهد  ر
فرمانده اسبق سپاه پاســداران با بیان اینکه ما خواهان جنگ نیستیم 
اما از جنگ هم نمی ترسیم، گفت: ســخنان دیروز سیدحسن نصرالله 
حاکی از هماهنگی جبهه مقاومت در فلســطین، لبنان، عراق، یمن و 
سوریه برای مقابله با رژیم کودک کش اسرائیل بود و روزها و هفته های 
آینده نیز حوادث مهمی در فلســطین رخ خواهد داد.محســن رضایی 
با حضور در »دبیرســتان البرز« به مناســبت روز »مبارزه با اســتکبار 
جهانی«، گفت: شاید برای دانش آموزان این ســوال طرح شود که چرا 
ایران به مسائل جهان و موضوعاتی همچون وضعیت فلسطین، سوریه 
و عراق توجه دارد و اهمیت می دهد؟ بسیاری از شما می دانید چرا نباید 
محصور به مرزهای داخلی شــویم اما یک بعُد دیگــر هم وجود دارد که 
ایران پل پیروزی و مهمتریــن چهارراه ژئوپولتیک جهان اســت و هر 

جنگی در شرق و غرب رخ دهد، نهایتاً از ایران می گذرد.

وی با بیان اینکه اگر مــا دربرابر حوادث جهان گوش به زنگ نباشــیم 
ناامنی به مرزهای خودمان می رسد، یادآور شد: شهید سلیمانی هم به 
همین دلیل در کشورهای منطقه حضور داشت تا تهدیدات به مرزهای 
ایران نزدیک نشــود. ما در موقعیتی هســتیم که نمی توانیم نسبت به 
مسائل جهان بی تفاوت باشیم و اتفاقا این دنیاســت که بیشتر با ما کار 
دارد؛ ایران همیشه دفاع کننده اســت. اگر خارج از مرزها حضور داریم 
به این دلیل اســت که در ســرزمین خودمان هزینه کمتری بدهیم و 
امنیت پایدار داشته باشیم. در تاریخ چند هزار ســاله مان هرجا اقتدار 
نداشــتیم امنیت هم نداشــتیم.رضایی تاکید کرد: ایران با 1۵ کشور 
و با ۵00 میلیون نفر همســایه است و جنوب و شــمال مرزها و داخل 
خاکش سرشــار از منابع نفت و گاز اســت. ایران مانند قله ای است که 
اگر قدرت های بیرون از منطقه بر آن مســلط شــوند بر ۵00 میلیون 
جمعیت و منابع کشــورهای اطراف آن مسلط می شوند.فرمانده اسبق 
سپاه پاســداران با اشــاره به حوادث مهم جاری در جهان، یادآور شد: 
حادثه اول، جنگ اوکراین در شــرق اروپاســت که اروپا و آمریکا را یک 
طرف و روسیه را در طرف قرار داده اســت؛ حادثه دوم وضعیت تایوان 
در شرق چین است که بعدها خواهیم دید که آتش آن شعله ور می شود 
و حادثه سوم هم مســئله غزه و فلسطین است. از این ســه حادثه، دو 
حادثه شعله ور شده است. موضوع فلســطین و غزه هم از نظر تاریخی 
و هم بر اساس شرایط امروز بســیار به ما نزدیک است و اسرائیل اساسا 
برای مقابله با کشــورهای بزرگ اســلامی مانند ایران، ترکیه، مصر و 
عربستان تشکیل شده اســت.عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
ادامه داد: از منظر تاریخی، بیش از صد ســال اســت که در فلســطین 
جنایت و کشتار می کنند و نشــان می دهد اینکه آمریکا و اروپا توجیه 
این رخدادها را دلســوزی برای قوم یهود می داننــد، یک دروغ بزرگ 
اســت. چراکه هزینه های اقتصــادی و حیثیتی که برای این مســئله 
کرده اند چندین برابر هزینه ای اســت که برای ملل خود کرده اند. برای 
این موضوع تمام شعارهای حقوق بشــری خود را هم زیر پا گذاشتند.

وی یادآور شــد: امروز هم ما خواهان جنگ نیســتیم امــا از جنگ هم 
نمی ترسیم. ســخنان دیروز سیدحســن نصرالله حاکی از هماهنگی 
جبهه مقاومت در فلســطین، لبنان، عراق، یمن و سوریه برای مقابله با 
رژیم کودک کش اسرائیل بود. انشاالله به دست محور مقاومت فلسطین 
آزاد خواهد شد. روزها و هفته های آینده حوادث مهمی در فلسطین رخ 

خواهد داد.

تریبون

خریدار  ســخنگوی دولت گفت: ایالات 
متحده آمریکا و ســایر هم پیمانان او و رژیم 
صهیونیستی از اســتقلال و آزادی ملت ها 
واهمه داشــته و دارند، از بیداری و از اینکه 
روزی ملتی خودش اداره امورش را به دست 
بگیــرد و آینده اش را خود مشــخص کند، 
ترس و واههمه دارند. علی بهادری جهرمی 
در مراسم راهپیمایی یوم الله 1۳ آبان اظهار 
داشت: امروز جوانان غزه هم نشان دادند که 
ادعاهای رژیم صهیونیســتی به عنوان یک 
ابرقدرت جهانی یک ادعــای توخالی بیش 
نیست، رژیم دندان مســلحی که به عنوان 
یک پادگان دهها سال از سوی غرب تجهیز 
شــده بود تــا در برابر پیکره جهان اســلام 
بایســتد، امروز حریفش یک عــده جوانان 
انقلابی هستند که سال هاست در محاصره 
کامل به ســر می برند و به هیچ مسیری هم 

دسترسی نداشته اند.

جوانان فلسطینی به تنهایی حریف 
اسرائیل می شوند

وی با اشــاره به اینکه امروز همین جوانان 
قلیل نشان داده اند که حتی نیازی به ورود 
سایر نیروهای مقاومت هم نیست و خود به 
تنهایی حریف این رژیم اشغالگر می شو ند، 
تاکید کــرد: آمریکا و کشــورهای اروپایی 
سالیان سال برروی این رژیم غاصب سرمایه 
گذاری کردند تا به نوعی امنیت غرب آســیا 
را در دســت بگیرد، اما وقتی عده ای جوان 
غزه ای فعال می شــودند حتی قدرت دفاع 

از امنیت خود را هم ندارد و همین مســاله 
مجبور می کند تا پدران نامشروعش ناوهای 
خود را بــه منطقه بیاورند و تــا جایی پیش 
می رود که نخســت وزیر کشور استعمارگر 
پیر مجبور می شودد موشــک و بمب را در 
هواپیمایش بار بزنــد و با خود ببرد تا هیمنه 

این رژیم از بین نرود.
بهــادری جهرمــی ادامــه داد: همــه این 
پرسش ها یک پاسخ دارد و آن این است که 
ایالات متحده و ســایر هم پیمانان او و رژیم 
صهیونیستی از اســتقلال و آزادی ملت ها 
واهمه داشــته و دارند، از بیداری و از اینکه 
روزی ملتی خودش اداره امورش را به دست 
بگیرد و آینده اش را خود مشخص کند ترس 
و واههمــه دارند چرا که گرفتــن اداره امور 
به دست مردم یعنی از دســت رفتن منافع 
مســتکبران، و همین مســاله باعث روشن 

شدن بسیاری از حقایق می شودد.
ســخنگوی دولت یادآور شــد: امروز بعد از 
ده ها ســال از این دور هم جمع شدن های 
ما در شــهرهای مختلف کشــور یک پیام 
بزرگ برای ســردمداران اســتکبار جهانی 
دارد، برای کســانی دارد که از این جوانان و 
نوجوانان همیشه می ترسیدند، آن پیام این 
است که این جوانانی که امروز می بینید گرد 
هم جمع شدند و از اقدامات انقلابی جوانان 
ابتدای انقلاب یاد و تقدیــر می کنند، اعلام 
می دارند که ما هــم همان مســیر را ادامه 
می دهیم، آرمان های امروز انقلاب اسلامی 
نسل همان جوانانی هســتند که نیت شوم 

شما را در لانه جاسوسی برملا کردند.
وی با اشاره به فرا رســیدن 1۳ آبان، گفت: 
این چنیــن روزهایی بهانه های روشــن و 
موقعیت های مناسبی است برای یادآوری 
حقیقت هــای تاریخی، بــرای زدودن غبار 
ظلمت از روی حقایقی که هرگز این غبارها 
و کف روی آب ها اجازه از بیــن بردن آنها را 
پیدا نمی کند.بهادری جهرمی ادامه داد: 1۳ 
آبان سالروز ســه رویداد تاریخی برای ملت 
بزرگ ایران است، سالروز تبعید امام راحل، 
1۵ ســال بعد از آن به خاک و خون کشیده 
شــدن فرزندان کشورمان توســط ایادی 
استکبار جهانی در ســال ۵۷ و تسخیر لانه 
ای جاسوســی که به نام سفارتخانه تیشه به 

ریشه این ملت می زد.
وی با اشاره به دیدار هفته پیش خود از لانه 
جاسوسی آمریکا همراه با جمعی از اصحاب 
رســانه، خاطرنشــان کرد: در این دیدار با 
اقداماتی که در آن زمان توســط اســتکبار 
جهانی علیه ملت ما به عمل می آورد بیشتر 
آشنا شدیم، به نظر شــما جایی که اسمش 
سفارتخانه بود چرا بایســتی امکاناتی نظیر 
جعل پلاک ماشــین ایرانی و شناســنامه، 
دســتگاه های اســتراق سمع و شــنود و 
گاوصندوق هــای چندلایــه و تودرتویــی 
کــه رمزگذاری شــده و ضد آتــش بودند، 
وجود داشــته باشــد؟ بله آنان بــرای ترور 
و کشــتارهای خود نیازمند چنین امکاناتی 
بودند.ســخنگوی دولت ادامــه داد: در آن 
زمان گروه معــدودی از جوانــان ایران در 

تهران کاری کردند کــه صدایش در گوش 
تاریخ ماندگار شــد، و نســل این جوانان در 
ایران اسلامی امروز در گســتره سرزمینی 
مقاومت یعنی لبنان، غزه و فلسطین اشغالی 
و به دنبــال اقدامی خود جــوش و انقلابی 
بــرای حفظ و دســت گرفتن حــق تعیین 
سرنوشتشــان و دفاع از حق به سرقت رفته 
شان توســط ســردمداران اســتبدادی و 

استکباری پا به عرضه ظهور گذاشته اند.
بهادری جهرمی  با اشــاره بــه اینکه مردم 
ایران حریف مســتکبران تاریــخ و جهان 
هستند، تاکید کرد: همان طور که دشمنی 
رژیم صهیونیســتی از ۲8 مرداد سال ۳۲ از 
بیــن نرفته و مخالــف ملی گرایی، اســلام 
گرایــی و ایران گرایــی و دفــاع از حقوق و 

آرمان هــای مردم ما هســتند، پــا به پای 
دشــمنی آنها کــه همچنان ادامــه دارد، 
ایســتادگی ایران و ایرانی هم ادامه داشته و 
این در حالی اســت که طی سالیان سال هر 
روز آمریکا، رژیم صهیونستی و دشمنان این 
ملت ضعیف تر از روز قبل شــده اند و ایران و 
ایرانی قوی تر و مستحکم تر به حرکت خود 
ادامه می دهــد.وی با بیان اینکه شــاخص 
اســتکباران و رژیم صهیونیستی ترساندن 
ملت ها بوده تا با ایجاد این مســئله آنها را از 
مســیر حق منصرف کنند، یادآور شــد: به 
تعبیر سید حســن نصرالله کســانی که از 
مقاومت هــای تاریخــی درس نگرفته اند 
این بار درسشــان را خواهند گرفت و حتما 

پیروزی در منطقه با مقاومت خواهد بود.

خریدار  رئیس مجلس شــورای اسلامی 
گفت: طوفان الاقصی معادلات نظم جهانی 
و عوامل محاســباتی آن را در سطح جهانی 
جابجا کرد و  هرگز رژیم صهیونیستی با هر 
اقدامی کــه بکند، نمی تواند بــه جای خود 

برگردد.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اســلامی در  مراســم راهپیمایــی یوم الله 
1۳ آبان در تهران، با اشــاره به تسخیر لانه 
جاسوســی در 1۳ آبان ســال ۵8، با بیان 
اینکه این حرکت دانشجویان به تعبیر امام 
خمینی مهــم تر از انقــلاب اول بود، گفت: 
اســناد و مدارک نشــان می داد آمریکای 
جنایتکار مجدد به فکــر کودتایی مانند ۲8 
مرداد بودند. جنــگ، تجزیه طلبی، حمله 
طبس و همه اینها نشان از خوی استکباری 

و ظلم آمریکا داشت.
رئیس مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: 
بدون شک تاریخ همه کشــورها، ملت ها و 
اقوام پر از نقاط فراز و نشیب می باشند. ما هم 
در ایران اسلامی و در نهضت اسلامی خود به 
رهبری حضرت امــام )ره( دارای این روزها 
هستیم، روزها و زمان های خاصی در طول 
این نهضت اســلامی که مایه حیات مجدد 
اسلام شــد داریم من الجمله یوم الله سیزده 
آبان. بعد از 1۵ خردادماه سال 1۳4۲ و بعد 
از آن ماه محرم که در اصل آغاز نهضت بود و 
سپس در سال 1۳4۳ که حضرت امام )ره( 
در چهارم آبان ماه که بحث کاپیتولاســیون 
مطرح شده بود و آمریکایی ها حقوق ویژه ای 
را گرفتــه بودند یــک ســخنرانی تاریخی 
رقم زد و وقتــی از اینجا به آن ســخنرانی 
نگاه می کنیــم به عظمت امام، نــگاه امام و 

تشخیص امام پی می بریم.
وی افزود: امــام در آن روز فرمودند رئیس 
جمهــور آمریــکا بدانــد کــه منفورترین 
افراد دنیا پیــش ملت ایران اســت و تمام 
گرفتاری های مــا به آمریکا بــاز می گردد. 
اسرائیل نیز موجود آمریکا است. این حرف 
برای ۶۵ ســال قبل اســت که حضرت امام 
خمینی )ره( فرمودند. ســپس در ســیزده 
آبان  امام تبعید شــد. این نگاه امام حاکی از 

شناخت دقیق آمریکا است.
رئیس مجلس گفت: زمانی که به سال های 
قبل نــگاه می کنیــم متوجه ایــن موضوع 
می شویم. به هرحال سیزده آبان ادامه پیدا 
کرد و در سال ۵۷ بســیاری از دانش آموزان 
در دانشــگاه تهران به خاک و خون کشیده 
شــدند بعد از پیروزی انقلاب نیز در سیزده 
سال ۵8 شاهد تصویر لانه جاسوسی بودیم 
که امام فرمودند مهم تــر از انقلاب اول بود 
چرا که اسناد و مدارک نشان می داد اینها به 
دنبال این بودند تا مجدد همانند ۲8 مرداد 
ســال 1۳۳۲ که باعث شــدند دولت ملی 
شکست بخورد و کودتا به پا کرده است این 

موضوع را رقم بزند.
قالیبــاف ادامه داد: جنــگ، تجزیه طلبی و 
حمله به طبس از دیگر جنایــات این رژیم 
است و همه نشان دهنده کوی استکباری و 
ظلم آمریکا است. حضرت امام خمینی )ره( 
به درستی فرمود آمریکا شیطان بزرگ است 
و هر بدبختی که امــروز در دنیا وجود دارد 

ریشــه در خوی حیوان صفتی دولتمردان 
آمریکا دارد و تاریخ گواهــی می دهد و تا به 
امروز نیــز آن را ثابت کرده اســت. از همان 
ابتدا روحیــه مقاومت و مبارزه بــا ظلم در 
ذات انقلاب اسلامی بود. مقاومت از ابتدای 
نهضت مبتنی بر ســنت های الهی و مبتنی 
بر قرآن کریــم و مبتنی بر منطــق و باورها 
چارچوب حرکت ملت ایران و امت اسلامی 

بود.
وی افــزود: آمریــکا و ازنــاب آن از جمله 
رژیم صهیونیستی همیشــه به دنبال ظلم 
و جنایــت علیه این کشــور بودنــد هم در 
قبل از انقلاب و هــم در بعــد از انقلاب اما 
روحیه مبــارزه با این جنایــات آن طور که 
باید در قبل از انقلاب وجود نداشــت ما در 
انقلاب اســلامی مبانی مبارزه را مبتنی بر 
ســنت های الهی پیش بردیم. همیشــه در 
تاریخ آمریکایی ها در هر شــرایطی مقابل 
امنیت ملــی، منافع ملی و پیشــرفت این 
کشــور در همه حوزه ها ایســتادند. کودتا 
کردند و جنــگ و جنایت بــه راه انداختند 

تاریخ در این زمینه شهادت می دهد.
رئیس مجلــس با بیان اینکه براســاس این 
باورها ما مقابل آن ها ایســتادیم، ادامه داد:  
آن ها بدنبال این بوده و هســتند که قدرت 
بازدارندگی و پیشرفت کشور در زمینه های 
مختلف را سلب کنند. اما واقعیت این است 
که بیــن مقاومــت و منافع ملــی تعارضی 
وجود ندارد. مقاومت اهل هوشمندی، اهل 
تدبیر، اهل شــجاعت، اهل حساب و کتاب 
اســت.  البته که ما در کنار این موضوع امید 
به خدایی داریــم که از جایی بــه ما کمک 
می کند که نه در محاســبات ما می گنجد و 

نه در محاسبات دشمن.
قالیباف تصریح کرد: شــکی در این نیست 
که مقاومت هزینه دارد اما بدانیم که تسلیم 
شدن و کورنش کردن هم دارای هزینه است 
منتهی هزینه مقاومت هم چون ســرمایه  
گذاری است اما هزینه تسلیم به معنای باج 
دادن، ربا گرفتن و ربا دادن بوده و همه چیز 
حتی شرافت، انسانیت، استقلال و آزادی را 

از دست می دهد.

وی با تاکید بر این که انتهای مسیر سازش، 
ورشکستگی و سرشکستگی و انتهای مسیر 
مقاومت پیروزی و ســربلندی و عزت است، 
تصریح کرد: امروز نمونه مشــخص و روشن 
مقاومــت را به عینه می بینید لازم نیســت 
به دهها ســال قبل بازگردیــم بلکه نمونه 
عملی مقاومت طوفان الاقصی اســت که به 
یک نمونه نظری هم تبدیل خواهد شــد که 

بعدها درباره آن قلم خواهند زد.
رئیس مجلــس با بیــان اینکــه عملیات 
طوفان الاقصی نقطه عطفی است که تاریخ 
را جابه جا کرد، گفت: کســانی که مســائل 
راهبردی، استراتژیک و ژئوپلتیک را دنبال 
می کنند همــه حرف از نظــم نوین جهانی 
می زنند؛ حرکــت طوفان الاقصی معادلات 
نظم جهانی و عناصر و عوامل محاسباتی آن 
را در سطح جهانی و منطقه ای جابه جا کرد 
به طوری که رژیم صهیونیستی و آمریکا هر 
اقدامی هم انجام دهند نمی توانند شرایط را 

به قبل برگردانند.
قالیبــاف بــا اشــاره بــه پیدایــش رژیم 
صهیونیســتی اظهار کرد: بعد از آغاز جنگ 
جهانی اول انگلیسی ها تصمیم گرفتند که 
این جورسومه فســاد و ناامنی را در منطقه 
فلســطین پایه گذاری کنند. از سال 1۹14 
میلادی این مســیر طی شــد تــا این که 
انگلیسی ها در سال 1۹48 در شورای امنیت 
رژیم صهیونیستی را به رسمیت شناختند. 
این شیطنت ها تا امروز یعنی بعد از گذشت 

۷۵ سال ادامه دارد.
وی ادامه داد: رژیم صهیونیســتی در ظاهر 
می خواست نشــان دهد که ارتش مقتدر و 
کامل است و آنچنان سوار بر اطلاعات بوده 
که همه چیز را در منطقــه کنترل می کند 
در نهایت ارتشــی شکســت ناپذیر بوده و 
به همیــن دلیل جنگ های پیش دســتانه 
و نبردها را به خارج از ســرزمین اشــغالی 
می بــرد همه حــرف اش برقــراری امنیت 
داخلی بود و همه را بــه آنجا دعوت می کرد 
به قدرت بازدارندگــی اش افتخار کرده و به 
گنبد آهنیــن اش می نازید. ایــن تصویری 
بود که رژیم صهیونیستی در طول ۷۵ سال 

برای خودش ترســیم کرد امــا همه قدرت 
پوشالی اش را دنیا دیدند به طوری که شب 
گذشته هم ســید نصرالله بیان کرد ما فقط 
نمی گوییم که اینها خانه عنکبوتی هستند 

بلکه همه دنیا چنین چیزی را فهمید.
رئیــس مجلــس تاکیــد کــرد: رژیــم 
صهیونیستی با بمب کودکان و زن و بچه ها 
را به شــهادت رســانده و خانه ها را تخریب 
می کند؛ این قدرت نیست بلکه اوج پستی، 
حیوان صفتی و رذالت و درماندگی اســت؛ 
رژیم صهیونیســتی و آمریــکای جنایتکار 
بداند هر کاری در غزه انجام دهد و هر اتفاقی 
که بیفتد هرگز این نقطه عطف در معادلات 
تغییر نمی کند. این همــان جمله کلیدی، 
حکیمانه و هوشمندانه مقام معظم رهبری 
اســت که فرمودنــد هرگز این شکســت 

ترمیم پذیر نیست.
قالیباف با پیش بینی از آینده نتانیاهو اظهار 
کرد: نتانیاهو این مرد پلیــد و خبیث بداند 
اولین قربانی حادثه خواهــد بود و در آینده 
نزدیک خواهیم دید چه طــور به بدبختی و 
ذلت می افتد؛ البته ما مقصر اصلی همه این 
جنایات را به طور روشن و مشخص آمریکای 
جنایتکار می دانیم که این جنایات به دستور 
و حمایت و پشتیبانی آمریکا انجام می شود. 
ما هرگز این حــرف خبیثانه رئیس جمهور 
آمریکا در ســفر اول اش بعــد از عملیات به 
تلاویو فرامــوش نمی کنیم کــه وقتی دو 
شیطان یکدیگر را بغل کردند، گفت که اگر 
تا امروز اسرائیل هم وجود نداشت لازم بود 
که یک کشور اســرائیل را اینجا ایجاد کنیم 

که این اوج پلیدی آمریکا است.
وی با اشاره به فرمایشــات امام)ره( تصریح 
کرد: امــام بیش از ۶0 ســال قبل در چنین 
روزی این حرف را برای آمریکا و اسرائیل زد؛ 
امروز به آمریکای شیطان و شیطان پرست 
و شــیطنت کن می گویم شــیطنت نکن و 
دوباره محاسبه غلط در دستگاه محاسباتی 

خود نداشته باش.
رئیس مجلــس تاکیــد کــرد: مقاومت و 
گروه هــای مقاومــت موضوعــی دولتی و 
دولت محور نیســتند بلکه امری برآمده از 

امت اسلامی مبتنی بر ایمان و اراده مبارزه 
با ظلم و ستم و جنایت هستند پس مطمئن 
باشــید این گروه هــا طعم تلخ شکســت و 
انتقام را به جنایتکاران صهیونیســت نشان 

خواهند داد.
رئیس مجلس شورای اســلامی با یادآوری 
صحبت های رئیس جمهور آمریکا در ســفر 
تبلیغاتی اش به کالیفرنیا در 1۳ آبان  ســال 
گذشته اظهار کرد: آن زمان رئیس جمهور 
آمریکا در یک میتینگ سیاســی گفت که 
دنبال این هســتیم که ایران را آزاد کنیم و 
تا چند هفته دیگر ایران آزاد می شــود. آنها 
آنچنان دچار محاســبات غلط شده اند که 
سرمست قدرت بودند که چنین حرف هایی 
را مطرح کردند؛ امروز 1۳ آبان است و ما در 
خیابان های تهران و ایران اسلامی هستیم و 
همه آنها تا خرخره گرفتار بزرگترین مسائل 
امنیت داخلی و خارجی در فلسطین اشغالی 
و ســطح بین المللی و منطقه ای قرار دارند 
این عظمت انقلاب اســلامی و امت اسلامی 
و وعده الهی است بیچاره آن کشورهایی که 
روی حمایت این رژیم پلید و رفتنی حساب 
باز کرده بودم که تشت رســوایی آنها از بام 
افتاد و همه چیز را روشــن کرد به خصوص 
آن زمانــی که عکــس یــادگاری گرفته و 
روی اسب بازنده شــرط بندی کردند اما آیا 

ترمیم پذیر است؟ هرگز.
وی تاکید کرد: مردم عزیز و متدین، انقلابی 
و جوانان ایــران و ملت آزادیخــواه و بزرگ 
ما دلداده انقلاب و اســلام و اهل بیت )ع( و 
مکتــب قرآنی هســتند و امروز بــا تحریم 
اقتصادی و جنگ ترکیبی و رسانه ای و فشار 

به ملت ها مواجهیم.
قالیباف تاکید کرد: هســته ای بهانه اســت 
آنها از قدرت و استقلال ما می ترسند چرا که 
رژیم صهیونیســتی جنایتکار بیش از 100 
کلاهک هســته ای در اختیار دارد و برخی 
از کشــورهای دیگر در منطقــه هم چنین 
کلاهک هســته ای دارند اما با آنهــا رفتار 
مسالمت آمیز می شود؛ ما بارها گفته ایم که 
دنبال چنین چیزی نیســتیم، نداریم و به 
دنبال اش هم نمی رویم اما آنها این موضوع 
را بهانه کرده اند برای این که اجازه پیشرفت 

و استقلال را به ملت بزرگ ایران ندهند.
رئیس مجلس مهم ترین مبارزه را در مسائل 
داخلی مربوط به حل مشــکلات اقتصادی 
دانست و اظهار کرد: باید تمامی تلاش مان 
در راستای گره گشایی در مسائل اقتصادی 
کشــور باشــد به طوری که حل مشکلات 
اقتصادی همچون مبارزه با آمریکا است. این 
موضوع با اولویت  در دولت و مجلس شورای 
اسلامی پیگیری می شود و باید اولویت همه 
حتی اندیشــمندان و هم بخش خصوصی 
باشــد و همه با نگاه مجاهدانــه و مقدس به 
آن بنگرند، چرا که خداوند وعده داده اگر در 
مسیر او گام برداریم و خالصانه پیش برویم 
بدون شک موفقیت و عزت حاصل می شود 
اجر اخروی با کســانی اســت که مجاهدان 
فی ســبیل الله باشند و در مســیر خدا، امام 
و شــهدا و خدمت به مردم و تحقق فرامین 
رهبری و گره گشــایی از مردم حرکت کنند 

که ان شاالله در این مسیر گام برمیداریم.
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شورایرقابت:
و به وزارت صمت  در نحوه قیمت گذاری خودر

اعتماد داریم
سخنگوی شورای رقابت ضمن اشاره به اینکه این شورا بر اساس قانون 
و با توجه به انحصاری بودن بازار خودرو، به عنوان نهاد سیاســت گذار 
و نظارتی فعالیت می کند تاکید کرد که به ســبب نبود ظرفیت و زمان 
کافی برای بررســی تک تک جزئیات، از ســایر نهادها از جمله وزارت 

صمت که اعتماد کامل به آن وجود دارد، کمک می گیریم.
 ســپهر دادجوی توکلــی در مصاحبــه ای، اظهــار کــرد: در حــوزه 
قیمت گذاری خودرو به بدنه کارشناسی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اعتماد داریم. در مورد جزئیات که برای هر محصول چه اتفاقی می افتد 
)پیرامون افزودن آپشــن  و به تبع بالا رفتن قیمــت(، چنانچه ضرورت 
پیش آید، هیات نظارت شــورای رقابت موضوع را مورد بررســی قرار 

می دهد. 
ســخنگوی شــورای رقابت خاطر نشــان کرد: در حالت عادی وزارت 
صمت، این موارد را بررسی می کند و اساســا بنا بر درخواست معاونت 
دفتر صنایع حمل ونقل وزارت صنعت، معــدن و تجارت، الباقی فرآیند 

انجام می شود.
وی در رابطه با نقش شــورای رقابت در قیمت گــذاری و فرآیند تعیین 
قیمت  خودروها، تصریح کرد: شورای رقابتی به  عنوان یک نهاد نظارتی 
و سیاست گذار اســت. در حقیقت بر اســاس تعریف قانون، زمانی که 
انحصار در یک بازار وجود دارد، متخصصان شورای رقابت وظیفه دارند، 
دستورالعملی را تدوین کنند و بر اجرای آن دستورالعمل نظارت داشته 
باشند؛ اینکه تولیت یک ســامانه را داشته باشد یا تک به تک محصولات 
را پس از تغییرات خودروها مورد بررســی قرار دهد، این ظرفیت وجود 

ندارد.
این مقام مسئول افزود: از همین روی هم از سایر نهادها خواسته شده با 

یک خرد جمعی عمل و ما را کمک کنند.
گفتنی است که اخیراً، افزوده شدن برخی آپشن ها به برخی محصولات 
عرضه شــده در ســامانه یکپارچه که بعضا منجر به تغییر نوع خودرو 
شده و مدل پلاس یک خودرویی را تشــکیل داده و به تبع بر قیمت این 

محصولات اثر داشته است، گلایه مشتریان را به دنبال داشته است.

وهای لوکس اعلام شد جزئیات مالیات خودر
مدیرکل دفتر حسابرســی مالیاتی ســازمان امور مالیاتی کشور اعلام 
کرد: ۳0 بهمن، آخرین فرصــت پرداخت مالیات دارندگان خودروهای 

لوکس و گران  قیمت بالای سه میلیارد تومان است.
 شاهین مستوفی جزئیات مالیات بر خودروهای لوکس را تشریح کرد و 
گفت: داده  های مالکان خودروهای بالای سه میلیارد تومان که مشمول 
قانون مالیات بــر خودروهای لوکس می  شــوند، از نیــروی انتظامی 
دریافت و بر مبنای این اطلاعات، برای این مالکان پیامک ارســال شده  

است.
وی با بیان این که مهلت نهایی پرداخت مالیــات خودروهای لوکس و 
گران قیمت تا پایــان بهمن  ماه اســت، تأکید کرد: ایــن پیامک برای 
مالکانی که هر یک از خودروهای آنها بالای ســه میلیارد تومان قیمت 
دارد، ارسال شده و اگر کســی چند خودرو داشته  باشد و مجموع آنها به 
بالای این رقم می  رسد، مشــمول مالیات بر خودروهای لوکس نخواهد 

بود.

مدیرکل دفتر حسابرسی مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور همچنین 
گفت: تعــداد خودروهای لوکس مشــمول مالیــات 1۵1 هزار و ۹۲4 
خودرو بوده که در مجموع پیش  بینی می  شــود ۲800 میلیارد تومان 

مالیات از خودروهای گران قیمت اخذ شود.
مســتوفی با بیان این که کمتر از یک ماه از ارســال پیامــک به مالکان 
خودروهای لوکــس و گران قیمت می  گذرد، گفــت: تاکنون ۷۷۵ نفر، 
مالیات خود را تســویه کرده  اند که رقمی حدود شــش میلیارد و ۷00 

میلیون تومان از این طریق وصول شده  است.
وی اضافه کرد: بعد از شناســایی فرد به عنوان دارنده و مالک خودروی 
لوکس و گران  قیمت یک کلمه و رمز عبور برایش بصورت پیامک ارسال 
می شــود و فرد با این کدها می تواند با مراجعه به ســامانه درگاه ملی 
my.tax.  خدمات الکترونیک سازمان امور مالیاتی به نشانی اینترنتی

gov.ir  ضمــن رویت پرونده مالیاتی خود، نســبت بــه انجام تکالیف 
قانونی اقدام نماید.

بهپیشنهادسازمانامورمالیاتی
پرداخت وام به فعالان اقتصادی بدون گواهی 

مالیاتی تسهیل شود
ســازمان امور مالیاتی به بانک مرکزی پیشــنهاد داد از این پس امکان 
افزایش سقف اعطای تســهیلات خرد بدون دریافت گواهی مالیاتی را 

فراهم کند.
 سازمان امور مالیاتی به بانک مرکزی پیشنهاد داد برای اصلاح ضوابط 
اجرایی تبصره 1 مــاده 18۶ قانون مالیات های مســتقیم، از این پس 
امکان افزایش خودکار ســقف اعطای تســهیلات خرد بدون دریافت 
گواهی مالیاتی به صورت سالیانه بدون طی تشریفات و ابلاغ بخشنامه 

جدید فراهم شود.
به موجب این پیشنهاد اعطای تســهیلات ارزی یا ریالی توسط بانک ها 
به کلیه اشــخاص حقوقی و حقیقی )صاحبان مشــاغل( طی یک سال 
شمســی برای اشــخاص حقوقی تا ۶۵ درصد نصاب معاملات متوسط 
)برای ســال 140۲ معادل ۹ میلیــارد و 4۲۵ میلیون ریــال( و برای 
اشخاص حقیقی تا ۳۵ درصد نصاب مذکور )برای سال 140۲ معادل ۵ 
میلیارد و ۷۵ میلیون ریال( نیاز به ارائه گواهی مالیاتی به بانک نخواهد 

داشت.
این مبلغ در حال حاضر برای اشــخاص حقوقی ۵ میلیارد ریال و برای 
اشخاص حقیقی ۲ میلیارد ریال اســت و تغییر آن در هر سال منوط به 
اصلاح ضوابط اجرایی می باشد که براساس سوابق موجود هر چندسال 

یکبار تغییر می یابد.
 گفتنی است برای اخذ وام و تسهیلات در حال حاضر اشخاص حقیقی 
و حقوقی باید گواهی ماده 18۶ را دریافت کنند ولی با این حال به دلیل 
تصویب شدن قانون در سالیان گذشــته اخذ مالیات از تسهیلات بسیار 

پایین بوده و به مرور زمان متناسب با تورم به روز نشده است.
 به همین دلیل اگر این پیشــنهاد ســازمان امور مالیاتی به تایید بانک 
مرکزی برســد عدد تعیین شــده به یک درصدی از معاملات متوسط 
که هر ســال در ســامانه تدارکات دولت تغییر می یابد، بنابراین به نظر 
می رسد این امر در راستای تســهیل امورات مودیان بوده و در سالهای 
آینده نیز مقدار آن با توجه به درصدی بودنــش به صورت اتوماتیک به 

روز رسانی می شود.

بازار

خریدار  قانون گرفتن مالیات از خانه های 
خالی بــرای به تعــادل رســاندن عرضه و 
تقاضای بازار مســکن تصویب شد اما دلیل 
ضعف در اجرا نبود مکانیزم دقیق شناسایی 

و کمبود اطلاعات از این خانه ها است.
قانون مالیــات بر خانه هــای خالی با هدف 
کاهش قیمت اجــاره بهــا، افزایش عرضه 
مســکن و مبارزه با احتکار مسکن تصویب 
شــده اســت. این قانون از آذرمــاه 1۳۹۹ 
تصویب شــد اما به دلیل ضعف در مکانیزم 
دقیق شناســایی و کمبود اطلاعات، اجرای 

آن شکل جدی به خود نگرفت.
مالیات بر خانه خالی طبــق ماده ۵4 مکرر 
قانون مالیات های مســتقیم، به خانه هایی 
که بیــش از 1۲0 روز در طول ســال خالی 
بمانند، تعلــق می گیــرد. در تاریخ ۲۲ تیر 
ماه ســال 1۳۹۹ ایــن طرح بــا 11 تبصره 
تصویب و در دســتور کار دولت قرار گرفت. 
بر این اساس تمامی خانه ها مشمول مالیات 
نمی شــوند مگر خانه ای کــه تبصره های 
قانونــی شــامل حــال آن شــود. امروزه 
یکی از راه هــای افزایش ســرمایه گذاری 
و درآمدزایــی، خریــد ملک و اجــاره آن 
است. در چنین شــرایطی ملاک کشور که 
صاحب چندین ملک هســتند، بــا خالی 
نگه داشــتن خانه های خود، بر قیمت ملک 
تأثیر می گذارند و موجب ضرر عده کثیری 
می شــوند. بر این اســاس دولت، قانونی را 
مقرر کرده تا دست ســودجویان را ببندد و 
به تمامی اقشــار جامعه کمک کند. تمامی 
افرادی که ســاکن ایران یا خارج از کشــور 
هستند، به عنوان اشخاص حقیقی و حقوقی 

موظفند املاک خود را اجاره دهند.
علت کمبود مسکن در کشور ما نه به خاطر 
نبود مسکن، بلکه ناشــی از وجود خانه های 
خالی اســت. بعضــی از ســرمایه داران در 
زمان های خاص از فروش یا اجاره املاکشان 
خــودداری می کنند تــا با ایــن کار باعث 
افزایش قیمت شده و ســپس به سودهای 
کلان دســت پیدا کنند. جریمه خانه های 
خالی با هدف مبارزه با این مشکل به وجود 
آمد. طرح مالیــات بر خانه هــای خالی در 
تیرماه 1۳۹۹ به تصویب مجلس رســید و 
سپس به شورای نگهبان ارسال شد. هرچند 
در وهله اول این طرح مورد تأیید واقع نشد، 
اما بعد از رفــع ایرادات شــورای نگهبان به 
مالیات خانه های خالی توسط مجلس، این 

طرح به مرحله اجرا درآمد.

اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی 
در دولت سیزدهم

با شروع به کار دولت سیزدهم، دستگاه های 
دولتی از جمله امور مالیاتــی و وزارت راه و 
شهرسازی اجرای این قانون را در دستورکار 
خود قرار داده و با همکاری یکدیگر در قالب 
جمــع آوری اطلاعات این خانه هــا و به روز 
رسانی آنها در تلاش هســتند تا خانه های 
خالی را شناسایی و مالیات موردنظر را برای 

این خانه ها اعمال کنند.

شناسایی 330 هزار مسکن خالی 
جدید تا خردادماه

بر اســاس لایحه بودجه 140۲، دولت قصد 

دارد طی امســال ۲ هزار میلیــارد تومان از 
مالــکان خانه های خالی، مالیــات دریافت 
کند؛ در این بین هر اطلاعاتی که به دســت 
سامانه مالیاتی برســد فرآیند وصول انجام 
می شود و تا تیرماه ســال 140۲ وزارت راه 
و شهرســازی مهلت دارد تا وضعیت نهایی 

خانه های خالی را بررسی کند.

نحوه شناسایی خانه های خالی برای 
پرداخت مالیات

همــه مالــکان و صاحبــان خانه هــا باید 
اطلاعــات امــلاک و خانه های خــود را در 
سامانه اسکان و املاک کشــور ثبت کنند. 
این ســامانه متعلق بــه وزارت مســکن و 
شهرسازی برای ثبت نام مالیات بر خانه های 
خالی اســت و اطلاعات کاملی از کد پستی 
و وضعیت ســکونت هر خانه توســط مالک 
یا مســتأجر را در خود دارد. مطابق با قانون 
مالیات بر خانه های خالی شــورای نگهبان، 
همه نهادهای دولتــی و بانک ها موظف اند 
فقط با دریافت نشانی و کد پستی، به مردم 
خدمت رســانی کنند. به این ترتیب فرایند 
شناسایی محل سکونت افراد به سرعت و با 

دقت انجام می شود.
علاوه بــر ایــن، دولــت پیامکــی حاوی 
درخواســت بــرای شفاف ســازی تعیین 
وضعیت واحدهای مسکونی به مردم ارسال 
می کند. افراد بعــد از دریافت پیامک، ۲ ماه 
فرصت دارند تا وضعیت خانه یا ملک خود را 
در سامانه اسکان و املاک کشور، ثبت کنند. 
در غیر این صورت ملــک موردنظر به عنوان 
خانه خالی شناســایی شده و مشمول طرح 
مالیاتی می شــود. مالکان خانه های خالی 
باید در زمان مناســب اظهارنامه مالیاتی را 
پر کرده و به ســازمان مالیاتی کشور تحویل 

دهند.

چگونگی محاسبه خانه های خالی 
برای مالیات

بســیاری از افراد تصور می کنند مالیات بر 
خانه های خالی به عواملی مانند قدمت خانه 
یا فرسودگی آن بستگی دارد. در صورتی که 
مالیات خانه های خالی کلنگی دقیقاً مشابه 

با قوانین مالیــات خانه های خالی نوســاز 
اســت و هیچ تفاوتی با آن نــدارد. از همین 
رو، اگر خانه ای قدیمی از کســی به شما به 
ارث رســیده، باید علاوه بر پرداخت مالیات 
بر ارث، بعد از گذشــت مــدت زمان معین، 

مالیات خانه خالی هم بپردازید.
مالیات بر خانه های خالی بر اســاس عوامل 
مختلفی ماننــد زمان خالی بــودن ملک، 
تعداد خانه های خالی و میزان ارزش اجاری 
ملک محاسبه می شــود. ضریب مالیات بر 
خانه های خالی در تهران و ســایر شهرهای 
بیــش از 100 هزار نفــر جمعیــت برای 

دارندگان 1 تا ۵ خانه عبارت اند از:
ســال اول: ۶ برابر ارزش اجاری ملک - سال 
دوم: 1۲ برابــر ارزش اجاری ملک - ســال 

سوم: 18 برابر ارزش اجاری ملک
ضریب مالیات برای کســانی که بیشتر از ۵ 

خانه خالی دارند، به شرح زیر است:
ســال اول: 1۲ برابر ارزش اجاری ملک ها - 
ســال دوم: ۲4 برابــر ارزش اجاری ملک ها 

- سال سوم: ۳۶ برابر ارزش اجاری ملک ها
مالک خانــه در صورت نداشــتن اعتراض 
می تواند یک ماه بعد از ارسال برگ تشخیص 
مالیات، بــرای پرداخت آن اقــدام کند. در 
صورت دیرکرد در پرداخت مالیات، به ازای 
هر مــاه ۲.۵ درصــد جریمه به فــرد تعلق 

خواهند گرفت.

خانه های خالی معاف از مالیات
مواردی که از شــمول مالیات بر خانه های 
خالی معاف هستند، به شرطی که در سامانه 
املاک و اسکان ثبت شوند - اقامتگاه اصلی 
خانوار -، علاوه بر اقامتگاه اصلی، هر خانوار 
می تواند یکــی از واحدهــای تحت تملک 
خود را در شهری غیر از شهر محل اقامتگاه 
اصلی، به عنوان اقامتگاه فرعی ثبت نماید، 
در این صورت واحد مزبور مشــمول مالیات 

بر خانه های خالی نمی شود.
در صورتی که اقامتــگاه اصلی خانوار، تحت 
تملک یکی از اعضای خانوار باشــد، خانوار 
مذکــور می تواند حداکثر یــک واحد دیگر 
از واحدهای تحت تملک خــود را در همان 
شهر محل اقامتگاه اصلی به عنوان اقامتگاه 

فرعــی ثبت نمایــد، در این صــورت واحد 
مزبور مشــمول مالیات بر خانه های خالی 

نمی شود.
دانش آمــوزان،  طــلاب،  دانشــجویان، 
شــاغلان و مبتلایان به بیماری های خاص 
در صورت اقامت در شــهری غیر از اقامتگاه 
اصلی و فرعی خانــوار، تنها با ارائه اســناد 
مثبته ازجمله گواهــی پرداخت حق بیمه 
برای شاغلان و گواهی اشتغال به تحصیل، 
امکان ثبت یک واحد مسکونی دیگر جهت 
معافیــت از مالیــات از خانه هــای خالی را 

دارند.
واحد مســکونی محل اشــتغال صاحبان 
صنــوف، مشــاغل از جمله گردشــگری و 
زیارتی، مؤسسات یا شــرکت های فعال که 
مجوز از دستگاه مربوطه دارند و ممنوعیتی 
برای فعالیت در واحدهای مسکونی ندارند، 
به شــرط ثبت اطلاعات در سامانه املاک و 
اســکان کشــور و در صورت اطلاع سازمان 
امــور مالیاتــی کشــور و ســازمان تأمین 
اجتماعی، از مالیــات موضوع قانون مالیات 

از خانه های خالی معاف هستند.
واحدهای مســکونی واقع در شهرهای زیر 
یکصد هزار نفر جمعیت و روستاهای کشور 
به شرط ثبت در سامانه ملی املاک و اسکان 

مشمول مالیات بر خانه های خالی نیستند.
واحدهای مســکونی موقوفه که بر اســاس 
اســتعلام از ســازمان اوقاف و امور خیریه 
امکان اجــاره آنها حســب وقف نامه وجود 
ندارد، مشــمول مالیات بر خانه های خالی 

نخواهند بود.

قانون مالیات واحدهای خالی باید با 
جدیت پیگیری شود

در ادامه موضوع گرفتن مالیات از خانه های 
خالی، داوود بیگی نژاد نایب رئیس اتحادیه 
املاک تهــران در گفت وگو بــا مهر، گفت: 
چالش گرفتن مالیات از خانه های خالی در 
تمام دنیا در حال بررســی است واحدهای 
مســکونی که در حال حاضر در کشور تولید 
می شود سرمایه ملی محسوب می شود زیرا 
دولت هزینه می کند تا مسکن تولید و عرضه 
بازار کند و قطعاً فردی یا سازمانی حق این را 

ندارد که منافع را تمامــاً در اختیار خود قرار 
دهــد. واحدهای خالی باید به دســت افراد 

حقیقی در بازار مسکن برسد.
نایب رئیس اول اتحادیه امــلاک تهران در 
ادامه تاکید کــرد: دولت ابتــدا باید میزان 
خانه های که به دست افراد حقیقی است را 
شناسایی کند سپس مقدار سرمایه گذاری 
که بانک ها در راســتای تولید مسکن انجام 
دادند را محاســبه کند. در ســال 1400 با 
توجه به صورت حســاب مالــی بانک ها ۹1 
هزار میلیارد ســرمایه گذاری شده که البته 
نه برای تولید افراد حقیقی صرفاً برای خرید 

واحدهای مسکونی اقدام کردند.
وی خاطرنشــان کــرد: اگر ســال 1400 
بررسی شــود متوجه خواهیم شــد در این 
سال تولید با کاهش رو به رو شد در مقابل به 
همین مِنوال خروجی وام های بانکی نیز به 
افراد تولیدکننده مســکن و حقیقی با روند 

کاهشی مواجه شد.
بیگی نژاد در پایان گفــت: دولت می تواند با 
گرفتن مالیات از خانه های خالی بازار عرضه 
و تقاضای مسکن را به تعادل برساند و روند 
گرفتن مالیات خانه هــای خالی را با جدیت 

پیگیری کند.

آیا گرفتن مالیات شرایط بازار مسکن 
را مطلوب می کند؟

به گزارش مهــر، بر اســاس پیگیری های 
خبرنــگار مهــر از ســوی ســازمان امور 
مالیاتی کشور بنا به این شــد که وزارت راه 
و شهرسازی طی ۶ ماه گذشــته هیچ گونه 
اطلاعاتی در خصوص خانه هــای خالی در 

اختیار این سازمان قرار نداده است.
اجرای طرح مالیات بــر خانه های خالی به 
دلیل آماده نبودن زیرساخت ها با مشکلاتی 
از جمله به روز نبــودن اطلاعات، عدم توجه 
و مراجعه مالــکان به پیامک های ســامانه 
مالیاتی، بارگذاری اطلاعات، تکمیل نبودن 
سامانه اســکان و اعتراض مالکان به مالیات 

ابلاغی روبرو بود.
مالیات بر خانه هــای خالــی نه تنها باعث 
ساماندهی بازار مســکن می شود بلکه ابزار 
کنترلــی در برابر افزایش قیمــت اجاره بها 
و مسکن اســت که بعضی از ســوداگران با 
احتکار خانه های خالی به دنبال سود بیشتر 
و تورم هستند. کارشناسان اقتصادی معتقد 
هســتند که دریافت مالیــات از خانه های 
خالی، بــا رویکرد مالیات ســتانی عادلانه، 
بــازار اجاره بهای مســکن را ســاماندهی 
می کنــد و نیاز عرضــه و تقاضای بــازار را 
تأمین می کند.مالیات بــر خانه های خالی 
یکی از مهم ترین ابزارهای قانونی اســت که 
در کنترل و تخصیص بهینــه منابع موجود 
مســکن در شــرایطی که فاصلــه زیادی 
میان عرضه و تقاضا وجــود دارد، می تواند 
کمک رسان شرایط فعلی بازار مسکن باشد 
اما برای گرفتن مالیــات از خانه های خالی 
نیاز بــه اطلاعاتی دقیق اســت و با توجه به 
چالش های فراوانی کــه در مورد اطلاعات و 
آمار خانه های خالی وجود دارد این پرسش 
مطرح است که آیا اجرای این قانون موجب 
رسیدن به شــرایط مطلوب در بازار مسکن 

خواهد شد؟

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران با بیانخانوارهای 
تهرانــی دارای 4 فرزند تا پایان ســال بــرای دریافت 
زمین رایگان فرصت دارندگفت: مشــمولان در سامانه 
طرح هــای حمایتی مســکن ثبت نام کنند.  حســین 
جنتی اظهار کرد: خانوارهای تهرانــی دارای 4 فرزند 
و بیشــتر زیر ۲0 سال در صورت داشــتن شرایط لازم 

برای دریافت زمین رایگان می توانند به ســامانه جامع 
طرح های حمایتی مســکن وزارت راه و شهرسازی به 
نشــانی Saman.mrud.ir مراجعه کرده و نسبت به 
ثبت نام اقدام کنند.وزارت راه و شهرســازی بر اساس 
بند ح تبصره 11 قانون بودجه ســال 140۲ به منظور 
حمایت از خانــواده و تحقق اهــداف جوانی جمعیت 

یک قطعه زمین رایــگان در قالی شــرایط مندرج در 
قانون مذکور را به خانوارهای دارای 4 فرزند و بیشــتر 
اختصــاص می دهد.تاکنــون فرآیندهــای مربوط به 
۲۵00 خانواده تهرانی در طــرح پویش رحمت وزارت 
راه و شهرســازی انجام و به این تعــداد خانواده زمین 
رایگان تحویل شــده اســت.مدیرکل راه و شهرسازی 

استان تهران بیان کرد: واگذاری زمین در استان تهران 
با در نظر گرفتن ضوابط و صراحت ماده 4 قانون حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت بالمناصفه بین پدر و مادر 
صورت می گیرد. جنتی یادآور شد: خانوارهای تهرانی 
دارای 4 فرزند و بیشــتر مشــمول قانون تا پایان سال 

140۲ برای دریافت زمین رایگان فرصت دارند.

زمین

 مشمولان تا آخر سال فرصت دارند؛  فراخوان واگذاری زمین رایگان به تهرانی ها

گزارشجدیدبانکمرکزیازتحولاتقیمتمسکن

 رشد قیمت مسکن در تابستان منفی بود
خریدار  بانک مرکزی اعلام کرد: رشــد 
منفی ماهانه متوســط قیمت یک متر مربع 
واحد مســکونی معامله شده در شهر تهران 
در ۳ ماه فصل تابســتان بــه ترتیب معادل  

۲.۲-، 1.0- و 0.۶- درصد بوده است.
بانک مرکــزی ضمن بروزرســانی گزارش 
تحــولات بــازار معاملات مســکن شــهر 
تهران در ســایت بانک مرکــزی از دی ماه 
ســال 1401 تا مهرمــاه 140۲ اعلام کرد: 
فشار های تورمی بازار مسکن از تیرماه سال 
جاری با برقراری ثبات در بازار ارز و اقدامات 
موثر انجام شده در خصوص افزایش عرضه 
مسکن کاسته شــد که این موضوع نشان از 
بازگشت آرامش نسبی به این بازار می باشد.

بر این اســاس رشــد منفی ماهانه متوسط 
قیمت یک متر مربع واحد مسکونی معامله 
شده در شــهر تهران در ۳ ماه فصل تابستان 
به ترتیب معادل  ۲.۲-، 1.0- و 0.۶- درصد 

بوده است.
در این گزارش تأکید شده: تحولات قیمت 

در بازار معاملات مسکن شهر تهران حاکی 
از روند حرکتی متفاوت طــی فصول اول و 
دوم سال جاری بوده است. در همین ارتباط 
در سه ماهه اول این ســال متاثر از تحولات 
قیمتی بازار سایر دارایی ها به ویژه نرخ ارز در 
بازار غیررسمی، ســکه طلای طرح جدید و 
خودرو، متوسط قیمت یک متر مربع واحد 
مسکونی معامله شده شــهر تهران با رشد 

مثبت ماهانه مواجه گردید.
 در مجمــوع در خصــوص تحــولات بازار 
معاملات مسکن شــهر تهران در فصل بهار 
ســال 140۲ می توان عنوان نمــود تداوم 
رشــد متوســط قیمت یک مترمربع بنای 
واحــد مســکونی معامله شــده و در عین 
حال کاهش قابل توجه حجــم معاملات از 
ویژگی های بازار معاملات مســکن شــهر 

تهران در این فصل بوده است.
علی ایحال از تیرماه ســال جاری با برقراری 
ثبات در بازار ارز و اقدامات موثر انجام شــده 
در خصــوص افزایــش عرضه مســکن، از 

فشار های تورمی بازار مسکن کاسته شد که 
این موضوع نشان از بازگشت آرامش نسبی 
به این بازار می باشــد. مجمــوع این عوامل 
موجب شــد تا شــاهد رشــد منفی ماهانه 
متوسط قیمت یک متر مربع واحد مسکونی 
معامله شده در شــهر تهران در ۳ ماه فصل 
تابستان باشــیم؛ به گونه ای که رشد مزبور 
در ماه های تیر، مرداد و شــهریور به ترتیب 
معــادل  ۲.۲-، 1.0- و 0.۶- درصــد بوده 

است.    
لازم به توضیح اســت که مطابق با آخرین 
آمار موجود، در مهرماه سال 140۲ متوسط 
قیمت یک مترمربع واحد مسکونی معامله 
شده در شهر تهران بعد از تجربه رشد منفی 
در ســه ماه متوالی مجدداً با رشــد مثبت 
هرچند اندک مواجه شــده اســت؛ در عین 
حال حجــم معاملات بازار مســکن در این 
ماه نسبت به شهریورماه به میزان ۲0 درصد 

افزایش یافته است.
در مهرماه متوســط قیمت خرید و فروش 

یک متــر مربــع زیربنای واحد مســکونی 
معامله شــده از طریق بنگاه های معاملات 
ملکی شهر تهران ۷۶0.۶ میلیون ریال بود 
که حاکی از افزایش یک درصدی نسبت به 

ماه قبل می باشد.
در میان مناطق ۲۲ گانه شــرداری تهران، 
بیشــترین متوســط قیمت یک متر مربع 
زیربنــای مســکونی معامله شــده معادل 
148۹.۶ میلیــون ریال بــه منطقه یک و 
کمتریــن آن بــا ۳۲۲.8 میلیــون ریال به 

منطقه 18 تعلق داشته است.
بررسی شــاخص کرایه مســکن اجاری در 
شــهر تهران و کل مناطق شهری در مهرماه 
امسال نشاندهنده رشد یکســان و معادل 
4.۲ درصدی شــاخص مزبور نسبت به ماه 
قبل می باشد. رشــد نقطه به نقطه شاخص 
مزبور در مهر ماه سال جاری در شهر تهران 
و کل مناطق شــهری نســبت به ماه مشابه 
ســال قبل به ترتیب معادل ۵4.۷ و ۶0.8 

درصد می باشد.
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وزیرآموزشوپرورشخبرداد
 مصوبه ای برای معلم شدن دانش آموزان 

برتر مدارس
وزیر آموزش و پرورش از نهایی شــدن مصوبه »کشــف استعدادهای 
معلمی« در شــورای عالی انقلاب فرهنگی خبر داد که طبق آن دانش 
آموزانی که خلق و خوی معلمی دارند تحت عنوان اســتعدادهای برتر 
ملی در حوزه های آموزشــی، فرهنگی، تربیتــی، قرآنی، هنری، ادبی، 
پژوهشــی، تربیت بدنی و ادبی جذب آموزش و پرورش شده و معلم می 

شوند.
 رضامــراد صحرایی اظهار کــرد: از ســتاد ملی تربیت شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی خواســتیم که امکانی را برای ما فراهم کنند تا بهترین 

دانش آموزان ما در یک فرآیند روشن معلمان آینده ما شوند.
وی ادامه داد: در شــورای عالی انقلاب فرهنگی یــک مصوبه ای تحت 
عنوان »کشــف اســتعدادهای معلمی« گرفتیم که طبــق آن دانش 
آموزانی که خلق و خوی معلمی دارند بتوانند در آینده معلمان ما شوند. 
این کار را شــروع کردیم و نهایتا منتج به آیین نامه جذب استعدادهای 
برتر ملی در حوزه های آموزشــی، فرهنگی، تربیتــی، قرآنی، هنری، 
ادبی، پژوهشی، تربیت بدنی و ادبی شده است که انشالله مرحله پایانی 

خود را طی می کند.
وزیر آموزش و پرورش در عین حال خاطر نشــان کرد: ورود به آموزش 
و پرورش نیاز به ردیف اســتخدامی دارد چراکه اینها دانشجوی عادی 
محسوب نمی شــوند و از لحظه ورود به دانشــگاه فرهنگیان مستخدم 
رسمی آموزش و پرورش هســتند. قرار شده است تا سازمان امور اداری 
و استخدامی 10 درصد از کل ردیف های استخدامی ما را برای این کار 

اختصاص دهد و امور حقوقی آن در حال انجام است.

واکنش »صحرایی« به بازتاب سخنان معاون پرورشی اش
 در برخی رسانه ها درباره اقامه نماز

صحرایی در بخش دیگر سخنان خود با اشــاره به اجرای برنامه فراگیر 
پرورشــی مدارس در پنج محور که یکی از این محورها »ایمان« است و 
در ذیل آن اقامه نماز دنبال می شــود، توضیح داد: در روزهای اخیر در 
برخی رسانه ها به نقل از معاون پرورشــی ما گفته شد که دانش آموزان 
موظف شــده اند نماز خواندن خود را ضبط کرده و برای ما بفرستند. ما 
همانجا فهمیدیم کارمان درســت اســت. این اقدام در راستای اجرای 
برنامه فراگیر انجام می شــود تا نماز خواندن بچه ها اصلاح شــود. بچه 
ای که نماز بخواند از هر بدی و آلودگی دور می شود. ما مسلمان هستیم 
و کشــور ما کشور مسلمان و شــیعیان اســت.یک دفعه گفتند معاون 
پرورشــی آموزش و پرورش اجبار کرده اســت تا بچه ها نماز خواندن 
خود را ارسال کنند. ما گفتیم آنهایی که دوست دارند نماز خواندنشان 
اصلاح شــود، از نماز خواندن خود را ضبط کرده و ارسال کنند. در این 

راستا از اولیا نیز کمک گرفتیم تا نماز بچه ها را اصلاح کنند.

پیگیری برای اجرای یک روز »بی کیف و کتاب«
 برای دبستانی ها در هفته

وزیر آموزش و پرورش در بخش دیگر سخنان خود با بیان اینکه روز بی 
کیف و کتاب برای ابتدایی ها کاملا در حال نهادینه شدن است، توضیح 
داد: باید این اتفاق یک روز در هفته رخ دهد و ما به طور جدی دنبال این 
موضوع هســتیم. کارهای نهایی این امر در حال انجام شدن است. همه 
تلاش ما این است، البته روز بی کیف و کتاب نیاز به مصوبه شورای عالی 

آموزش و پرورش دارد.

اجرای »نظام دوری« در مدارس ابتدایی پس از 12 سال
وی درباره اجرای نظــام دوری در مدارس ابتدایی پس از گذشــت 1۲ 
سال از تصویب ســند تحول بنیادین آموزش پرورش، افزود: طبق این 
نظام دانش آموزان در ســه پایه اول ابتدایی باید یک معلم داشته باشند 
که مادرانه و پدرانه در کنار بچه ها باشد. خیلی ها می گفتند اجرای این 
امر ممکن نیست اما ما اجرای آن را امســال با ۶40 کلاس درس شروع 

کردیم و الان مراقبت می شوند.

آماده شدن آیین نامه »مسیر رشد معلمی«
 پس از رتبه بندی معلمان

صحرایی همچنین از نهایی شدن آیین نامه »مسیر رشد معلمی« خبر 
داد و گفت: آیین نامه مسیر رشد معلمی در حال آماده شدن است تا پس 

از رتبه بندی معلمان نهضت یادگیری در بین تمام معلمان به راه افتد.

مشمولیت 8 میلیون دانش آموز در اجرای طرح »شیر مدرسه«
وی درباره اجرای شرح شیر مدرسه نیز اظهار کرد: این امر هدیه رییس 
جمهوری بود که 8 میلیون نفر را شامل شد. کار مهمی بود و نهایی شده 
است. اگر باقی افراد دولت مثل آقای رئیس جمهوری توجه به آموزش و 
پرورش داشته باشند شک ندارم که با چهار سال می شود تحولی را رقم 

زد که در سالهای قبل نبوده است.

درخواست از والدین برای مشارکت در امر آموزش و پرورش 
دانش آموزان

وزیر آموزش و پرورش در بخش دیگر ســخنان خود عنوان کرد: اگر هر 
ولی دانش آموز حداقل دو ســاعت در هفته برای بچه خود در مدرســه 
وقت نگذارد این انتقاد که »چرا مدرســه برای بچه مــن کاری نکرده 
اســت« از او پذیرفته نیســت. اولیا دانش آموزان در حد قابل توجهی 
تحصیل کرده هســتند و مهارت هایی دارند که اگر روی مهارت معلم 

بگذارند خیلی اتفاقات می افتد.
صحرایی با اشــاره به اهمیت نقش والدین در امر پرورش دانش آموزان، 
خطاب به والدین دانش آموزان بیان کرد: به مدرســه بیایید و دوستان 
بچه هایتان را جمع کنید و آن مهارت هایی که بلد هســتید را به بچه ها 
یاد دهید. دولت بالاترین بودجه خود را به آموزش و پرورش می دهد اما 
مردم بیایند، مسائل را دســت بگیرند و کمک کنند. در مقوله پرورش 

بیش از آموزش به کمک مردم نیاز داریم. 
 وی همچنین درباره اجرای برنامه فراگیر پرورشــی و فرهنگی مدارس 
با کمک بخش »نورینو« که خاص معاونت پرورشــی در سامانه »مای 
مدیو« اســت، تصریح کرد: ما می دانیم در یکایک 1۲0 هزار مدرســه  
خود چه کار پرورشــی در حال انجام اســت. مدرسه با ســایر مدارس 
مقایسه می شود و می فهمیم امتیاز پرورشــی مدارس چطور است. به 
»بخشنامه ممنوع« اعتقاد داریم اما زمان می خواهد تا در تمام امور این 

امر محقق شود. 
»بخشــنامه ممنوع« وقتی امکان پذیر می شود که مدرسه هویت خود 
را پیدا کرده باشد و تمام امور مدرســه با اختیار کافی به مدیر داده شود. 
در امور پرورشی یک بخشــنامه به نام برنامه فراگیر پرورشی و فرهنگی 
به مدارس دادیم و در باقی معاونت ها نیز این امر را اجرا می کنیم. تمام 

مدارس به سامانه »نورینو« دسترسی دارند.

وزیر

معاون رییس جمهور در امور زنان و خانواده با اشــاره 
به اصــلاح قانون مربوط بــه واگذاری نــوزادان بدون 
سرپرست گفت: این موضوع سبب شده است برخی از 

شیرخوارگاه ها در تهران تعطیل شود.
 انســیه خزعلی، معاون رییس جمهــور در امور زنان و 
خانواده اظهارداشت: برنامه های خوب زیادی در حوزه 
بانوان در همین مدت محدود اجرایی شده مانند بیمه 
زنان باردار تا پایان شــیردهی مثل بیمــه ناباروری و 
بیمه سلامت و بحث های مثل پشتیبانی اداری و ارتقا 

جایگاه بانوان که نتایج خوبی داشته است.
وی افزود: از فواید سفرهای اســتانی آگاهی به بعضی 

مشــکل های اســتانی و حل آنها است مثل 
قانون به فرزندی پذیرفتن نوزادان از شــیر 
خوارگاه کــه در این موضــوع مراحل اداری 
واگذاری بســیار ســخت بود اما الان قانون 
اصلاح شده اســت و این روند بسیار تصریح 
شــده به گونه ای که برخی از شیرخوارگاه ها 
در تهران تعطیل شده اســت.خزعلی گفت: 

۹ کارگــروه در زمینه های مختلف خانواده تشــکیل 
شده است فرهنگ در خانواده، ســرگرمی در خانواده، 
بحث محیط زیست و ســالم نگه داشــتن آن که باید 
آموزش از خانواده و کودکان شروع شود در زمینه های 

مشاوره های ازدواج در اســتان هایی که آمار 
طلاق زیاد اســت اجرای طــرح در اولویت 
است.در مورد دختران و پســران بازمانده از 
تحصیل خیلی برایمــان اهمیت دارد که در 
این مورد طرحی توسط نهضت سواد آموزی 
برای روستاییان و عشــایر اجرا شده است در 
خصوص همین مشکل تأسیس خوابگاه ها و 
آموزش مجازی هم در دست بررسی است که هیچ کس 
از تحصیل جا نماند.معاون امــور زنان و خانواده رییس 
جمهور، ادامــه داد: جهت کســب و کار پایدار خانواده 
محور بــرای اولین بار معاونت زنــان بودجه ویژه ای به 

این بحث اختصاص داده شــده اســت و برای اولین بار 
است که در طی این دو سفر بودجه اختصاصی به بحث 

بانوان تصویب شده است.
خزعلــی گفت: در تمــام زمینه ها در حد تــوان آماده 
حمایت از ســمن ها هســتیم و از طرح های سمن ها 
اســتقبال می کنیــم و در برخــی از اســتان ها برای 
پیشــگیری از آســیب ها و مهارت افزایی با پشتیبانی 
از ســمن ها حرکت هــای خوبــی انجام شــده مانند 
آموزش هــای پیشــگیری از خودکشــی و مهــارت 
آموزی هــای خانواده های بــد سرپرســت و در حال 

بازپروری که نتایج خوبی هم داشته است.

رییس سازمان بازرسی کل کشور با اشاره به حضور پرشور 
مردم در راهپیمایی روز ملی مبارزه با اســتکبار جهانی 
گفت: هرچه زمان می گذرد ماهیت استکبار جهانی برای 
همه جهانیان مشــخص تر می شــود. ذبیح الله خداییان 

رییس سازمان بازرسی در مراسم راهپیمایی 1۳ آبان روز 
ملی مبارزه با استکبار جهانی در جمع خبرنگاران با اشاره 
به حضور پرشور مردم گفت: هرچه زمان می گذرد ماهیت 
استکبار جهانی برای همه جهانیان مشخص تر می شود.

وی با بیان اینکه در ســال های اخیر مردم جهان شــاهد 
کشتارهای زیادی به دست اســتکبار جهانی به رهبری 
آمریکا بودند از سکوت مجامع بین المللی در برابر جنایات 
رژیم صهیونیستی علیه مردم بی دفاع غزه انتقاد و تصریح 

کرد: این روزها مــردم در جهان مشــاهده می کنند که 
چگونه مردم بی دفاع غزه به خاک و خون کشیده می شوند 
و هر طرحی که جهت توقف این کشتار به شورای امنیت 

ارسال می شود از سوی آمریکا و ایادی آن، وتو می شود.

خانواده

بازرسی

خریــدار  مراســم »روز ملی مبــارزه با 
استکبار جهانی« با شــعار »نظم نو جهانی 
با نسل آرمانی« همزمان در تهران و بیش از 

هزار و ۲00 شهر برگزار شد.
آیین نواختن زنگ اســتکبار ستیزی دیروز 
1۳ آبــان در دبیرســتان شــهید فهمیده 
منطقه ۷ تهران با حضور رضامراد صحرایی 
وزیر آموزش و پرورش، اصغر باقرزاده معاون 
پرورشــی و فرهنگــی آمــوزش و پرورش 
و علیرضا کریمیــان مدیــر کل آموزش و 

پرورش شهر تهران برگزار شد.
1۳ آبان ماه روز دانش آموز و همچنین روز 
ملی مبارزه با اســتکبار جهانی به دلیل سه 
اتفاق مهم در ســه مقطع تاریخی سال های 
1۳4۳ )تبعیــد حضــرت امــام خمینی 
)ره( به ترکیه(، 1۳۵۷ )کشــتار وحشیانه 
دانش آمــوزان( و 1۳۵8 )تســخیر لانــه 
جاسوســی( در ذهن دانش آموزان و عموم 

مردم ماندگار شده است.
ســیزدهم آبان با نامگــذاری روز مبارزه با 
استکبار جهانی در تقویم رسمی کشورمان، 
نقطه عطفی در مبارزه ملت ایران با استکبار 
جهانــی و در راس آن با امریکاســت که به 
فرموده مقام معظم رهبری سیزده آبان روز 
بسیار مهمی اســت؛ به یک معنا روز دانش  
آموز است، به یک معنا روز دانشجوست، به 
یک معنا روز اســتواری ملت ایران در مقابل 

ترفند استکبار است.
از سویی ملت بزرگ ایران در طول 4۵ سال 
گذشته با گرامیداشت 1۳ آبان به عنوان روز 
ایستادگی در مقابل استکبار جهانی و اعلام 
پایداری امت جهان اسلام در برابر زورگویی 
ها و دسیســه های آمریکا همــواره تلاش 
کردند، با برپایی اجتمــاع عظیم مردمی در 
مناســبت های مختلف و حضور گســترده 
و پرشــور در راهپیمایی های همچون روز 
قدس، 1۳ آبــان و ۲۲ بهمن و با ســر دادن 

شــعارهای »مرگ بــر آمریکا، مــرگ بر 
اسرائیل« و »مرگ بر استکبار«، نقشه های 
شــوم و جنایات آنان در برابر ملت اسلام و 
به خصوص مــردم مظلوم فلســطین را به 
گوش جهانیان رســاندند. امسال نیز ملت 
همیشــه قهرمان ایران با حضورگسترده در 
راهپیمایی 1۳ آبان ضمــن اعلام حمایت 
و پشــتیبانی همه جانبه و همیشگی خود 
از مردم مظلــوم فلســطین و از گروه های 
مقاومت، بار دیگر جنایات گســترده رژیم 
صهیونســیتی اســرائیل علیه مــردم غزه 
و کشــتار کــودکان، زنــان و غیرنظامیان 
و بمبــاران مناطــق مســکونی و حمله به 
بیمارســتان هــا و کادر درمــان را محکوم 

خواهند کرد.
این مراسم در تهران از ساعت ۹:00 صبح از 
میدان فلسطین آغاز و با تجمع در مقابل لانه 

جاسوسی سابق آمریکا ادامه می یابد. اجرای 
سرودهای ضد استکباری، مداحی حماسی 
میثم مطیعــی و ابوذر روحی و ســخنرانی 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اســلامی از برنامه های مراســم یوم الله 1۳ 

آبان خواهد بود.
مداحی، اجرای گروه های ســرود و امضای 
طومار شکایت قضائی علیه آمریکا از جمله 
برنامه های تدارک دیده شــده بــرای این 

مراسم است.
شــرکت کننــدگان در ایــن راهپیمایی 
تصاویــری از رهبر معظم انقلاب، ســردار 
سلیمانی، سیدحســن نصرالله و همچنین 
کودکانی که در غزه و در حملات وحشــیانه 
رژیم صهیونیســتی به شهادت رسیدند، در 

دست دارند.
حاضران در مســیر راهپیمایی با در دست 

داشتن پرچم فلســطین و حزب الله لبنان و 
همچنین دست نوشــته هایی ضمن اعلام 
انزجار از سیاســت های خصمانــه آمریکا 
و رژیــم صهیونیســتی، خواســتار توقف 
کشــتار مردم مظلوم فلســطین توســط 

صهیونیست ها شدند.
دانش آموزان تهرانی در مســیر راهپیمایی 
1۳ آبــان پرچم اســرائیل و آمریــکا را در 
اعتراض به کشــتار وحشــیانه مردم غزه به 

آتش کشیدند.
تجمع کننــدگان همچنین از ســازمان ها 
و مجامــع بیــن المللــی و حقوق بشــری 
درخواست داشتند تا سکوت خود را در قبال 
جنایات غزه بشکنند و صرفا به صدور بیانیه 

و اعتراض اکتفا نکنند.
در مســیر راهپیمایی از میدان فلســطین 
تا لانه جاسوســی، غرفه هایی برای نشــان 

دادن جنایات آمریکا و اجــرای برنامه های 
فرهنگی روشنگرانه برپا شده است.

راهپیمایان تهرانی با در دســت داشــتن 
تصویــر شــهید ســلیمانی بــه رژیــم 
صهیونیستی اعلام کردند که »ما حریف تو 

هستیم«
شــورای هماهنگــی تبلیغات اســلامی از 
اقشــار مختلف مردم علاوه بر دانش آموزان 
برای حضــور در راهپیمایی 1۳ آبان دعوت 
کرده بود، مردم تهران با در دســت داشتن 
ماکت های موشــکهای که بــه پرچم رژیم 
صهیونیســتی برخورد کرده است، شکست 
رژیم صهیونیســتی مقابل حماس را قطعی 

و حتمی اعلام کردند.
مردم و دانش اموزان تهرانی با شــعارهای : 
»جمهوری اســلامی چراغ پرفروغ اســت 
حکومت آمریکا حکومت دروغ اســت«،» 
کوه اراده هســتیم آمریکا رو شکســتیم« 
،»نصرُمِــنَ الله وَ فَتــحٌ قریــب- مــرگ بر 
آمریکای مردم فریب«،»آمریکا ، اســرائیل 
عامل هر جنایت- این دو رژیم فاسد، باعث 
هر شرارت«، »یا ایها المسلمون- غزه شده 
غرق خون«،»با غــزه، همدردیم - آماده ی 
نبردیم«،»ماییم و جنگ با دیو - از غزه تا تل 
آویو«،» پیروزی با حماس است-اســرائیل 
در هراس است«، »اسرائیل بی ریشه - غزه 
تســلیم نمیشــه«،»حمام خون به پا شد- 
فلسطین کربلا شد« در راهپیمایی شرکت 

کردند.
پرچــم آمریکا و اســرائیل زیر پــای دانش 

آموزان و مردم تهران قرار گرفت.
دانش آموزان دهه هشــتادی و دهه نودی 
با تمســخر ســرکرده گروهــک منافقین، 
کاریکاتور وی را که شبیه هیتلر بود در مسیر 
راهپیمایی به نمایــش در آوردند و جنایات 
این گروهک را به جنایات آمریکا و اسرائیل 

در غزه شبیه دانستند.

خریدار  رییس کل دادگســتری اســتان 
تهران گفت: هیچ شــخص و دســتگاهی 
نسبت به مقوله امر به معروف و نهی از منکر 

معاف از مسئولیت نیست.
 نشست مشــترک ســتاد امر به معروف و 
نهی از منکر اســتان تهران با دادگســتری 
کل اســتان تهران با حضور علــی القاصی 
رییــس کل دادگســتری اســتان تهران، 
جمعی از مسئولان قضایی استان و روح الله 
مومن نسب دبیر ســتاد امر به معروف و نهی 

از منکر استان تهران برگزار شد.
رئیس کل دادگستری استان تهران با تاکید 
بر اینکه هیچ شخص و دستگاهی نسبت به 
مقوله امر به معروف و نهــی از منکر معاف از 
مسئولیت نیست، گفت: تصمیمات قضایی 
ضمن متنبــه کردن شــخص مرتکب باید 
سبب اصلاح و باز اجتماعی کردن اشخاص 
شود و بر همین اساس در تعیین مسئولیت 
کیفری باید به شخصیت، احوالات و انگیزه 

شخص مرتکب توجه شود.

گستردگی دایره شمولیت مقوله امر 
به معروف و نهی از منکر

علی القاصی، رییس کل دادگستری استان 
تهران در این نشست با اشاره به گستردگی 
دایره شمولیت مقوله امر به معروف و نهی از 
منکر اظهار کرد: نباید مقوله امر به معروف و 
نهی از منکر را صرفاً محدود و محصور در یک 
زمینه خاص کرد؛ بلکه مساله امر به معروف 
و نهــی از منکــر دارای ابعــاد و حوزه های 

مختلف و متنوعی است که باید مورد توجه 
ســتاد امر به معروف و نهی از منکر اســتان 

تهران قرار گیرد.
رییس کل دادگستری استان تهران با اشاره 
به اینکه علت العلل بســیاری از آسیب ها و 
مشــکلات در جامعه محصــول بی توجهی 
به فریضه های امر به معــروف و نهی از منکر 
اســت، گفت: اگر این دو فریضــه در جامعه 
اســلامی به نحوی که در شــریعت نسبت 
به آن ها تاکید شــده در همه عرصه ها نمود 
عینی پیدا کند، قطعاً بســیاری از آسیب ها، 
تهدیدات و مســائلی که امروز گریبان گیر 

جامعه است، برطرف خواهد شد.
وی ضمــن تاکید بــر این گزاره کــه امر به 
معروف و نهی از منکر منحصر به شخص و یا 
دستگاه خاصی نیست، عنوان کرد: در حوزه 
امر به معروف و نهی از منکر همه دستگاه ها 
و اشخاص سهیم و دارای مأموریت هستند و 
دستگاه قضا نیز در قالب پیشگیری از وقوع 
جرم به نوعی همــان فریضه امر به معروف و 

نهی از منکر را پیگیری می کند.
القاصی ضمن اشــاره به کم توجهی برخی 
از دســتگاه ها نســبت به اهمیت مقوله امر 
به معروف و نهی از منکــر و متعاقب آن بروز 
برخی از آســیب ها، مشــکلات و مسائل در 
جامعه عنوان کرد: در دین مبین اسلام هیچ 
شخصی وجود ندارد که نسبت به مساله امر 
به معروف و نهــی از منکر در جامعه معاف از 
مسئولیت باشد؛ چرا که در جامعه اسلامی 
همه اشــخاص نســبت به یکدیگر مسئول 

هســتند و امر به معــروف و نهــی از منکر 
فریضه ای همگانی محسوب می شود.

رییس کل دادگستری استان تهران با اشاره 
به اینکه بخشی از ناهنجاری های اجتماعی 
در جامعه محصول قصور و کوتاهی برخی از 
دســتگاه ها و نهادها در انجام مأموریت های 
ســازمانی و ترک فعل هــای صورت گرفته 
در گذشته است، گفت: شــکی وجود ندارد 
که امروز دشــمن به دنبال سوءاســتفاده از 
ناهنجاری های اجتماعــی به ویژه در حوزه 
عفاف و حجاب اســت و برخی اشخاص نیز 
آگاهانه در زمین دشمن بازی می کنند و در 
جامعه اقدام به ترویج ناهنجاری می کنند؛ 
لذا امروز هیچ اهمالی از ناحیه دستگاه های 
مسئول در حوزه ناهنجاری های اجتماعی 
پذیرفته نیست.وی در همین زمینه معطل 
ماندن دســتگاه ها به منظور تصویب لایحه 
مرتبط با عفــاف و حجــاب را غیرمعقول و 
به دور از منطق دانســت و گفت: ریاست قوه 
قضاییه بارها و بارها تاکیــد کرده اند که در 
حوزه برخورد با مصادیــق ناهنجاری های 
اجتماعــی و به طور خاص عفــاف و حجاب 
نباید منتظر تصویب لایحه مورد اشاره ماند، 
بلکه با ظرفیت های قانونی موجود می توان 

اقدامات مهم و اثرگذاری را صورت داد.
القاصی تاکید کــرد: در دادگســتری کل 
اســتان تهران نیز رســیدگی های قضائی 
نســبت به اقدامات مجرمانه اشخاصی که 
با ناهنجاری های اجتماعــی به ارزش های 
جامعه اســلامی دهان کجی می نمایند و با 

هنجارشکنی و قانون گریزی آگاهانه به نحو 
مغرضانه در مسیر اهداف شوم دشمن قدم 

برمی دارند، نباید دچار تأخیر و اطاله شود.
رییس کل دادگســتری اســتان تهران در 
ادامه ســخنان خــود با تاکید بــر ضرورت 
رعایت تناســب میان جرم و مجازات اظهار 
کــرد: تصمیمــات قضائی ضمــن متنبه 
کردن شــخص مرتکب باید سبب اصلاح و 
بازاجتماعی کردن اشخاص شود و بر همین 
اساس در تعیین مســئولیت کیفری باید به 
شخصیت، احوالات و انگیزه شخص مرتکب 
توجه شود.وی افزود: ممکن است یک جوان 
ناخواسته و بدون سوءنیت و غرض مرتکب 
خطایی شــده باشــد که از منظر قانون، آن 
رفتار تحــت عنوان جرم تعریف شــود؛ لذا 

یکــی از مصادیق بارز امر بــه معروف و نهی 
از منکر که می تواند در احــکام قضائی نمود 
پیدا کند این اســت که تصمیم گیری قضائی 
در خصــوص چنین فــردی باید بــا رویکرد 
اصلاح و ایجاد بازدارندگی صــورت گیرد نه 
اینکه تصمیم قضائی ســبب بروز آسیب های 
بیشتر برای او شــود.رییس کل دادگستری 
اســتان تهران در بخش دیگری از ســخنان 
خود ضرورت توجه مدیران دستگاه ها نسبت 
به رعایت ســبک زندگی ایرانی- اســلامی و 
اخلاق مــداری در ادارات متبوع خود را مورد 
تاکید قرار داد و اظهار داشت: عملکرد مدیران 
در بخش های مختلف باید به گونه ای باشــد 
که باور مردم و مراجعان را نســبت به صحت 

عملکرد آن مجموعه تقویت نماید.

 خزعلی اعلام کرد؛تعطیلی برخی از شیرخوارگاه ها در تهران

وز برای جهانیان مشخص تر می شود وز به ر ماهیت استکبار جهانی ر
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ماجرای »کلاغ«ی که دیدنی شد
اهورا شهبازی کارگردان انیمیشن »کلاغ« گفت: نمایش انیمیشن ها 
روی پرده ســینما برای عموم راهی برای معرفی آثار ایرانی به مخاطب 

است.
ماجرای »کلاغ«ی که دیدنی شد، کارگردان و انیماتور فیلم انیمیشن 
»کلاغ« که این روزها در ســینماهای »هنر و تجربه« اکران شــده، با 
اشاره به نام این انیمیشــن گفت: نام این انیمیشــن ابتدا »عقاب« بود 
و فیلمنامه آن هم بر اســاس شــعری به همین نام ســروده پرویز ناتل 

خانلری نوشته شده بود.
وی افزود: اما به دلیل اینکه نمی خواستیم عین به عین داستان »عقاب« 
خانلری را جلو ببریم، چند کاراکتر جدید طراحی کردیم. از سوی دیگر 
به واســطه اتفاقاتی که برای خودم افتاده بود، مقداری شخصی تر با این 
روایت برخورد و ســعی کردم دیدگاه های خود را در این کار پیاده کنم. 
در ادامه کلا داســتان، فضاســازی و مفاهیمی که طراحی شده بود را 
تغییر دادیم و به همراه همسرم فیلمنامه انیمیشن «کلاغ« را نوشتیم. 
می توان گفت این انیمیشن اقتباسی از شــعر خانلری است اما اقتباس 

عین به عین نبود.
کارگردان انیمیشن »ماجراهای پلانکی« در ادامه با اشاره به تغییراتی 
که در فیلمنامه این انیمیشن نسبت به شعر »عقاب« انجام داده، گفت: 
»شعر خانلری کاملا بر اســاس روایت پیش می رود ولی فیلم »کلاغ« 
هیچ گونه دیالوگ یا روایت گری توســط یک راوی کل ندارد. به همین 
دلیل ما خیلی دچار مشــکل بودیم که چگونه داســتان را با اکت جلو 
ببریم. بعد از بررســی های زیاد موفق شــدیم فیلمنامه را بنویسیم که 

منجر به این انیمیشن شد.
این کارگردان انیمیشــن درباره طولانی شدن پروسه ساخت انیمیشن 
»کلاغ« هم گفت: از اینکه این پروژه مشــمول گذر زمان و ساخت آن 
طولانی شد، راضی هســتم چون بعضی وقت ها امکان دارد اتفاق بدی 
بیافتد و فیلمســاز اثر را رها کند یا مشــغول کارهای دیگر شود. اما این 

اتفاق برای »کلاغ« نیفتاد و هر چه زمان گذشت کار پخته تر شد.
شهبازی درباره وضعیت انیمیشــن ایران در مقیاس های جهانی گفت: 
پارامترهای زیادی درباره مقایسه انیمیشــن ایران و جهان وجود دارد. 
یکی از این پارامترها حمایت تهیه کننده ها از فیلمســازان جوان است. 
اگر تهیه کننده ها یا سازمان هایی که با ســازندگان انیمیشن همکاری 
می کنند، ریسک پذیر باشند و از خود انعطاف نشان دهند، همان اتفاقی 
که در مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی افتاد و کارهای خوبی با 

ویژگی های متفاوت تولید و عرضه شد، باز هم این اتفاق خواهد افتاد.
این کارگــردان درباره اکــران مجموعه »رویاهای رنگــی« در »هنر و 
تجربه« و تاثیر آن بر نمایش آثار انیمیشــن گفت: نمایش انیمیشن ها 
روی پرده سینما برای عموم راهی برای معرفی انیمیشن های ایرانی به 
مخاطب است. معمولا انیمیشن های خارجی به طور گسترده در شبکه 
نمایش خانگی پخش و یا حتی در ســینماها اکران می شود و بازخورد 

زیادی هم دارد.

شــهبازی در پایــان گفــت: بــه نظــر می رســید که جــای پخش 
انیمیشــین های ایرانی در ســینما خیلی خالی بود و اکــران این 10 
انیمیشن به فیلم ســازان کمک بســیار زیادی می کند. فیلمساز وقتی 
فیلم خود را می سازد دوست دارد که آن را در اتمسفر سینما و روی پرده 
ببینید. امیدوارم که این اتفاق خوب بازخــورد خوبی از طرف مخاطب 

داشته باشد و روند نمایش انیمیشن در سینماها ادامه پیدا کند.
»رویاهای رنگــی« مجموعه ای از 10 انیمیشــن کوتــاه تولید مرکز 
گسترش سینمای مستند، تجربی و پویانمایی است که در گروه »هنر و 
تجربه« اکران شده اســت. »کلاغ« به کارگردانی اهورا شهبازی یکی از 

این 10 انیمیشن است.

محمدرضاشهبازی:
امیدواریم »سیدخندان« از فصل قبل 

خنده دارتر هم باشد
برنامه »ســید خندان« که در قالب طنز شبانگاهی مدتی است از شبکه 
دو ســیما در حال پخش اســت، فصل دوم آن با محوریــت دورهمی 

خانوادگی با یکسری تغییرات به زودی روی آنتن می رود.
 به نقل از روابط عمومی برنامه »ســیدخندان«، محمدرضا شــهبازی، 
مجری برنامه »ســیدخندان« درباره تفاوت اصلی فصل دوم »ســید 
خندان« با فصل اول آن اعلام کرد: فصل دوم برنامه در آســتانه شروع 
است. شاید بعضی ها فصل اول را ندیده باشند. »سیدخندان« دورهمی 
شبانهِ خانوادگی با نشاط و سرگرم کننده اســت، که امیدواریم از فصل 

قبل خنده دارتر هم باشد.

وی ادامه داد: یکســری بخش ها به برنامه اضافه شــده اســت. حیاط 
»ســیدخندان« را در فصل دوم داریم و کلی اتفاقــات باحال و جذاب 
در آنجا می افتد. در اســتودیوی اصلی هم شــعرخوانی، تئاتر، نمایش 
تلویزیونی، استندآپ کمدی، ترانه و ســرود را داریم. خاطره بازی هم 
که در فصل قبل مورد توجه مخاطبان قرار گرفته بود یکی از بخش های 
اصلی این فصل است. مسابقه مشــاغل و چالش شناسایی شغل هم در 

برنامه داریم.
 پیش از این محمدحسین بزرگی راد تهیه کننده درباره فصل دوم »سید 
خندان« اعلام کرده بود که خاطره گویی و نمایش دو بخش اصلی فصل 
جدید اســت که مورد توجه مخاطبین در فصل قبل قرار گرفته بودند. 
شکل اجرای مســابقه در این فصل تغییر کرده و از ظرفیت های دیگری 
برای این بخش اســتفاده خواهیم کرد. بخشی تحت عنوان بک استیج 
خواهیم داشت، که فراتر از بک استیج های مرسوم در این مدل برنامه ها 

خواهد بود و از ظرفیت خانواده ها بیشتر از گذشته استفاده خواهد شد.
فصل اول برنامه که در ۵0 قسمت پخش شد، هنرمندانی در حوزه های 
شعر، استندآپ کمدی، نمایش، دوبله، ترانه و سرود و ... در برنامه حضور 
داشتند و در هر قسمت گفت وگویی درباره موضوع برنامه با چهره هایی 
که در حوزه مورد نظر تجربه داشــتند، صورت گرفت. همچنین در هر 
قسمت تماشاگرانی در اســتودیو حضور داشتند و به صورت تعاملی در 

مسابقات شرکت می کردند.

قاب

زهرا منصــوری  محمد هادی قمیشــی 
بازیگر باســابقه ســینما و تلویزیون ضمن 
اشــاره به انتظار برای کلیــد خوردن فصل 
سوم »زخم کاری«، منتقدان فصل دوم این 

سریال را به صبر بیشتر دعوت کرد.
محمدهادی قمیشی بازیگر، طراح صحنه و 
کارگردان باسابقه سینما و تلویزیون درباره 
تازه ترین فعالیت های خــود گفت: در حال 
حاضر منتظر هستیم تا تصویربرداری فصل 
سوم ســریال »زخم کاری« که دنباله فصل 
دوم این سریال است، آغاز شود که احتمالاً 
تا چند روز آینده آغاز خواهد شد. غیر از این 

پروژه فعلًا مشغول کار دیگری نیستم.
بازیگر نقش »املشــی« در ســریال »زخم 
کاری« درباره بازخوردهای منفی نســبت 
به فصل دوم این ســریال گفــت: این یک 
واقعیت است که ما ایرانی ها معمولاً عجول 
هســتیم. انتظار مخاطبان گویی از ابتدای 
این فصل، ورود آقای جواد عزتی به داستان 
بود و برای ایــن اتفاق عجله بســیار دارند. 
در حالی کــه اگر این اتفاق همــان ابتدا رخ 
می داد، شرایط داستان عوض می شد. الان 
فیلمنامه نویسان در حال گسترش داستان 
هستند و به همین دلیل فصل های بعد این 
سریال هم در دست تولید قرار گرفته است. 
برخی مردم و منتقدان گویی برای اطلاع از 
سرانجام داســتان عجله دارند در حالی که 
خود من به عنوان بازیگر این سریال و خیلی 
عوامل دیگر، از ســرانجام این داستان خبر 
نداریم چرا که گروه نویســندگان در حال 

نگارش هستند.
وی افزود: به نظرم داســتان این سریال در 
حال حاضر پیچیدگی هایی پیدا کرده است 
که در ادامه جذاب تر می شــود و مخاطبان 
هم اگر بــا حوصله بیشــتری داســتان را 
دنبــال کنند، قســمت های جذاب تری در 
آینده خواهند دیــد. کاراکترهای مختلفی 
به داستان وارد می شــوند که در برخورد با 
شــخصیت اصلی، اتفاقات دیگــری را رقم 
می زنند که این اتفــاق از منظر درام پردازی 

بسیار زیباتر و جذاب تر خواهد شد.
ایــن بازیگــر در پاســخ بــه اینکــه آیــا 
محمدحســین مهدویان فیلمنامه کامل را 
در اختیار بازیگران گذاشــته است یا خیر، 
توضیح داد: اینگونه نیســت کــه فیلمنامه 
نداشته باشــیم در حدی که نگارش شده، 
فیلمنامــه در دســترس ما هســت و آقای 
مهدویان هم مــا را هدایــت می کند. گروه 
تا جایی که داســتان نوشته شــده است در 

جریان داستان قرار دارد.
وی دربــاره بازخوردهای مردم نســبت به 
نقش آفرینی اش در این ســریال هم گفت: 

نظــرات متفاوت اســت. برخی خــود را با 
داستان وفق داده اند و آن را دنبال می کنند 
اما برخی کــه عجله بیشــتری دارند، مدام 
می پرســند چرا جواد عزتی اش کم اســت! 
بالاخره قصــه هرچقدر پیچیده تر باشــد، 
جذاب تر می شــود. وقتی سر کلاس درس 
می روم و برخی دانشــجویان دربــاره این 
ســریال کنجــکاوی می کننــد، از آن ها 
می خواهم کمی صبر داشــته باشند تا قصه 

خودش پیش برود.

ماجرای شباهت عجیب با یک
 بازیگر دیگر

این بازیگر که به دلیل شــباهت بسیار زیاد 
با زنده یــاد عبــاس امیری، برخــی تصور 
می کننــد در ســریال یوســف پیامبر هم 
نقش آفرینی داشته اســت، درباره شباهت 
ظاهری خود با این بازیگــر فقید و واکنش 
مردم بیــان کرد: من در ســریال یوســف 
پیامبر حضور نداشتم. اتفاقاً خاطرم هست 
در ســریالی، هر ۲ ما نقش آفرینی داشتیم. 
برخــی از من می پرســیدند شــما ۲ نقش 
بازی کــرده ای؟ من هم توضیــح می دادم 
که اینگونه نیســت. خدا رحمت کند آقای 
امیری را و این سوال بهانه ای شد که یادی از 

ایشان هم کرده باشیم.
قمیشــی درباره ماندگارترین نقش خود در 
حافظه مردم گفت: بیشــتر مردم نقش من 
در »پس از بــاران« در حافظه شــان مانده 
است. آن سریال قصه گیرایی داشت و در آن 
مقطع که بیش از ۲0 ســال پیش بود، مردم 
ارتباط خوبی بــا آن برقــرار کردند. گویی 

۹0 درصد جمعیت ایــران در آن مقطع این 
ســریال را دنبال می کردند!وی افزود: مردم 
واکنش های مختلفی به من نشان می دهند. 
برخــی کــه نقش آفرینی مــن در »پس از 
باران« را دیــده بودند، احتمــال می دادند 
که من اصالتاً شــمالی باشــم، در حالی که 
من جنوبی هســتم. گاهی پیــش می آمد 
که یک پیرزن شــمالی، به واســطه همین 
ذهنیت شــروع می کرد به زبان خودشان با 
من صحبت کردن و فکر می کرد من متوجه 
زبانش می شــوم! من هم مجبور می شــدم 

گاهی شمالی صحبت کنم! )می خندد(
این بازیگر تأکید کرد: مردم همواره نسبت 
به ما لطف دارند و من شــخصاً انرژی زیادی 
از آن ها می گیریم. بارها هــم گفته ام که ما 
دســتمزد اصلی خود را از مردم می گیریم. 
اکثر مردم نســبت به من محبــت دارند و 
همواره هدفم در بازیگری همین بوده است 
که در کارهایم لحظات خوبی را برای مردم 
رقم بزنم. اصالت هنر هم در همین اســت؛ 

همراه مردم و برای مردم باشد.

تفاوت فضای فیلمسازی امروز
 با دهه ۶0

قمیشــی درباره تفاوت فضای فیلمسازی 
امروز، نســبت به دهه های ۶0 و ۷0 گفت: 
امروز تجهیزات فیلمســازی به روز شــده 
است و روز به روز شــاهد ورود امکانات بهتر 
به این حوزه هســتیم. به خصــوص عوامل 
فنی راحت تر می توانند به نتیجه برســند و 
این اتفاقات خیلی از مشــکلات سال های 
دور در فرآیند تولید فیلم را آســان تر کرده 

اســت. آن زمان ها باید منتظر می شدیم تا 
نگاتیو به لابراتوار برود، تا بتوانیم نتیجه کار 
را ببینیم و خیلی وقت ها هم مجبور به تکرار 
می شدیم اما امروز همه چیز دیجیتال شده 
اســت و در لحظه می توان تصاویر را مرور و 

مشکلات را حل کرد.
وی افــزود: آن زمان پروژه هــا محدودیت 
اســتفاده از نگاتیو داشــتند و اگــر تعداد 
برداشــت ها زیادتــر از حــدی می شــد، 
مشــکلاتی بــرای تهیه کننــده به وجود 
می آورد. امروز همه چیز دیجیتالی شــده 
و در لحظه می تــوان هم تصاویــر را مرور و 
مشکلات را مرتفع کرد. محدودیتی هم در 
تعداد برداشــت وجود ندارد. از این جهات 
همه چیز راحت تر شده است. در عین اینکه 
برخی دوستان پیشکســوت و به خصوص 
فیلمبردارهــای قدیمــی ســینما، هنوز 
معتقدند که کیفیت نگاتیو در ســینما، یک 
چیز دیگر است و همواره با اشتیاق خاطرات 

آن دوران را تعریف می کنند.
این بازیگر باســابقه تأکید کرد: آن زمان ها 
کسی می توانســت موفق تر عمل کند، که 
تجربه بیشتری داشت. همه چیز شبیه یک 
معادله ریاضی بود. شــرایط مثل امروز نبود 
که شــما با گوشــی موبایل هم بتوانید یک 
فیلم بســازید. همه چیز باید براساس یک 

فرمول و قاعده مشخص پیش می رفت.
وی در پاســخ به تفاوت نقــش کارگردان 
و تهیه کننــده در پروژه هــا در ســال های 
اخیر نســبت به دهه های قبل هم افزود: در 
پروژه هایی کــه کارگــردان و تهیه کننده 
یکی بود، معمولاً روند این محاســبات بهتر 

اتفاق می افتاد. محاســبات اقتصادی فیلم 
بهتر شــکل می گرفت و عوامل هم دقیق تر 
کار می کردند. در عین اینکه امکانات بسیار 
محدود و کارها با مشکلات بیشتری مواجه 
بود. این ســختی ها بود، اما به همان اندازه 
دقت ها هم بیشــتر بود. امروز کارها ساده تر 
شــده و امکانات کمک کرده تا ساخت فیلم 

سهل تر شود.

به عقب برگردم، سراغ حرفه دیگری 
می روم!

قمیشــی درباره حس امروز خود نســبت 
به دنیای بازیگــری و اینکه آیــا در صورت 
بازگشــت به گذشــته، مجــدد فعالیت در 
همیــن حرفــه را انتخاب می کنــد یا خیر 
هم گفت: واقعیت این اســت که ما شرایط 
دشواری را پشت سر گذاشتیم و شاید اگر به 
گذشته برگردم دیگر سراغ سینما نیایم. من 
به سینما علاقه داشــتم اما اگر این آینده را 
پیش بینی می کردم، شاید تصمیمم عوض 
می شد. در مجموع شــرایط سینما مساعد 
نیســت و روزبه روز هــم بــرای امثال من 
سخت تر می شود. به همین دلیل می گویم 
اگر به گذشــته بازمی گشتم ســراغ مسیر 

دیگری برای فعالیت حرفه ای می رفتم.
وی افــزود: شــرایط به گونه ای اســت که 
معمــولاً مدیریــت ســینما تصمیماتی را 
بدون هماهنگی با قشــر هنرمند می گیرند 
که خیلی از این تصمیمــات مانع از فعالیت 
راحت تر ما در عرصه سینما می شود. در این 
شرایط طبیعتاً هنرمند دلزده می شود. قطعاً 
همه ما زمانی دل بسته سینما بودیم که وارد 
این حرفه شــدیم و به همین دلیل هنوز هم 
آرزو داریم که شــرایط برای کار بهبود پیدا 
کند. امروز بسیاری از هنرمندان در زندگی 
شــخصی و معیشــتی خود دچار مشــکل 
هســتند. حل این مشــکلات در ســینما، 
تلویزیون و بــه تازگی شــبکه خانگی، نیاز 
به سیاســت گذاری های درســت دارد. هر 
مدیری هم کــه می آید، معمــولاً به دنبال 
رفع مشکلات خودش اســت، نه مشکلات 
هنرمندان! به همین دلیل مشــکلات مدام 

بغرنج تر می شود.
این بازیگر باســابقه در پایان در پاســخ به 
اینکه آیا تمایلی به ادامه فعالیت فرزندانش 
در همین حرفه دارد یا خیر، گفت: من ســه 
دختر دارم که هر سه به نوعی درگیر فضای 
هنر شــده اند. از کارگردانی انیمیشــن تا 
تئاتر، فعالیت هایی در ایــن زمینه دارند اما 
من دخالتی برای ترغیب آن ها به این حوزه 
نداشته ام. آن ها خودشان علاقه مند شده و 

وارد این عرصه شده اند.

 علیرام نورایی بازیگر سینما و تلویزیون، با بیان این که 
انتخاب مــن به طور قطــع از میان ژانرهای اکشــن و 

تاریخی است، گفت: دغدغه اجرا ندارم.
علیرام نورایی که این روزها مشغول ایفای نقش در یک 
کار سینمایی اســت و تازه ترین کارش در نقش کاظم 
در ســریال تلویزیونی محرمانه از شبکه سوم سینما در 
حال پخش است، اظهار داشــت: علاقه ام به ژانر اکشن 
است و تلاش های بســیاری کردم برای این که بتوانم 
در این ژانر حضور داشــته باشم. ســریال های پلیسی 
و امنیتی به من پیشــنهاد می شــود و این که خیلی از 
کارهای من امنیتی اســت و بازیگر نقش های امنیتی 

هستم را نمی پذیرم.
وی با بیان این که نقش زبیر در ســریال جابرابن حیان 
ســخت ترین کاراکتری بود که در آن بــه ایفای نقش 
پرداخته گفت: شرایط ساخت ســریال هم در گرمای 

تابستان و فیلمبرداری در وسط کویر بود.
نورایــی گفت: ایفــای نقش هــای تاریخی 
بخشــی از علایقم و در کنار ژانــر تاریخی از 
اولویت های من در کار تصویر اســت. اگر به 
من پیشنهادی شود بالتبع انتخابم در میان 
ژانرهای اجتماعی، تاریخی و امنیتی از میان 

دو مورد آخر خواهد بود.

آثار اکشن ایرانی مثل هالیوود سریع و خشن 
نیست

این بازیگر ســینما و تلویزیون اظهار داشــت: کارهای 
اکشنی که در ایران ساخته می شود به گونه ای کارهای 
امنیتی اســت و مانند ســینمای هالیوود، »ســریع و 

خشن« نیست.
نورایی که با شب های مافیا شاهد حضور متفاوت او در 

عرصه اجرا بودیم گفت: اجرا، اولویتم نیست 
و اجراهای مختلفی هم نداشــتم. در زمانی 
به خاطر عشــق به وطن در کنار گروه صبح 
به خیر ایران، در بخشــی به نــام ایرانگردی 
حضور داشــتم کــه 40 قســمت آیتم های 
ایرانگردی را ضبط کردیــم و تجربه بعدی ام 

گردانندگی شهروند و مافیا بود.
وی اضافه کرد: در شــهروند و مافیا، گرداننده مسابقه 
هســتم نه مجری آن و تــلاش کردم در حیــن انجام 

مسابقه، آن را به خوبی بگردانم.
نورایی گفــت: دغدغه اجرا ندارم؛ پیشــنهادهایی هم 
برای اجرا داشــتم اما خودم را با توجــه به مجری های 
کاربلدی که کار می کننــد، در قامت مجری نمی بینم. 
ترجیحم این اســت که خیلی وارد بحث اجرا نشــوم. 
مانند برند شــهروند و مافیا اگر مجدد ساخته شود و با 

شبکه سلامت به توافق برسیم، استقبال می کنم.

امسال بعید می دانم با اثری در جشنواره حضور 
داشته باشم

این بازیگر ســینما و تلویزیون که سال گذشته با های 
پاور به کارگردانی هادی محمدپور حضور در جشنواره 
فجر را تجربه کرد گفت: امســال بعید می دانم با اثری 
در جشــنواره حضور داشته باشــم. چون درگیر چند 
سریال بودم و اکنون هم مشــغول ایفای نقش در چند 

کار سینمایی هستم.
نورایی ادامــه داد: ایفــای نقش در یکــی از کارهای 
ســینمایی ام ظرف امروز و فردا تمام می شود. قرارداد 
دیگری هم در زمینه دفاع مقدس بســته ام که تا هفته 
دیگر مشغول این کار می شــوم. آذر ماه هم با یک کار 

سینمایی قرارداد دارم که در آنجا مشغول خواهم شد.

چهره

علیرام نورایی: دغدغه اجرا ندارم 

ویموندرسجایزهبرد

اهدای جوایز آسیا و پاسیفیک به ۲ فیلم از ژاپن

خریــدار  »روزهای عالی« ســاخته ویم 
وندرس و »شــیطان وجود ندارد« ساخته 
ریوســکه هاماگوچی به عنــوان برندگان 
اصلــی جوایز آســیا و پاســیفیک ۲0۲۳ 

انتخاب شدند.
 به نقــل از ددلاین، شــب پیــش برندگان 
جوایز آسیا و پاســیفیک ۲0۲۳ در استرالیا 
معرفی شــدند. امســال ژاپن در این جوایز 
جایگاه بیشــتری را به خــود اختصاص داد 
و جدیدتریــن فیلم ویم وندرس فیلمســاز 
آلمانی با عنــوان »روزهای عالــی« که در 
توکیو ســاخته شــده و فیلم جدید سازنده 
»ماشــین مــرا بــران« یعنی ریوســکه 
هاماگوچی جوایز برتــر را به خود اختصاص 

دادند.

»روزهای عالی« بــه کارگردانی وندرس که 
در جشنواره کن هم درخشــید، موفق شد 
تا جایزه بهترین فیلم آســیا و پاسیفیک را 
از آن خود کند و از ســوی دیگر فیلم موفق 
جشنواره ونیز یعنی »شیطان وجود ندارد« 
ســاخته هاماگوچی، جایزه بــزرگ هیات 

داوران را دریافت کرد.
وندرس با دریافت این جایزه با پیام ویدیویی 
گفت: عجب افتخاری؛ به خصوص برای یک 
کارگــردان آلمانی. این فیلــم از جنبه های 
بســیار بــرای همه مــا رویایی بــود که به 
حقیقت پیوست، به ویژه که کوجی یاکوشو 

بزرگ نقش اصلی را بازی کرد.
»روزهای عالــی« دربــاره هیرایاما فردی 
اســت که کارش تمیزکــردن توالت های 
عمومی توکیو اســت. به نظر می رسد وی از 
زندگی ساده خود کاملا راضی است. خارج 
از کار روزانه که برنامه ای بسیار ساختارمند 
دارد، او عاشق موســیقی و کتاب و درختان 
اســت و از آنها عکس می گیرد. این فیلم به 
عنوان نماینده ژاپن در رقابت بهترین فیلم 

بین المللی اسکار معرفی شده است.
»شــیطان وجود ندارد« دومین برنده مهم 
جوایز آسیا پاسیفیک ســاخته هاماگوچی 
است که با »ماشین مرا بران« جایزه بهترین 
فیلم ۲0۲1 را برده بود. این فیلم داســتان 
تاکومــی و دخترش هانــا را روایت می کند 
که در روســتای میزوبیکــی نزدیک توکیو 
زندگی می کنند. آنها مثل نسل های قبل، در 
هماهنگی با چرخــه و نظم طبیعت زندگی 
متواضعی دارند، اما طرح ساخت یک مکان 
زیبا در منطقــه، هم تعــادل اکولوژیکی و 
هم شــیوه زندگی مردم محلــی را به خطر 

می اندازد.
سلین سانگ هم با ســاخت اولین فیلمش 
»زندگی های گذشــته«، جایــزه بهترین 

کارگردانی را دریافت کرد.
جایــزه بهتریــن بازیگری نیز بــه مونا حوا 
بازیگر فلســطینی، بــرای بــازی در فیلم 
اردنی »انشالله یک پســر« اهدا شد. در این 
فیلم که اولین فیلم امجد الرشید است، حوا 
نقش مادر دختــر جوانی را بازی می کند که 

با مرگ ناگهانی شــوهرش با قوانین سخت 
ارث روبه رو می شــود و زندگــی اش به هم 

می خورد.
حوا گفت این فیلم که واقعیت های زندگی 
ما را زیر سوال می برد، نه تنها برای آموزش 
مــردم و وادار کردن آنها بــه تفکر ضروری 
است، بلکه وقتی نمی توانیم راحت صحبت 

کنیم، صدای ما می شود.
هیات داوران بین المللی جوایز امسال کلارا 
لا )استرالیا( به عنوان رییس هیات داوران، 
آنا کاتچکو )آلمان(، یئــو یان یان )مالزی(، 
هیدهو اوراتــا )ژاپن، ســنگاپور( و فیصل 

بالتیوور )عربستان سعودی( بودند.
فهرست کامل برندگان چنین است:

بهترین فیلم
»روزهای عالی« از ژاپــن به کارگردانی ویم 

وندرس

جایزه بزرگ هیات داوران
»شــیطان وجــود نــدارد« از ژاپــن بــه 

کارگردانی ریوسکه هاماگوچی

بهترین فیلم جوانان
»باورینا سالو« از قزاقســتان به کارگردانی 

آسخات کوچینچیرکوف

بهترین فیلم انیمیشن
»آژیر« از فرانســه، آلمــان، لوکزامبورگ، 

بلژیک به کارگردانی سپیده فارسی

بهترین فیلم مستند
»در برابــر جزر و مــد« از هند، فرانســه به 

کارگردانی سارونیک کائور

بهترین کارگردان
سلین ســانگ برای »زندگی های گذشته« 

از کره، آمریکا

بهترین فیلمنامه
آنتونی شیم برای »پسر برنجی می خوابد« 

از کانادا، کره
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میدان

جنگ لفظی یحیی گل محمدی و جواد نکونام وارد فاز 
جدیدی شــده و حالا دو طرف به طور علنی همدیگر را 

به باد کلمات تیز و گزنده گرفته اند.
 لیگ برتر فوتبال وارد فاز رقابتی شــده و حالا می توان 
چهــره مدعیان قهرمانــی را دید؛ دو تیم اســتقلال و 
پرسپولیس همراه با ســپاهان مدعیان اصلی قهرمانی 
هســتند و حالا هر دو تیــم از کوچک ترین نکته ای که 
به طور خواسته یا ناخواســته این ابهام را ایجاد کند که 
فضای رقابت به ســود تیم رقیب یا به ضرر تیم خودی 

شده باشد، نمی گذرند.
نمونه ایــن جریان در ماجرای ثبت قــرارداد بازیکنان 
خارجی است که استقلالی ها حریف را به رعایت نکردن 
ســقف قرارداد متهم می کنند و پرسپولیسی ها اعتقاد 
دارند که امکان ندارد برخی بازیکنان استقلال قرارداد 
میلیون تومانی ببندند و یک جــای کار می لنگد و چرا 
سرمربی این تیم دو بار قراردادش را کاهش داده است. 

در واقع وضع قانون جدید برای فصل جاری 
لیگ برتر بهانه جدیدی را دست هر دو طرف 
داده تا این بار با کلمــات گزنده تری به رقیب 

حمله ببرند.
مشــکل اصلی که خوراک دعوای دو طرف 
را فراهم کرده، اشــتباهات داوری است که 
همواره هر دو تیم این اشتباهات را به سود 

تیم رقیب و گاهی هم سازمان یافته تلقی می کنند تا 
رقیب را تحت فشار قرار دهند اما هنوز هیچ راهکاری 
جز آمدن VAR بــرای کاهش اشــتباهات وجود 

ندارد.
 از دهــان هر مربــی و بازیکنی در میــان 1۶ تیم لیگ 
برتری شــنیده می شــود که این اشــتباه ها به سود 

تیم های رقیب است!
امروز فضای میان دو باشــگاه ملتهب است و دو طرف 
علیه همدیگر صحبت می کننــد و هیچ یک هم تاب 

اینکه تیم رقیب دربــاره آنها صحبت کند، 
ندارند و رفته رفته این انتقادها به ســمت 
و ســوی ناجوری رفته و این روزها کلماتی 
شنیده می شــود که درگذشــته قبح این 

کلمات نشکسته بود.
حتی در بحبوحه جنگ لفظی رئال مادرید 
با بارســلونا هم هیچ گاه ایــن درگیری بعد 
شــخصی پیدا نکرد و اگر رئال مادریــد انتقادی به 
عملکرد بارســلونا در پرونده داوری داشــت، ژاوی 
در کلمات خود به پرس )مدیــر مادرید( و آنچلوتی 
حمله نکــرد و روی صحبتش با رئــال مادرید بود و 

بالعکس.
به لیگ برتــر انگلیس هــم برویــم، در اوج درگیری 
مورینیو و ونگــر، ایــن دو کلماتی ماننــد »لجن« یا 
»اشک تمســاح« یا »هرکس و ناکس« به هم نگفتند 
اما هر چه هســت امروز پای نکونام و یحیی به صورت 

مستقیم به این دعوای لفظی باز شــده و بازیکنان هم 
برای حمایت از مربی خود به همدیگر چنگ می اندازند 
و کمتر بازیکنی مانند وحید امیــری برای آرام کردن 

فضا مصاحبه می کند.
البته در شــرایطی که بزرگترهای ایــن دو تیم مانند 
مدیرعامل، اعضای هیات مدیره و ســرمربی اینطور از 
خجالت هم در می آیند، انتظاری هم نیســت که کسی 

این وسط میانجی شود.
حتی وقتی بــه ســراغ پیشکســوت های دو تیم هم 
می رویم، آنها هم برای جلب توجه هواداران، تیم رقیب 
را با کلمات نه چندان شایســته ای مــورد خطاب قرار 
می دهنــد و روی هم رفته هیچ کس بــرای مصالحه پا 

پیش نمی گذارد.
این اتفاقات در شرایطی اســت که تنور بازی های لیگ 
داغ تر از هفته های گذشته خواهد شد و باید دید فضای 

ملتهب میان دو تیم آرام می شود یا نه.

سرخابی

ایمان گودرزی  مرتضــی کرمانی مقدم 
مهاجم اسبق پرسپولیس می گوید: یحیی 
نباید جواب ســرمربی اســتقلال را می داد 
چون همه می دانند ســرمربی پرسپولیس 
مربی بهتر و کاردانی است که ارزشش را هم 
با کســب قهرمانی های متوالی که قهرمانی 

سه گانه آخرین آن بود نشان داد.
 مرتضــی کرمانی مقــدم مهاجم اســبق 
پرســپولیس، اشــتباه و ایــراد بــزرگ 
از  نکــردن  اســتفاده  را  سرخ پوشــان 
موقعیت های گلزنی می دانــد و بر این نکته 
تأکید می کند که بازیکنان پرســپولیس به 
دلیل نداشتن تمرکز کافی داشته های شان 

را در ثانیه های پایانی از دست دادند.

 به نظرتان عملکرد فنی پرسپولیس 
در دیدار مقابل صنعــت نفت چگونه 

بود؟
تیم آبادانــی بازی را خوب شــروع کرد و به 
گل هم رســید و واقعاً اگر ده نفره نمی شــد 
باز هم شرایط را برای پرسپولیس سخت تر 
می کرد. شــرایط فنی پرسپولیس نسبت به 
بازی های قبلی اش کاملًا متفاوت شده بود، 
مثلًا پرســی که ما از بازیکنان پرسپولیس 
می دیدیم را در بازی روز پنجشــنبه از تیم 
آبادانی دیدیم. نکته مهمی که موجب شد به 
جای اینکه پرسپولیس برنده بازی شود در 
آخرین ثانیه ها برتری مان را از دست بدهیم 
و نتوانیم سه امتیاز شیرین را کسب کرده و 

دوباره صدر را پس بگیریم.

 چرا دو مهاجم تخصصی پرسپولیس 
از ابتدا در بازی حضور نداشتند؟

به هر حال پرســپولیس نفرات آسیب دیده 
مهمــی داشــت ضمــن اینکــه بازیکنان 
پرسپولیس بعد از اینکه به گل دوم رسیدند 
خیلی زود از زدن گل های بیشــتر صرفنظر 

کردند که کاملًا از این نکته هم ضرر کردند. 
یکی از اشتباهات مهم سرخ پوشان این بود 
که زود قانع شــدند در حالی که باید بعد از 
زدن گل دوم گل های بعــدی را هم با توجه 
به فرصت هایی که در اختیار داشتند به ثمر 

می رساندند. 
فوتبال هــم بازی هیجان انگیــز و غیرقابل 
پیش بینی اســت نکته ای که در بازی مهم 
پرســپولیس مقابل صنعت نفــت رخ داد 
و پرســپولیس به چیزی که می خواســت 
نرســید و در عین نابــاوری صنعت نفت در 
آخریــن ثانیه های بــازی به گل رســید و 
موجب شــد بازی باخته را با تساوی عوض 

کند.

جنگ لفظی ســرمربی پرسپولیس 
هم با سرمربی استقلال به نظر به ضرر 

پرسپولیس و تیمش تمام شد.
به نظــرم یحیی نبایــد جواب ســرمربی 
اســتقلال را می داد چون همــه می دانند 
ســرمربی پرســپولیس مربــی بهتــر و 
کاردانی اســت که ارزشــش را هم با کسب 
قهرمانی های متوالی که قهرمانی ســه گانه 
آخرین آن بود نشــان داده بنابراین چنین 
مربی نباید جواب ســرمربی تیــم رقیب را 
بدهد و وارد حاشیه شود. ضمن اینکه حتماً 
وقتی تمرکز داشته باشــید قادر هستید با 
بــرد و قهرمانی مجدد بهتریــن جواب را به 
ســرمربی تیم رقیب بدهید، کاری که در ۷ 
دوره اخیر تیم پرســپولیس شش بار به آن 
رسیده اســت و خودش را به حق به عنوان 

بهترین تیم ایران ثابت کرده است.

چرا خط میانی پرسپولیس تغییرات 

زیادی داشت و جنگ میانه میدان را به 
نوعی باخت؟

به نکته خیلی خوبی اشاره کردید. شاگردان 
ویســی راه های ارتباطی هافبک های ما را 
بســته بودند و با دوندگی زیاد و پرس کردن 
از میانه میدان اجازه ندادند که هافبک های 
ما مانند همیشه نبض میانه میدان را از تیم 
میهمان بگیرند و در نهایت بازی همیشگی 
را از بازیکنانــان خصوصــاً بازیکنی مانند 

سروش ندیدیم و شاهد نبودیم.

 قبول دارید که اگر پرســپولیس از 
موقعیت های گلش اســتفاده می کرد 
سه امتیاز برتری شــکننده اش را در 

آخرین لحظات از دست نمی داد؟
بله حتماً همین گونه اســت چون بازیکنان 
ما ۵-۶ موقعیت داشــتند که انها را از دست 

دادند و وقتی این همه فرصــت را تبدیل به 
گل نمی ســازید خیلی بد است. وقتی ما دو 
بر یک از حریف پیش بودیم باید گل ســوم 
و گل های بعدی را می زدیــم که با بی دقتی 
یا هر دلیل دیگری که بود شانس های خود 
را یکی پس از دیگری از دســت دادیم تا در 
عین نابــاوری برتری خودمان را از دســت 
بدهیم و به جای کســب سه امتیاز فقط یک 
امتیاز بگیریم تا در روزی که همه چیزبرای 
رسیدن پرســپولیس به صدر مهیا بود این 

شانس را از دست بدهیم.

 بازی کردن نبیل از ابتدای بازی هم 
با وجود مصاحبه قبــل از بازی یحیی 
که گفته بود او هنوز صددرصد آماده 

نیست عجیب بود.
به هر حال اینجا نظر مربی مهم است و حتماً 
نکته خاصی مــد نظرش بوده کــه از نبیل 
اســتفاده کرده و در ادامه شــهاب را هم به 
زمین آورده است. در هر حال با وجود اینکه 
پرســپولیس بازی برده را با مساوی عوض 
کرد و دو امتیاز مهم را از دســت داد من به 
پرسپولیس خوشبینم چون معتقدم از بازی 
بعدی امیری و ترابــی هم بازی می کنند که 
این بهترین خبر برای تیم اســت. در نهایت 
معتقدم یحیی باید حاشــیه ها را جمع کند 
و بازیکنانی مانند ســروش و بقیه بزرگترها 
هم نباید جواب بازیکنان استقلال را بدهند 
چه بسا که سرمربی تیم رقیب و بازیکنانش 
از خدایشان هست که بازیکنان پرسپولیس 
را به حاشیه ببرند و به نوعی پرسپولیس را از 
شــرایط آرمانی دور کنند. یحیی راه مقابله 
با حاشیه ها را خوب بلد اســت و حتماً باید 
حاشــیه های تیمش را جمع کرده و اجازه 
ندهد که صدرنشــینی تیــم رقیب خیلی 
پایدار بمانــد و ورق را در بازی های آینده به 

سود تیمش برگرداند.

یحیی و جواد در رینگ بوکس

سؤالاتی پیرامون حکم سنگین ای اف سی علیه سپاهان
خریــدار  در رای صادر شــده از ســوی 
کمیته انضباطی کنفدراسیون فوتبال آسیا 
علیه ســپاهان نکات و ابهامات زیادی علیه 

نماینده ایران وجود دارد!
شب قبل از بازی ســپاهان برابر ملوان بود 
که انتشار خبر غیررســمی احکام بی سابقه 
کمیته انضباطی کنفدراسیون فوتبال آسیا 
به شــدت اردوی طلایی پوشان اصفهانی را 
تحت تاثیر قــرار داد و نمود ایــن اتفاق تلخ 
را به وضوح می شــد در نمایش شــاگردان 
مورایس کــه ۵ هفته رویایــی را در ابتدای 
مسابقات پشت سر گذاشته بودند، مشاهده 

کرد. 
در نهایت هم خبر رسمی اعلام شد تا یکبار 
دیگر از ســوی بالاترین نهاد تصمیم ساز در 
فوتبال قاره کهن که طی ســالیان اخیر در 
بســیاری موارد به ضرر فوتبــال ایران و در 
راستای منفعت کشورهای همسایه بود، بار 

دیگر ما را به شوک ببرد.
اما در راســتای حکم عجیب و نــادری که 
کمیته انضباطی کنفدراسیون فوتبال آسیا 
علیه سپاهان منتشر کرده، می توان به نکات 
قابل توجهی پرداخت که این رای سنگین را 

زیر سوال می برد:
اگرچه طی روزها و هفته های اخیر مقامات 
سیاسی دو کشــور ایران و عربستان بارها بر 
داشتن روابط خوب با یکدیگر تاکید کردند، 
اما یکبار دیگر متوجه شــدیم کــه فوتبال 
قوانین خاص خــود را دارد. در این رشــته 
ورزشــی همیشــه روابط تیم های ایرانی 
و عربســتانی نفس گیر و حیثیتی بوده و از 
این پس و با حواشی ایجاد شده در ورزشگاه 
نقش جهان، بر میزان حساســیت های این 
رویارویی های کلاســیک در فوتبال آســیا 
هم افزوده می شود. منظقی بود که با وجود 
حرف های وزیر امــور خارجه ایران، الاتحاد 

بــرد گارانتی شــده ۳-0 را با یــک تجدید 
مسابقه و ســفر مجدد به ایران عوض نکند، 
حتی اگر تــازه این ارتباط ســازنده بین دو 

کشوری برقرار شده است.
اینکه مسئولان و ناظران برگزاری مسابقات 
از ســوی کنفدراســیون فوتبال آســیا در 
نقش جهان به هیچ وجه زیر بــار برگزاری 
مســابقه نرفته اند، یکی دیگر از نکات مبهم 
اتفاقاتی اســت که در نقش جهــان رخ داد. 
آنها می توانستند اجازه برگزاری مسابقه را 
بدهند و سپس اقدام به جریمه و اعلام حکم 

برای سپاهان کنند. 
چرا کــه همه شــرایط برگزاری مســابقه 
در اســتادیوم نقش جهــان فراهــم بود و 
طبــق مســتندات در جلســه هماهنگی 
پیش از مســابقه نیز همه چیــز مورد تایید 
عربســتانی ها و ناظــران ای اف ســی قرار 

گرفته است. 
آنها کــه فوتبال را بــا حواشــی و جزئیات 
بیشــتری به خاطر می آوردند، خوب به یاد 
دارند که چند ســال پیش و یک روز پیش از 
مصاف تیم ملی فوتبال ایــران مقابل لبنان 
در بیروت، یک بمب گذاری مقابل ســفارت 
ایران انجام شد که چندین نفر هم جان شان 
را از دست دادند و شهر به شرایط فوق العاده 
رفت. با این حال مســابقه برگزار شــد؛ آن 
هم در شــرایطی که تانک ها ورزشــگاه را 
برای محافظت از حمــلات بعدی احتمالی 
محاصره کرده بودند. ایــن نمونه ای از یک 
دوگانگی بزرگ در مهمترین مرجع فوتبال 

آسیا ست.
جریمه ۲00 هزار دلاری سپاهان یک حکم 
غیرتکــراری و بی ســابقه در تاریخ فوتبال 
آسیاســت. جریمــه ای ســنگین و گزاف 
که نمونــه اش در احکام کمیتــه انضباطی 
کنفدراسیون فوتبال آســیا نادر بوده است. 

اینجا به نظر می رسد مشخصا کنفدراسیون 
فوتبــال آســیا ایــن جریمه را بــه جهت 
بزرگنمایی اتفاقات ورزشــگاه نقش جهان 
در نظر گرفته اســت. و این در حالی اســت 
که مســئله مدنظر کنفدراســیون فوتبال 
آســیا هیچ تهدیدی برای برگزاری مسابقه 

دربرنداشته است.
می توان اینطور اســتنباط کــرد همانطور 
که قطر در ســال های گذشــته بــه دلیل 
ســرمایه گذاری بــالا و گرفتــن میزبانی 
جــام جهانی بــر تصمیمــات AFC تاثیر 
محسوســی داشــت، حــالا ایــن نقش را 

عربستان از آنها گرفته است.
 عربستان که در یک تابستان پر سر و صدا 
بدل به یک قطب بزرگ در فوتبال شــده و 
با مشــوق های اقتصادی بازیکنان زیادی 
را وارد فوتبال خود کرده اســت، در حال 
حاضر کمپین موفقی بــرای میزبانی جام 
جهانی ۲0۳4 داشــته و به نظر می رســد 
قــدرت اول در نهاد تصمیم گیــر فوتبال 

آسیاست. 
کما اینکه در موضوع اسپانســرینگ لیگ 
قهرمانان آسیا نیز آنها به شکلی بحث برانگیز 
وارد میدان شــده و قراردادی را که از سوی 
برخی ناظــران متخلفانه بود به ســود خود 
به پایان بردنــد. با این حجــم از نفوذ هیچ 
عجیب نیســت که تصمیم گیری به سمت 
نماینــدگان عربســتان که بــه اعتبار بین 
المللی و گرمای مســابقات اضافه می کنند 

برود.
البتــه که مدیــران ســپاهان بــا توجه به 
تجربیــات تلخــی که فوتبــال ایــران از 
پرونده های بین المللی دارد، باید با احتیاط 
بیشــتر جزئیــات را بررســی می کردند. 
همین حالا هم برای میزبانی ســپاهان در 
بازی های آسیایی پس از پشت سر گذاشتن 

محرومیت چالش هایــی وجود دارد که باید 
دید مدیران سیاســی و ورزشــی کشور در 
اینباره چه تمهیدی خواهند داشــت. نکته 
مهم این اســت که در نظــر نگرفتن برخی 
نکات باعث شد مســئله مدنظر امروز طرف 
عربســتانی موضوعیتی حساسیت برانگیز 
پیدا کند، در حالی که در روز قبل از مسابقه 
می شد به بهترین شــکل این مسئله را اداره 

کرد.
همچنین باید در اعلام این حکم سنگین به 
برخی دلایل کمیته انضباطی کنفدراسیون 
فوتبال آســیا نظیر قصور در رعایت قوانین 
امنیتی و رعایت الزامــات تامینی، قصور در 
تامیــن امنیت مقامات رســمی مســابقه، 
بازیکنان و تیم میهمان در مدت حضور آنها 
اشــاره کرد که به نظر نمی رسد به هیچ وجه 

محلی از اعراب داشته باشد.
حالا که عربستانی ها بار دیگر در یک پرونده 
که سوی دیگر آن ایران است، پیروز شده اند، 
شاید زمان آن رسیده که باشگاه های ایرانی 
و فدراســیون فوتبال که ســکوت عجیبی 

دربــاره حکم AFC داشــته، شــکایتی از 
مالکیت مشترک باشــگاه های عربستانی 
تهیه و بــه کمیته انضباطی کنفدراســیون 

فوتبال آسیا ارسال کنند. 
این مسئله برای اولین مرتبه توسط روزنامه 
گاردین مطرح شد و تیم های شرق آسیایی 
در ژاپن و کــره پیگیر آن هســتند. چرا که 
با توجه بــه مالکیــت مشــترک تیم های 
عربستانی این مسئله کاملا برخلاف قوانین 
صریح کنفدراســیون فوتبال آسیاســت. 
یادمان نرود که دو تیــم بزرگ فوتبال ایران 
در فصل گذشــته بــه همین دلیــل مجوز 
حرفه ای دریافت نکردند و از مسابقات کنار 

گذاشته شدند.
در این بین سکوت فدراسیون فوتبال نیز در 
این پرونده قابل توجه اســت! هیچ واکنش 
مناســبی چه در پایــان مســابقه و چه در 
روزهای بعد از آن در جایی ثبت نشــده که 
بتوان به آن اســتناد کرد و حالا پس از اعلام 
این حکم سنگین علیه ســپاهان نیز شاهد 

ادامه سکوت فدراسیون هستیم.

 توصیه جالب بزرگ ترین سرمربی دنیا
وف  به سعید معر

بزرگ ترین سرمربی والیبال حال حاضر جهان توصیه جالب توجهی به 
سعید معروف داشته است.

تا همیــن چند روز پیش هیچکــس فکرش را هم نمی کرد که ســعید 
معروف به گزینه اول هدایت تیم ملی والیبال ایران تبدیل شود، اما حالا 
این اتفاق  رخ داده و کاپیتان ســابق تیم ملی به گزینه اصلی جانشینی 

بهروز عطایی تبدیل شده است.
اما واکنش ها به انتخاب احتمالی ســعید معروف به عنوان ســرمربی 
جدید تیم ملی والیبال ایران بسیار متفاوت بوده است. بعضی ها اعتقاد 
دارند که معــروف در حال حاضــر تجربه زیادی برای نشســتن روی 
نیمکت تیم ملــی والیبال ایران ندارد و برخی دیگــر نیز معتقدند که او 
با توجه به هوش بالا و شخصیت کاریزماتیکش می تواند گزینه ایده آلی 
برای تیم ملی باشد.البته حضور گزینه های خارجی در تیم ملی والیبال 
ایران هنوز منتفی نشــده است و فدراســیون با چهار سرمربی خارجی 
شــامل جان لورنزو بلنجینی، روبرتو پیازا ولادیمیــر و ویتال هاینن در 
حال مذاکره است. با وجود همه این ها به نظر می رسد که سعید معروف 

و بلنجینی از شانس بیشتری برخوردار هستند.
جدا از طرح نظرهای احساســی شــاید بهتر بود برای بررسی احتمال 
موفقیت ســعید معروف در تیم ملــی والیبال ایران به ســراغ صاحب 
نظران جهانی این رشــته می رفتیم و همین کار را هم انجام دادیم. در 
همین راستا خبرنگار ورزش سه پیامی به ســرمربی تیم قهرمان لیگ 
ملت ها و قهرمان اروپا یعنی نیکولا گربیچ ارسال کرد و از او درباره سعید 
معروف سوال پرسید.گربیچ که می توان گفت در حال حاضر بزرگترین 
و بهترین ســرمربی دنیای والیبال محسوب می شــود، در پاسخ به این 
سوال ورزش سه پیرامون حضور سعید معروف در تیم ملی والیبال ایران 
گفت: فکر می کنم اگر او می خواهد یــک دوره حرفه ای را در مربیگری 
شروع کند، باید بهترین اســتفاده را از این موقعیت پیش آمده ببرد. او 
احتمالاً در ابتدا به دلیل نداشــتن تجربه به عنوان مربی مشکل خواهد 
داشت، اما اگر فدراسیون و او صبر داشته باشند، می تواند نتیجه خوبی 

حاصل شود.
همچنین در این باره با آندره آ آناستازی، ســرمربی مشهور ایتالیایی و 
یکی از گزینه های همیشگی والیبال ایران نیز سوال کردیم که او درباره 
سعید معروف گفت: من فکر می کنم او آماده قبول این مسئولیت است. 
من سعید را به عنوان یک فرد باهوش و  با تجربه بسیار زیاد می شناسم و 

به نظرم می تواند گزینه مناسبی برای ایران باشد.

 برنامه سفر پرسپولیس به تاجیکستان 
مشخص شد

 تیم فوتبــال پرســپولیس  امــروز  برای جــدال با اســتقلال راهی 
تاجیکستان می شود.

 باشگاه پرســپولیس در هفته چهارم لیگ قهرمانان آسیا روز سه شنبه 
به مصاف اســتقلال تاجیکســتان می رود. در همین راســتا باشــگاه 

پرسپولیس برنامه سفر به تاجیکستان را اعلام کرد.

سرخپوشــان ایران با پرواز صبح امروز یک شنبه، برای بازی روز چهارم 
مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا، راهی تاجیکستان خواهند شد.

تیم فوتبال پرســپولیس که در بازی رفت با نتیجه ۲ بر صفر اســتقلال 
دوشنبه را شکست داد، در بازی برگشت روز سه شنبه از ساعت 1۷:۳0 

مقابل این تیم به میدان خواهد رفت.

وف در تیم ملی والیبال مخالفت با حضور معر
کارشــناس والیبال ایران معتقد اســت در صورتی که ســعید معروف 
هدایت تیم ملی را قبول کند، ناخواسته آینده ورزشی اش خراب خواهد 

شد اما در صورتی که باتجربه شود می تواند برای تیم ملی مفید باشد.
عباسعلی میرحسینی، درباره گزینه های نهایی هدایت تیم ملی والیبال 
که پس از پایان جلسه کمیته فنی اعلام شد، گفت: والیبال نیاز به مربی 
دارد که در مدیریت قوی و در کار مربیگری هم به روز باشــد. یک مربی 
که ارتباط خوبی با فدراسیون جهانی والیبال داشته باشد و بتواند خیلی 
از مسائل را حل و فصل کند. به نظر دوستانی که در کمیته فنی هستند 

باید تعارف را کنار بگذارند و راحت تر نظراتشان را اعلام کنند.
وی تاکید کرد: از معروف می توان به عنوان والیبالیست قرن از او نام برد، 
او فوق العاده بود. اما یک واقعیت وجود دارد که او به عنوان مربی تجربه 
لازم را ندارد و حتی دســتیار یک مربی هم نبوده است. البته که بازیکن 
فوق العاده ای بود و والیبال را به خوبی می فهمیــد اما تجربه مربیگری 

ندارد.
میرحســینی گفت: تیم ملی والیبال شــرایط خوبی ندارد و قرار است 
با این وضعیت هدایت تیم ملی را به معروف بســپارند. با ســپردن این 
مسئولیت بزرگ آینده معروف هم ناخواســته خراب می شود. من فکر 
می کنم معروف خیلی بادرایت اســت و تصمیم خوبی می گیرد. نباید 
معروف را بســوزانیم. او والیبالیســت قرن ایران اســت و در صد سال 
گذشته روی دســت او والیبالیست نیامده اســت. او در آینده می تواند 

مربی خوبی شود به شرایط اینکه مراحلش را طی کند.
کارشــناس والیبال اظهارداشــت: به نظرم تنها مربی می تواند این گره 
را باز کند که نفوذ بالایی در فدراســیون جهانی والیبال داشته باشد. با 
ارتباطات خوب بازی های دوســتانه خوبی برای تیم ملی درنظر بگیرد. 
فردی باید هدایت تیــم ملی را برعهده بگیرد که درگیر کار باشــگاهی 
نباشد. من بارها گفتم که کار باشــگاهی و ملی دو فضای کاملًا متفاوت 
از هم دارند. عطایی در باشگاهی مربی موفقی بود اما در تیم ملی جواب 
نگرفت. والیبال ما نیاز به مربی دارد که در تیم هــای بزرگ کار کرده و 
شرایط سخت را تجربه کرده باشــد. مربی تیم ملی با باشگاهی زمین تا 
آسمان با هم فرق دارند.میرحسینی گفت: به نظرم حتی پیمان اکبری 
هم نباید در این شرایط حساس هدایت تیم ملی را برعهده بگیرد. مربی 
خارجی بدون تعارف خواســته هایش را مطرح می کند. مربیان ایرانی 
قابل ستایش هستند اما در شــرایط فعلی هدایت تیم ملی توسط آنها 

اصلًا درست نیست.

 اگهی موضوع ماده 3 قانون وماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف  
وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 140260324004000213 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خورموج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی اقای فرزاد نجفی     
فرزندعیســی    به شماره شناسنامه 3540007441صادره از دشتی در ششدانگ یک باب منزل مسکونی به مساحت 
360مترمربع پلاک 1767 فرعی  از 1643  اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 32 فرعی از 1643 اصلی   قطعه 2 واقع 
در لنگک  خریداری از مالک رسمی اقایان حسین واحمد عالی زاده محرز گردیده است . لذا به منظوراطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روزآگهی می شود . درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 217
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استان

ســنندج- فاطمــه ملایــی   شــهرک صنعتــی ســنندج 
۴ با حضور وزیرکشــور در جریان دومین دور ســفر اســتانی 
رئیــس جمهــور بــه کردســتان بــه صــورت رســمی افتتــاح 
شــد. شــهرک صنعتی ســنندج ۴ در هفت کیلومتــری این 
شــهر و در نزدیکی روســتای ســرنجیانه واقع شــده است و 
عملیــات اجرایی فاز نخســت ســال ۱۳۸۵ آغاز شــد ولی به 
دلیل داشــتن معارض ملکی متوقف و آنگاه در سال ۱۳۹۶ 
بــار دیگر اجــرای آن از ســرگرفته شــد. وســعت این شــهرک 
۲۰۵ هکتار اســت و در ۲ فاز تعریف شــده که فاز نخســت آن 
شــامل ۷۵ هکتار و فــاز دوم آن هــم ۱۳۰ هکتار اســت که فاز 
نخســت ایــن شــهرک ســال ۱۳۹۹ در حالیکــه زیرســاخت 
هــای اساســی همچــون آب و جــاده آن آمــاده نشــده بــود 
به بهره بــرداری رســید ولی بــه همیــن دلیل تعــداد زیادی 
گــذار شــده بود قــادر به  از واحدهایــی کــه زمیــن بــه آنها وا
ساخت سوله نبودند.  فاز نخست این شــهرک زون بندی 
گذار  شده و اراضی آن در قالب ۲۴۶ قرارداد به متقاضیان وا

کنــون تعــدادی از واحدهــای تولیــدی در آن  شــده و هم ا
شروع به احداث سوله کرده اند. به گفته مدیرعامل شرکت 
شــهرک های صنعتی کردســتان شــهرک صنعتی سنندج 
۴ هم جــزو پروژه های نیمه تمامی بود که دولت ســیزدهم 
آنرا تحویــل گرفــت و تکمیــل آن در اولویــت قرار داده شــد. 
حمیدرضا امانی اضافه کرد: پروژه جاده دسترســی به این 
شــهرک صنعتی به طــول ۲ کیلومتر تــا خرداد ســال جاری 
۴۰ درصد پیشــرفت فیزیکــی داشــت و از ایــن ماه تــا آبان با 
انجام کار جهادی بــه اتمام رســید. امانی اضافه کــرد: این 
پروژه که ارزش روز آن افزون بر ۱۰ هزار میلیارد ریال است به 
اتمام رسیده و آماده بهره برداری است. مدیرعامل شرکت 
شهرک های صنعتی کردســتان ایجاد خط انتقال آب این 
شــهرک صنعتــی را از دیگــر پروژه های قابــل افتتــاح در دور 
دوم ســفر رئیــس جمهور بــه اســتان خوانــد و افــزود: خط 
انتقال آب شــهرک ســرنجیانه بــه طــول ۱۵ کیلومتــر بعد از 

گذشت ۲ سال آماده افتتاح شده است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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با حضور شهردار مِهستان انجام شد؛

ونمایی از کتاب مدیریت و مدیران شهری   ر
البرز . مظفری   در مراســمی که به همت انجمــن کتابخانه های عمومی 
شهرســتان ســاوجبلاغ و با همکاری معاونــت فرهنگی ورزشــی اجتماعی 
شــهرداری و شــورای اســلامی مهســتان برگــزار شــد از کتــاب » مدیریــت و 

مدیران شهری« نوشته محمدابراهیم خلیلی رونمایی شد.
کید بر لــزوم توجه هر  دکتر گلرخی شــهردار مهســتان در این آیین ضمن تا
چه بیشــتر به حوزه ی کتــاب و کتابخوانی، به ســوابق ارزنده ی نویســنده 
ی ایــن کتــاب در جایــگاه شــهردار و مدیریت های کلان کشــور اشــاره کرد 
گی های منحصر به فــرد محل زندگی  و افزود: شــهر مهســتان به دلیل ویژ
بســیاری از بــزرگان و افــراد اثرگــذار در حــوزه هــای مختلــف اســت و از این 
جهت هم به خود مــی بالیم و هم وظیفه ی ســنگینی در پاسداشــت این 

افراد بر دوش خود احساس می کنیم.
در پایــان این برنامــه آیین رونمایــی کتــاب » مدیریت و مدیران شــهری « 
با حضور علاقمنــدان و چند تن از پژوهشــگران حوزه ی مدیریت شــهری 

برگزار شد.

جلسه کمیته درآمد شهرداری چهارباغ برگزارشد
کنون  البــرز . مظفــری   جلســه کمیتــه درآمــد شــهرداری چهاربــاغ هــم ا
بــه ریاســت مهنــدس موســوی شــهردار چهاربــاغ و بــا حضــور معاونیــن و 
مسوولین حوزه های مالی و درآمدی شهرداری در دفتر شهردار برگزارشد

شــهردار چهاربــاغ در ابتــدی جلســه با تشــریح وضعیــت مالــی و درآمدی 
کید کرد. شهرداری، بر تلاش مضاعف برای افزایش درآمد پایدار شهری تا

مهندس موســوی خطاب بــه معاونین و مســوولین حوزه هــای درآمدی 
شــهرداری خواســتار هــم افزایــی، تعامــل، پیگیــری، ارایــه ایــده هــای نو، 
بررســی دقیق پرونده های درآمدی و اجرای مطلوب ســیر مراحل اداری، 
حقوقــی و قانونی بــرای اخــذ مطالبــات شــهرداری با لحــاظ تکریــم ارباب 

رجوع شد.
 معــاون اداری مالــی، رییــس اداره مالــی، رییــس اداره درامــد، مســوول 
کمیسیون ماده ۱۰۰،رییس اداره شهرســازی، مسوول اجراییات، مسوول 
اصناف و مدیــر اداره حقوقی شــهرداری  در حــال گزارش عملکــرد و ارایه و 

بررسی پیشنهادهای سازنده در حوزه درآمدی شهرداری هستند.

بازید امام جمعه شهرستان از شهرداری چهارباغ
البــرز . مظفــری   حجــت الاســلام والمســلمین دربانــی امــام جمعــه 
شهرســتان بــا حضــور در ســاختمان شــهرداری چهاربــاغ بــا مهنــدس 

موسوی شهردار  این شهر دیدار کرد. 
، شــهردار چهاربــاغ ضمــن خیــر مقــدم بــه امــام جمعــه  در ایــن دیــدار
شهرستان، به تشــریح عملکرد یک سال گذشته شــهرداری و برنامه های 

پیش روی مدیریت شهری در ۵ ماه پایانی سال ۱۴۰۲ پرداخت. 
شــهردار چهاربــاغ گفت:مدیریــت شــهری بــا وفــاق و همدلــی و تــلاش 
مضاعــف و روحیــه جهــادی و انقلابــی، گام هــای ارزنــده ای در مســیر 

خدمت به شهروندان برداشته است. 
مهندس موســوی افزود: شــانی جز خدمتگزاری برای خود قائل نیستیم 
و بــا حمایــت امــام جمعــه محتــرم، فرمانــداری و شــورای اســلامی شــهر و 
مســاعی کارکنان زحمتکــش شــهرداری، مســیر خدمت به مردم، روشــن 
و همــوار خواهــد بــود.  امــام جمعــه شهرســتان در ایــن نشســت ضمــن 
خدا قــوت بــه شــهردار چهاربــاغ ، بــرای خدمتگــزاران مــردم در مجموعه 

شهرداری آرزوی توفیق کرد.

وژه احداث  بازدید میدانی مدیر منطقه 4 از پر
وین  تش نشانی بازارقز ایستگاه آ

قزوین - مریم نقدی   قاســمی مدیر منطقــه چهار به همــراه پیله_چی 
معــاون عمرانــی ایــن منطقــه از پــوژه ایســتگاه آتــش نشــانی بــازار قزوین 

بازدید کردند.
داریوش قاسمی مدیر منطقه چهار در تکمیل این خبر اظهار داشت:به 
منظــور ســهولت در امــداد رســانی بــه موقــع در زمــان وقــوع حــوادث بــه 
شــهروندان و اصنافی که در محدوده بازار قزوین مشــغول بــه فعالیت می 
باشــند،موضوع احداث ایستگاه آتش نشــانی بازار در دستور کار معاونت 

عمرانی این منطقه قرار گرفت.
وی افــزود: از اواخر شــهریور مــاه جــاری عملیات احــداث پروژه ایســتگاه 
آتش نشانی بازار در زمینی به مساحت ۲۱۰ مترمربع دارای ساختمانی دو 
طبقه با قابلیت قرارگیری ۲ جایگاه ماشــین آتش نشــانی و با اعتباری بالغ 

بر ۵ میلیارد تومان آغاز شد.
مدیــر منطقــه چهــار بیــان کــرد: در مهرمــاه عملیــات تخریب ســاختمان 
آرماتــور  پایــان رســید و عملیــات  بــه  پــروژه  بــرداری  ک  قدیمــی و خــا
فونداســیون در مرحله اجــرا قــرار گرفت و تــا پایان آبــان ماه عملیــات بتن 

ریزی و اجرای فونداسیون ایستگاه آتش نشانی به اتمام خواهد رسید.
قاســمی در خاتمــه افزود: طبــق برنامه زمــان بندی پــروژه ایســتگاه آتش 
نشانی بازار در مدت زمان ۹ ماه پیش بینی شده که حوزه عمرانی منطقه 
چهار در تلاش هســتند تا پایان اســفند ماه امســال پــروژه فوق بــه مرحله 

بهره برداری برسد.

طی 2 سال اخیر؛

وشن شد وستایی درگلستان  ر چراغ 15 هزار خانه ر
گرگان-مهناز محمدزمانی   تکمیل زیرســاخت های توزیع برق و بهبود 
خدمات رســانی، از اولویت های شــرکت توزیع نیروی برق گلســتان در دو 
ســال اخیر بود که در نتیجه آن اقدامات قابل توجهی از جمله افزایش ۱۵ 

هزار خانوار روستایی به تعداد مشترکان برق استان انجام شد.
گسترش طول و وسعت گلستان در کنار سایه محرومیت در برخی مناطق 
گلســتان، موجب شــده بود بخشــی از روستانشــینان اســتان برای تامین 
روشــنایی خانه هــای خــود به زحمــت فــراوان افتــاده و بــا ابتدایــی ترین 

وسایل، نور مورد نیاز خود را تامین کنند.
 ســید احمد موســوی مدیرعامل شــرکت گفــت: تا قبــل از شــروع فعالیت 
دولت ســیزدهم ۲۸۳ هزار و ۲۴۰ مشــترک خانگی برق روســتایی در استان 
وجود داشــت که این عدد در حال حاضر با رشد ۵.۲ درصدی به ۲۹۷ هزار 

و ۹۸۴ مشترک رسیده است.
بــه گفتــه وی درســایه اقدامــات و تلاش هــای انجــام شــده از ســال ۱۴۰۰ 
کنون همه روســتاهای کد دار استان در گستره این اســتان از روشنایی  تا

دائمی برق برخوردارند.
کــه بخش عمــده فعالیــت شــرکت توزیع بــرق گلســتان در  موســوی گفت:
دو ســال گذشــته افزایــش مشــترکان خانگــی، طول شــبکه فشــار ضعیف 
و متوســط، تعــداد ترانس هــای بــرق، اصــلاح و به ســازی شــبکه توزیــع 
)جایگزیــن کــردن کابل هــای خودنگهــدار بــه جای ســیم( و نصــب چراغ 
روشــنایی بــا هــدف ســاماندهی و توســعه دسترســی بهتــر شــهروندان و 

روستائیان به انرژی برق بود.
وی بابیان اینکه همه هزار و ۳۶ روستای گلستان به شبکه برق دسترسی 
دارنــد ادامــه داد: با توجــه به افزایــش حریم روســتاها بــه دلیل ســاخت و 
ســازهای جدید و هزینــه بــالای جابجایی شــبکه کــه باید فــرد متقاضای 
پرداخــت کند، تعداد قابــل توجهی از روســتاییان به دلیل نداشــتن توان 

مالی در نوبت دریافت انشعاب جدید قرار دارند

اصفهان-مریــم مومنــی   شــرکت مخابــرات ایــران بــه عنوان هشــتمین 
مجــری طرح ملی توســعه شــبکه فیبــر نــوری در تفاهم بــا ســازمان تنظیم 
مقــررات و ارتباطــات رادیویــی متعهــد شــد ۷ میلیون پوشــش فیبــر نوری 

منازل و کسب و کار را تا پایان سال ۱۴۰۴ محقق کند.
مدیرعامــل مخابــرات ایــران، هدف گــذاری دولــت ســیزدهم در خصوص 
توســعه زیرســاخت های ارتباطــی مبتنــی بــر فنــاوری فیبر نــوری را بســیار 
کنــون اجــرای این طــرح ملی، ســرعت خوبی  مطلــوب خواند و گفــت هم ا

دارد.
مجید سلطانی گفت: با توجه به قدمت و وسعت شرکت مخابرات و حضور 
، خودمــان را متعهد کــرده بودیم کــه همگام  شــرکت در جای جــای کشــور
با دولت و سیاســت های وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعــات، کار را پیش 
ببریم و بر همین اساس از خرداد ۱۴۰۱ در قالب طرحی به نام نجما )نهضت 
جهــادی فیبر نوری مخابرات ایران( در سراســر کشــور ابلاغیه ای داشــتیم 
که کار توســعه فیبــر نــوری در برنامــه زمان بنــدی و متناســب با شــرایط هر 

استان پیش برود.
کز اســتان ها  وی افزود : بر همین اســاس هر دو هفته یک بار در تهران و مرا

افتتاحیــه  هایــی از طــرح نجمــا داریــم و صاحبــان کســب و کار و منــازل به 
اینترنت پرسرعت مبتنی بر فیبر نوری متصل می شوند.

مدیــر عامــل شــرکت مخابــرات ایــران گفــت: ســازمان تنظیــم مقــررات و 
ارتباطــات رادیویــی هم اصــول صــدور پروانــه یکپارچــه شــبکه و خدمات 
ارتباطــی )UNSP( را تدوین کرده بود و چندین شــرکت ارتباطی این پروانه 
را از ســازمان تنظیــم دریافــت کــرده بودند، امــا شــرکت مخابرات هــم برای 
ملحق شــدن به این پروانه، با توجه به قدمت و وســعتش شرایطی داشت 

و ما معتقد بودیم که شرکت مخابرات نباید با شرکتی که عمری ۵ تا ۱۰ ساله 
دارد مقایسه شود.

ســلطانی افــزود: بــر همیــن اســاس جلســات مکرری بــا مدیــران ســازمان 
تنظیــم مقــررات داشــتیم و بــه نقــاط خوبــی رســیدیم و در نهایــت در 
تفاهمی با این ســازمان، به عنوان هشــتمین شــرکت مجری اجــرای طرح 
ملی توســعه فیبر نوری وارد عمل شــدیم و بر همین اســاس پروانه شــرکت 
مخابرات ایران تا سال ۱۴۱۰ تمدید شــد و تعهداتی را در این الحاقیه پروانه 
پذیرفتیــم. وی گفــت: البتــه از آنجایــی که مخابــرات خودش، طــرح نجما 
را شــروع کرده بود بــه نوعی پیشــاپیش تعهداتــش را انجام داده بــود، اما بر 
اســاس تفاهمی که با ســازمان تنظیم مقررات داشــتیم ، برای ما ۷ میلیون 

پوشش تا پایان دولت سیزدهم در نظر گرفتند.
ســلطانی افزود: از این ۷ میلیون پوشــش، یک میلیون پوشــش در ســطح 
کلانشــهر ها و یک میلیون در ســطح اســتان تهران تعهد داریــم و ۵ میلیون 

کز استان انجام می شود. پوشش هم در خارج از مرا
وی گفت: مــا رونــد پیشــرفت کار را به مــردم و بــه ســازمان تنظیــم مقررات 
گزارش می دهیــم و تلاش می کنیــم که زودتــر از برنامه زمانبندی شــده هم 

اهدافمان محقق شود.

ایلام -حســن بیگــی   مدیرکل راه و شهرســازی ایــلام افــزود : در شــهرهای مهــران و دهلران با توجــه به تأمیــن زمین و 
پیش بینی تعــداد متقاضیان طرح نهضت ملی مســکن زمین جهــت احداث مســکن ویلایی در نظر گرفته شــده که در 
شهر مهران در حال آماده ســازی زمین مورد نظر و آماده ســازی معابر آن هستیم   دوســتی افزود : برای احداث واحدها 
چند راه طبق قانون پیش بینی شــده از جمله ســپردن بــه کارگــزار و پیمانکار برای احداث و ســپردن به خود اشــخاص 
و اســتفاده از تســهیلات بانکی برای ســاخت توســط آنان، کــه البته هر کــدام از روش ها نقشــه احــداث آماده شــده و به 
متقاضیــان جهت اخــذ پروانه ســاختمانی از شــهرداری ارائــه خواهد شــد. وی گفت : هدف از تهیه نقشــه ســاختمانی 

واحــد را تســریع رونــد اخذ پروانــه ســاخت، کم شــدن هزینــه اشــخاص و مهمتــر از همــه رعایت یــک معمــاری واحد در 
شهرسازی و زیبایی سیما و منظر شــهری عنوان کرد. دوســتی ادامه داد : در قالب نهضت ملی مسکن چند شیوه ابلاغ 
، یکی هم احــداث در بافت های فرســوده و  گذاری به کارگــزار شــده : یک بخش تامین زمین توســط راه و شهرســازی و وا
زمینهای شــخصی جهت افرادی که تمایل داشــته باشــند از طریق تســهیلات نهضت ملی مســکن اقــدام نمایند. وی 
گفــت : نمای بیرونــی تمامی واحدهــای احداثی و همچنین ســطح زیربنــا و حیاط  مشــابه خواهد بود اما اشــخاص می 

توانند فضای داخل ساختمان را به سلیقه خود با رعایت نکات فنی اجرا نمایند

اصفهان

ایلام

تا پایان سال 1404 محقق می شود؛

۷ میلیون پوشش فیبر نوری؛ سهم شرکت مخابرات

مدیرکل راه و شهرسازی ایلام خبرداد:

 احداث واحد های ویلایی نهضت ملی مسکن  در مهران و دهلران

لرستان خوزستان

برای گذر از پیک مصرف تابستان 1403؛

نقشه راه شرکت برق منطقه ای خوزستان تدوین شد
اهــواز - محمــد مجــدم     کمیتــه بهبــود بهره بــرداری 
شــرکت بــرق منطقــه ای خوزســتان برگــزار و نقشــه راه 
آماده  ســازی شــبکه برای گذر از تابســتان ۱۴۰۳ با توجه 
به سیاست های ابلاغی شرکت توانیر، بررسی و تدوین 
شد. به گزارش خبرنگار خریدار به نقل از روابط عمومی 
کمیتــه بهبــود  شــرکت بــرق منطقــه ای خوزســتان، 
بهره برداری این شــرکت با حضور مدیرعامل و مدیران 
مربوطــه برگــزار شــد و در ایــن جلســه بــا توجه بــه ابلاغ 
برنامه هــای گــذر از اوج بــار ۱۴۰۳ حــوزه بهره بــرداری از 
سوی شــرکت توانیر، نقشــه راه و چگونگی آماده سازی 
شــبکه برای گذر از پیک مصرف تابســتان ۱۴۰۳ بررسی 
و برنامه ریــزی شــد. در این نشســت برنامه هــای گذر از 
اوج بــار ۱۴۰۳ حوزه بهره برداری ابلاغی از ســوی شــرکت 
کــه در آن بــه نگهــداری، تعمیــرات، اصــلاح و  توانیــر 
بهینه ســازی و افزایش ظرفیت پایداری شبکه، تجهیز 
کنش ســریع بــرای پاســخگویی ســریع به  گروه هــای وا
حوادث، متعادل ســازی بارگیری از پســت ها با احداث 
پست های جدید، خرید و تعویض بوشینگ و رفع عیب 
از خازن های شــبکه و …اشــاره شــده بود مورد بررســی 

قرار گرفت و دســتورالعمل آماده سازی شــبکه انتقال و 
فوق توزیع خوزستان تدوین شد. محمود دشت بزرگ 
مدیرعامل شــرکت بــرق منطقــه ای خوزســتان در این 
نشســت از مدیران نواحــی بهره برداری خواســت که با 
توجه به سیاست های ابلاغی وزارت نیرو و شرکت توانیر 
و تجزیــه و تحلیــل وضعیــت شــبکه و پیش بینی رشــد 
مصرف، کنترل و نظارت دقیق و مســتمر ۲۴ ســاعته بر 
روی شــبکه برای آماده ســازی آن و اجرای برنامه ریزی 
تدویــن شــده در زمــان باقی مانــده تــا شــروع پیــک 
تابستان پیش رو داشته باشــند تا مانند امسال بدون 
هیچ مشکلی برق پایداری به دست مشترکین رسانده 

شود.

کید کرد؛ مدیرعامل شرکت گاز استان لرستان تا

استفاده صحیح وایمن از وسایل وسایل گرمایشی و گاز سوز 
گــودرزی  کــرم  آبــاد- فرزانــه هداونــد     خــرم 
مدیرعامــل شــرکت گاز اســتان لرســتان گفــت: بــا 
آغــاز فصــل ســرما و افزایــش بــرودت هــوا، آن چــه 
کــه بایــد مــد نظــر مشــترکین و هــم اســتانیهای 
از  ایمــن  و  صحیــح  اســتفاده  گیــرد،  قــرار  عزیــز 
وســایل گرمایشــی و گازســوز اســت کــه در همیــن 
کثــر  راســتا شــرکت گاز اســتان لرســتان نیــز از حدا
فرهنــگ  راســتای  در  موجــود  هــای  ظرفیــت 
طبیعــی  گاز  ایمــن  و  بهینــه  مصــرف   ســازی 

استفاده می نماید.
کید بــر اینکه  مدیــر عامــل شــرکت گاز اســتان بــا تا
 ، مشــترکین محتــرم بــا رعایــت اصــول ایمنــی گاز
ســلامتی خــود و خانــواده را در فصــول ســرد بیمه 
می کنند بیان کرد: شــرکت گاز اســتان لرســتان، با 
ارائه نــکات ایمنــی و اســتفاده از کلیــه ظرفیتهای 
رســانه ای موجود از قبیل صدا و سیمای استانی، 
فضــای مجــازی، مســتندهای گزارشــی، موشــن 
گرافــی، اینفــو گرافــی و تبلیغــات محیطــی اقــدام 
بــه اطــلاع رســانی فرهنــگ ســازی مصــرف بهینــه 

گاز طبیعــی جهــت هــم اســتانی هــای   و ایمــن 
گرامی می نماید .

گــودرزی در پایان گفــت: با توجــه به فصل ســرما و 
افزایش مصرف گاز طبیعی ؛ رعایت الگوی مصرف 
بهینــه و صرفــه جویــی بســیار حائز اهمیت اســت 
و از کلیــه مشــترکین گرامــی گاز طبیعی در اســتان 
خواســت تا با رعایت الگوی مصرف بهینه، شــرکت 
گاز اســتان را در ارائه خدمات گازرســانی مطلوب و 

مستمر بیش از پیش همراهی نمایند .

کرمانشاه

نیــروی  توزیــع  مدیرعامــل شــرکت  کرمانشــاه  - حســنا فخــارزاده   
کرمانشــاه از آغــاز عملیــات مانــور جهــادی بهینــه ســازی  بــرق اســتان 
ســطح  در  معابــر  هــای  چــراغ  کســازی  پا و  ترمیــم   ، معابــر  روشــنائی 

استان خبر داد.
مهنــدس محمــد مــرادی در جلســه مدیــران ایــن شــرکت، ضمــن تشــکر 
و قدردانــی از همــه هــم اســتانی هــای فهیــم و ارجمنــد کرمانشــاهی بــرای 
همکاری در تابســتان ســال جــاری اظهار داشــت: بــا توجه بــه بازدیدهای 
میدانــی انجــام شــده ، نیــاز بــه یــک همــت جهــادی بــرای اصــلاح و ترمیم 
روشــنائی معابــر در ســطح شــهر کرمانشــاه و شهرســتانهای اســتان وجود 

داشت.
وی گفت: با هماهنگی های صورت گرفته از روز شــنبه ۱۳ آبان ۱۴۰۲ با تهیه 

تمامی تجهیزات فنی، پشــتیبانی و نیروی متخصص فنی، عملیات اصلاح 
روشــنائی معابر بــا اولویت مســیرهای اصلــی، بلوارهــا، خیابانهــا و در ادامه 

کوچه ها و محله ها آغاز می گردد.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان کرمانشــاه اظهار داشــت: این 
مانور در شــهر کرمانشــاه ۶ دســتگاه خودرو بالابر ، ۲۰ هزار لامــپ از نوع ۲۵۰ 
وات ســدیمی، ۲۵۰ وات جیــوه ای، ۱۵۰ وات و …. به همــراه لوازمات جانبی 
با حضور ۷۰ نفر از ســیمبانان، تکنسین ها و مهندســین این شرکت اجرائی 

خواهد شد.
وی در ادامــه خلاصــه وضعیتــی از روشــنایی معابــر اســتان در شــش ماهه 
اول ســالجاری ارائه داد که از جمله می توان به تعویض تعداد ۱۶ هزار و ۵۰۰ 
لامپ، احــداث یک هــزار و ۷۰۰ متر شــبکه معابــر جدید، نصب بیــش از یک 

هزار و ۶۶۳ چراغ و …اشاره داشت.
مهنــدس مــرادی در ادامــه افــزود: رشــد انــرژی مصرفــی روشــنایی معابــر 
نسبت به مدت مشــابه ســال قبل افزایش داشــته که این مقدار ســه و نیم 

درصد افزایش را نشان می دهد.
وی گفــت: طی ســال جــاری شــاخه زنــی درختــان حجیــم که شــاخه های 
آن در داخل شــبکه برق باعــث اتصالی و مانــع از پخش لوکس نور مناســب 
روشــنایی معابر خواهد شــد بــا هماهنگی شــهرداری هــای کرمانشــاه و در 

سطح استان انجام شده است.
مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی بــرق اســتان کرمانشــاه در پایــان از همه 
شهروندان خواست در صورت مشــاهده هرگونه مشکل در حوزه روشنائی 

، مراتب را واحد ۱۲۱ اطلاع دهند یا در سامانه برق من ثبت نمایند. معابر

وشنائی معابر در استان کرمانشاه  مانور جهادی بهینه سازی ر

با حضور وزیر کشور؛

چهارمین شهرک صنعتی سنندج  به بهره برداری رسید

شماره۱448 ۱4آبان۱4۰۲ یکشنبه



 آیا امسال خطر خشکسالی در کشور
 کاهش می یابد؟

امیرحسین غلام زاده نطنزی پیش بینی های اخیر از سوی بسیاری 
از مراجع و کانال های هواشناسی نشــان می دهد میانگین بارندگی در 
سال آبی پیش رو نسبت به پارسال وضعیت بهتری دارد. چنانچه آمارها 
نیز نشان می دهد این میزان نسبت به سال پیش بیشتر شده اما باید در 
نظر داشت که این نســبت برای همه جا یکسان نیســت و این موضوع 
همان نکته مهمی اســت که نشان می دهد ســایه خشکسالی و کمبود 

منابع آب در ایران همچنان جدی است.
ســال آبی یک دوره یکســاله از ابتدای مهر تا پایان شهریور سال آینده 
اســت. بنابراین میانگین بارندگی در این دوره می توانــد بازگو کننده 
شرایط خشکسالی و ترسالی باشد. بنابر اطلاعات به دست آمده از سوی 
دفتر اطلاعات و داده های آب کشور، میزان بارندگی ثبت شده تا هفتم 
مهرماه فقط 0.۳ میلیمتر بوده که نسبت به ســال پیش -رقمی برابر با 

یک میلیمتر- کاهش ۵۷ درصدی را نشان می دهد.
اما این رقم تا یک هفته بعد یعنی 1۶ مهــر، وضعیت را به میزان زیادی 
دگرگون کــرد. وقوع بارش در برخــی مناطق این رونــد را تغییر داد و 
وضعیت اندکی بهبود یافت. با این  وجود هنوز نامتوازنی بارش ها اجازه 

بهره مندی همه کشور از این موهبت را نداده است.
براساس پیش بینی ها، کشورمان در ســال جاری با پدیده آب وهوایی 
معروف به »ال نینو« روبه رو خواهد شــد و این می تواند در پرآبی مؤثر 
باشــد. طبق اعلام دفتر اطلاعات و داده های آب کشور، از ابتدای سال 
آبی جدید )ابتدای مهر 140۲( تا ۲۲ مهر، ۶ میلیمتر بارندگی در سطح 

کشور ثبت شده است.
ایــن میــزان در مقایســه بــا میانگیــن مقــدار بــارش متوســط 
درازمدت)۵۵ســاله(که 4.4 میلیمتر بارش ثبت شــده، افزایش ۳۵ 
درصدی را نشان می دهد. میزان بارش های هفته سوم سال آبی جدید 
در مقایسه با مدت مشابه در ســال گذشته)1.۳ میلیمتر( افزایش ۳۶۷ 

درصدی دارد.
هرچند وضعیت بارندگی در ابتدای ســال جدید آبی نشــان می دهد 
شاید این سال می تواند بهتر از سال های گذشــته باشد اما باید در نظر 
داشت که همه این موارد در دســته احتمالات قرار دارد و هیچ چیزی 
قطعی نیست. به عبارتی پیش بینی ها نشــان می دهد وضعیت نسبت 
به سال پیش بهتر اســت اما در این پیش بینی ها، باید نکات زیادی را در 

نظر گرفت.
این ملاحظات درســت زمانی  که با اطلاعات به دســت آمده از شرکت 
مدیریت منابع آب ایران در ارتباط گذاشته شــود، نکات بسیار مهمی 
آشکار می شود. داده ها نشان می دهد از ۳1 اســتان کشور در سال آبی 
جدید 10 اســتان هیچ میزانی از بارش را دریافت نکرده اند؛ ۹ اســتان 
کمتر از ۵ میلیمتر بــارش دریافت کرده اند که به طــور میانگین ۲.۳۹ 

میلیمتر بارش برای ۹ استان بوده است.
سه اســتان هم بین ۵ تا 10 میلیمتر بارندگی داشتند. چهار استان بین 
10 تا ۲0 میلیمتر بارندگی داشــتند و فقط پنج استان بین ۲0 تا 88.۵ 
میلیمتر بارش داشــته اند. نکته قابل توجه اینکه، اســتان مازندران با 
88.۹ میلیمتر رکورد بارندگی را داشته و بعد از آن استان گیلان با 88.۶ 
میلیمتر و سپس اســتان گلســتان با ۶1.۹ میلیمتر، اردبیل با ۳۶.4 و 
خراسان شمالی با ۲۳.۶ میلیمتر بیشترین بارندگی را داشته اند. به این 
ترتیب می توان نتیجه گرفت فقط پنج استان نیمه شمالی کشور بیش 
از ۵1 درصد از بارش ها را به خود اختصاص داده اند. ۲۷ درصد از کشور 
)10 استان( هیچ بارشــی دریافت نکرده، ۹ استان فقط ۲ درصد، چهار 
استان 1۳.14 درصد و سه اســتان نیز ۶.8 درصد از بارش ها را به خود 

اختصاص داده اند.
 اگرچه میانگین بارندگی در ســال جدید آبی تاکنون نســبت به سال 
پیش افزایش بسیار زیادی داشــته اما بیش از ۵1 درصد از این بارش ها 

فقط در نیمه شمالی کشور و برای ۵ استان بوده است.
چنین وضعیتی در رابطه با سدهای کشــور هم صادق است. چنانچه از 
اطلاعات منتشر شده از ســوی دفتر اطلاعات و داده های آب کشور بر 
می آید، وضعیت سدهای کشور نشــان می دهد که در بیش از 40 سد 
در 1۶ استان کشــور، بین منفی ۲۵ تا مثبت ۲۵ درصد از مخزن سدها 
پر شده و این آمار در قیاس با زمان مشــابه در سال قبل حتی وضعیت 
بدتری را هم نشــان می دهد. بنابر آمار، ۳4.۲۲۵ درصد از سدهای این 

گروه در قیاس با سال قبل طراز منفی دارند.
درصد پرشدگی سدهای کشور در 11 استان هم نشان می دهد که 1۶ 
سد در این استان ها)یعنی کل سدها در این 11 استان( بین -۲۵ تا -۷۵ 

درصد طراز منفی مخزن دارند.
با وجود اعلام پیش بینی های فرانرمالی برای کشــور و بارندگی نسبتا 
خوب، نمی توان اعداد و ارقــام و واقعیت را نادیــده گرفت. آنچنان که 
مشخص است بسیاری از مناطق کشــور هم به لحاظ بارندگی وضعیت 
مناسبی ندارند و هم به لحاظ میزان پرشدگی مخازن از وضعیت خوبی 

برخوردار نیستند.
از ایــن گذشــته به هیــچ وجه نمی تــوان گفــت که حتی بــا وجود 
بارندگی های فرانرمال، سایه خشکســالی از کشور رخت بربسته است. 
چرا که دشت های کشــور با فرونشســت جدی روبرو هســتند و اگر 
همه بارندگی ها و نــزولات جوی حتی بدون اســتفاده راهی منابع آب 
زیرزمینی بشوند، بازهم خشکســالی در ایران همچنان وجود داشته و 
بارندگی هایی از این نوع تنها به سان مســکن های تصادفی هستند که 

برای اقلیم ایران کارایی دارند.
بنابراین بــا چند پیش بینی خوشــبینانه نمی توان انتظار داشــت که 
مشکلات آب و خشکســالی از کشور رخت بربسته اســت. علاوه براین 
کشورمان همچنان نیازمند مدیریت منابع آبی بر مبنای الگوی توسعه 

پایدار است.

سخنگویصنعتآب:
سهم محیط زیست از تأمین آب سه برابر می شود

 ســخنگوی طرح های ملی آب گفت: بر اساس نقشه تدوین شده راه آب 
کشور، سهم محیط زیست تا سه برابر افزایش خواهد یافت.

»عیســی بزرگ زاده«  افزود: نقشــه تدوین شــده راه آب کشور توجه 
ویژه ای به تأمین آب موردنیاز محیط زیست و پیکره های آبی آن دارد.

وی توجه ویژه به تأمین آب پیکره های آبی زیســت محیطی در افزایش 
امنیت و پایدار ســرزمینی مهــم ارزیابی کرد و گفت: اگــر تأمین آب 
محیط زیســت موردتوجه قرار نگیرد پایداری سرزمینی تهدید خواهد 
شــد.مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان منابع آب و تلفیق بودجه شرکت 
مدیریت منابع آب ایران خاطرنشــان کرد: برنامه هفتم توسعه افزایش 
سهم تأمین آب محیط زیست را 10.۷۷ درصد پیش بینی کرده که این 

موضع در نقشه راه آب کشور تا سه برابر افزایش یافته است.
بزرگ زاده ادامه داد: تأمین آب برای محیط زیســت ابعاد مختلفی مثل 

بعد زیستی و زیست مندی ایرانی دارد.
وی گفت: زیســت مندی اشــاره به جانوران، گیاهان و سایرینی که در 
ایران ساکن هستند دارد و ما در این نقشه معتقدیم همان طور که انسان 
ایرانی حق دارد از منابع آب اســتفاده کند این زیســت مندان نیز حق 
استفاده از منابع مختلف را دارند و باید برای آنها تأمین کرد.سخنگوی 
طرح های ملی آب ادامه داد: نقشه راه آب کشور به این مهم توجه ویژه ای 
کرده است. نقشه راه آب کشور در جلسه شورای عالی آب که ششم آبان 
برگزار شده بود به  موجب مصوبه شــورای عالی امنیت ملی و تأکیدات 
رئیس جمهور در سند تحول دولت مردمی »نقشــه راه آب کشور« که 

در دولت سیزدهم طراحی و تدوین شده، رونمایی و به تصویب رسید.

ثبترکوردیتازهدرتاریخصنعتگازکشور
 اجرای همزمان ۱۰ تاسیسات تقویت فشار گاز

در گستره کشور
شرکت مهندسی و توســعه گاز ایران با احداث همزمان 10 تاسیسات 
تقویت فشار گاز، موفق به ثبت رکوردی تازه در تاریخ صنعت گاز ایران 
شد که این دســتاورد، مرهون اتکا به توان طراحان و مهندسان مستعد 
کشور در داخلی ســازی فرآیند ســاخت، نصب و راه اندازی تجهیزات 

فوق پیشرفته است.
به گزارش شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران، »صمد رحیمی« مجری 
طرح تاسیسات تقویت فشار گاز در شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران 
ضمن بیان این مطلب در تشــریح علت این موفقیت، توربوکمپرسور را 
مهم ترین تجهیز و قلب تاسیسات تقویت فشار گاز توصیف کرد و گفت: 
یکی از ارکان اصلی موفقیت پروژه های طرح تاسیســات تقویت فشار 
گاز، تعاملات هدفمند و موثر با دو شرکت  بزرگ سازنده توربوکمپرسور 
کشور است.او ادامه داد: فرآیند ساخت ۲00 دستگاه توربوکمپرسور از 
سوی شرکت های ایرانی مپنا و او.تی.سی به گونه ای مدیریت شده که به  
موازات روند انتخاب و شــروع به کار پیمانکار، توربین ها نیز ساخته و به 
سایت حمل می شوند. بی شک ســاخت این توربین ها با سرمایه گذاری 
حــدود ۲ میلیارد دلار، در  ردیف مگاپروژه های شــرکت مهندســی و 

توسعه گاز محسوب می شود.

تاسیسات »نورآباد«، »پل کله« و » آرادان« آماده افتتاح رسمی
او با بیان اینکه تاسیســات »نورآباد«، »پل کله« و » دوراهان« بر روی 
خط لوله دهم سراســری قرار دارند، اظهار کرد: تاسیسات »پل کله« با 
توجه به اینکه در انتهای خط قــرار دارد از آرایش توربین ۲+1 بهره می 

برد، اما نورآباد و دوراهان دارای آرایش ۳+1 هستند.
او پروژه دوراهان را یکی از ســخت ترین پروژه های تاسیســات تقویت 
فشار گاز از منظر جغرافیایی دانست و اظهار کرد: ازآنجاکه محل اجرای 
این پروژه در دامنه کوه و شــیب تند قرار دارد به صورت پله ای اجرا شد 
و یک دیوار حائل 1۲ تا 1۳ متری در سرتاســر تأسیسات احداث شده 
است. در حال حاضر خوشبختانه هر 4 کمپرســور آن تأمین شده و در 
مرحله پیش راه اندازی قرار دارد. پیش بینی ما این است که در زمستان 
این ایســتگاه هم فعال و راه اندازی شــود و در مدار قــرار گیرد و عملًا 
زنجیره خط دهم نیز کامل شــود.به گفته رحیمی تاسیســات تقویت 
فشــار گاز آرادان نیز زودتر از موعد مقرر بر روی خط 48 اینچ شمال - 
شمال شرق راه اندازی شــد و به این ترتیب اکنون ایستگاه های آرادان، 

پل کله و نورآباد در انتظار افتتاح رسمی اند.

2 ایستگاه »خورموج« و »آب پخش« در شُرُف راه اندازی
مجری طرح تاسیســات تقویــت فشــار گاز درباره زمــان راه اندازی 
تاسیســات »خورموج و آب پخش« که در اســتان بوشــهر و بر روی 
خط ششم سراســری احداث می شــوند و برای کریدور غرب حیاتی 
هســتند، اظهار کرد: با توجه به اینکه در طرح تاسیســات از تجهیزات 
دارای فناوری بالا اســتفاده می شــود، راه اندازی چند توربوکمپرسور 
به صورت همزمان، کار بسیار سنگینی است و یکپارچه کردن کل پروژه 
شامل سیســتم های برق، کنترل و ابزار دقیق و رساندن کار به نتیجه و 
راه اندازی ایستگاه، مسیر سختی است.امیدواریم در اواخرآبان ماه اگر 
مشکلی در بحث فنی توربین ها نداشته باشیم، خورموج و متعاقب آن، 

آب پخش را راه اندازی کنیم.

پیشرفت تاسیسات »دهشیر و اردستان« به ۶0درصد رسید
رحیمی درباره تاسیســات در دســت اقدام بر روی خط لوله هشــتم 
سراســری گاز گفت: دو تاسیسات »دهشیر و اردســتان« بر روی خط 
هشــتم سراســری گاز قرار دارند که به صورت ویژه در حال پیگیری و 
انجام است. این ۲ ایســتگاه در حال حاضر با پیشرفت حدود بالای ۶0 
درصد در حال انجام اســت و ۵0 درصد توربین های مورد نیاز ســاخته 
و به ســایت منتقل شده اســت و مابقی توربین ها هم در مرحله تست و 
ساخت هســتند.او درباره آرایش توربین ها و توان هر ایستگاه توضیح 
داد: تمام ایســتگاه های روی خط هشــتم به دلیل ظرفیت بالای این 
خط )حدود 110 میلیــون متر مکعب(، از آرایــش ۳+1 بهره می برند. 
همچنین با توجه به اینکه اکثر خطوط ایران ۵۶ اینچ و یا سایز کوچکتر 
هستند هرکدام از توربین های نصب شــده در هر ایستگاه، توان معادل 

۲۵ مگابایت تولید می کنند.
رحیمی با اشــاره به اینکه در ســرویس قرار گرفتن پروژه های جاری، 
افزایش چشمگیر ظرفیت انتقال گاز کشــور را در پی دارد، تاکید کرد: 
خطوط لوله سراسری گاز براســاس یک ظرفیت مشخص )اغلب برای 
انتقال 110 میلیــون متر مکعــب در روز( طراحی شــده اند و بدیهی 
اســت هنگامی، امکان انتقال ایــن مقدار گاز ایجاد می شــود که همه 

ایستگاه های طراحی شده در سرویس قرار گیرند.

ظرفیت انتقال گاز در خط هشتم سراسری به 110 میلیون متر 
مکعب در روز می رسد

مجری طرح تاسیســات تقویت فشــار گاز با بیان اینکه در خط هشتم 
سراسری گاز، قبلًا برخی ایســتگاه ها از جمله خنج، جهرم و صفاشهر و 
ارسنجان، خیرگو و کاشــان و نائین بهره برداری شده و ظرفیت آن را تا 
حدی بالا برده اند، تصریح کرد: با تکمیل و راه اندازی ۲ تاسیسات باقی 
مانده »دهشیر و اردستان«، زنجیره ایســتگاه های خط هشتم تکمیل 
شده و به ظرفیت نامی 110 میلیون متر مکعب در روز می رسد و به این 
ترتیب از عسلویه تا مرکز کشور و شمال شرق و شمال غرب را از مواهب 

آن استفاده می کنند.
رحیمی با اشاره به برنامه های شرکت مهندسی و توسعه گاز برای هدایت 
گاز از منابع تولید به سمت جنوب شرق کشــور و یادآوری اقدام های این 
شرکت در به ثمر نشاندن ضربتی طرح های توسعه ای در استان سیستان 
و بلوچســتان و چابهار و همچنین وجود پتانســیل صادرات گاز در این 
خطه، از احداث ۲ ایســتگاه تقویت فشــار گاز »لامرد و بستک« بر روی 
خط لوله هفتم سراسری گاز خبر داد و گفت: در حال حاضر ۶ ماه است که 
فعالیت ها شروع شده و پس از اتمام روند طراحی، اکنون تجهیز کارگاه و 

کارهای خرید و اجرا در حال اجراست.
به گفته مجری طرح تاسیســات تقویت فشــار گاز با توجــه به اهمیت 
ویژه خط هفتم سراســری گاز، احتمالاً در آینده نیز همســو با افزایش 
مصارف، حداقل ۳ یا 4 ایســتگاه دیگر بجز »لامرد و بستک« بر روی این 
خط احداث می شود.مجری طرح تاسیســات تقویت فشار گاز با اشاره به 
اقدام  سال گذشته شرکت مهندســی و توسعه گاز در کمک به تامین نیاز 
فوری دیگر شــرکت های تابع وزارت نفت به سیستم های فشارافزایی در 
 core engine فصل زمستان گفت: سال گذشــته تعدادی از توربین ها و
ایســتگاه های آرادان، خورموج، دوراهان و نورآباد تقدیم شــرکت های 
POGC - SPGC و انتقال گاز شــد که نیاز مبرم به این تجهیزات برای 

تداوم روند تولید داشتند.
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وند کاهش رشد نقدینگی و پایه پولی تداوم ر

یادداشت
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انرژی  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک 14۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶4۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶4۶1۷۷0

خریدار  بر اساس اعلام بانک مرکزی، رشد پایه 
پولی در 1۲ مــاه منتهی به پایــان تیر 140۲ در 
ادامه روند نزولی خود از 4۵ درصد در فروردین  به 

41.1 درصد در تیرماه کاهش یافت.
به نقل از روابط عمومی بانــک مرکزی، به دنبال 
تدوین و اجرای برنامه پولی و تعیین هدف رشــد 
نقدینگی طی ســال گذشته و امســال نرخ رشد 
دوازده ماه نقدینگــی از ۳۷.4 درصــد در پایان 
تیر ماه 1401 طی یک روند نزولی به ۲۷.۵ درصد 
در پایان تیر ماه 140۲ کاهش یافت. رشد دوازده 
ماهه نقدینگــی از 4۲.8 درصد در مهرماه 1400 

به ۲۶.۹ درصد در شهریور ماه 140۲ رسید.
بر اســاس این گزارش حجم نقدینگــی در پایان 
تیر ماه 140۲ بــه رقم ۶۶۹40.۵ هــزار میلیارد 
ریال رسید که نسبت به پایان سال 1401 معادل 

۵.۶ درصد رشد نشان می دهد.
کاهش قابل ملاحظه رشــد نقدینگی در ســال 
1401 و رســیدن آن به ارقام زیــر ۳0 درصد در 
پایان تیر ماه ســال جاری حاکی از تحقق برنامه 
پولی تنظیم شده و توفیق بانک مرکزی در اجرای 
سیاست کنترل مقداری رشد ترازنامه بانک ها در 

دوره اخیر است.
همچنیــن پایــه پولــی در تیر مــاه 140۲ رقم 
۹۲1۳.8 هزار میلیارد ریال را به ثبت رســاند. بر 
این اســاس پایه پولی در پایان تیر ماه سال جاری 
رشــدی معادل ۷.1 درصد را نســبت بــه پایان 
ســال 1401 تجربه کــرد. در چهارماهه ابتدایی 
ســال جاری، خالص بدهی بخش دولتی به بانک 

مرکزی سهمی معادل 1۳.0 واحد درصد در رشد 
پایه پولی داشته است. 

عامل اصلی افزایش ســهم خالص بدهی بخش 
دولتی به بانک مرکزی در رشد پایه پولی، کاهش 
ســپرده های دولت نزد بانک مرکزی بوده است 
که نشــان می دهد، پرداخت های دولت در چهار 
ماه ابتدایی ســال با اتکا به منابع سپرده ای خود 
صورت گرفته اســت. در عین حــال دولت طی 
این مدت از تنخواه گردان خزانه اســتفاده نکرده 

است.
دیگر عامل رشــد پایه پولی در پایان تیرماه سال 
140۲، مطالبات بانک مرکــزی از بانک ها متاثر 
از افزایش اضافه برداشــت، بانک ها از منابع بانک 
مرکزی بوده است که نســبت به پایان سال قبل، 
ســهمی معادل ۶.۲ واحد درصد در رشــد پایه 
پولی داشــته است؛ بخشــی از این افزایش ناشی 
از سیاســت های تنظیمی بانــک مرکزی پس از 
افزایش ســپرده قانونی بانک های تخطی کننده 
از سیاســت کنترل مقداری ترازنامه تعیین شده 

توسط بانک مرکزی می باشد.
همچنین خالص ســایر اقــلام بانــک مرکزی 
ســهمی معادل ۳.4 واحد درصد در رشــد پایه 
پولی در چهارماهه منتهی به پایان تیرماه ســال 
140۲ داشــته اســت که عمدتاً متاثر از افزایش 
مانده اوراق بهادار ناشی از عملیات سیاست پولی 
بانک مرکزی و افزایش حجم ریپو )عملیات بازار 
باز( بوده اســت. این امر حکایت از سیاست پولی 
فعال بانک مرکزی در تامیــن نقدینگی مورد نیاز 

بانک ها و موسسات اعتباری دارد.
در مقابل، خالــص دارایی هــای خارجی بانک 
مرکزی در چهار ماهه ابتدایی ســال جاری سهم 
کاهنده در رشد پایه پولی داشته به گونه ای که در 
پایان تیرماه سال جاری از سهمی معادل 1۵.۵- 
واحد درصد در رشد پایه پولی دوره مذکور )۷.1 

درصد( برخوردار بوده است. 
کاهش خالــص داراییهــای خارجــی بانک 
مرکزی در سال 140۲ عمدتاً  ناشی از فروش 
ارزهای خریداری شده از دولت در اواخر سال 
گذشته و مدیریت دارایی ها و بدهی های ارزی 
بانک مرکزی بــا فراهم کــردن زمینه فروش 
بخشی از ارزهای غیر قابل دسترس خریداری 
شده در ســال های قبل بوده اســت که معادل 
ریالی آن پیش از این به دولت پرداخت شده و 
در حال حاضر با مهیا شدن امکان دسترسی به 
این منابع، بانک مرکزی توانســته است علاوه 
بر تامیــن نیازهای ارزی کشــور، از این طریق 
نیز اقدام بــه کنترل مطلوب رشــد پایه پولی 

بنماید. 
رشــد پایه پولی در دوازده ماهه منتهی به پایان 
تیرماه 140۲ در ادامه روند نزولی خود از ابتدای 
ســال جاری از 4۵.0 درصــد در فروردین ماه به 

41.1 درصد در تیرماه کاهش یافت.
لازم به اشــاره اســت ضریب فزاینده نقدینگی 
نیز در پایان تیرماه 140۲ نســبت به پایان سال 
1401، معادل 1.4 درصــد کاهش یافت و به رقم 

۷.۲۶۵ رسید.

خریــدار   طراحــی و اجــرای 
معامــلات اوراق گواهی ســپرده 
طلا، ســند همــکاری وزارتخانه 
های صنعــت، معــدن و تجارت و 
امور اقتصادی و دارایی در استفاده 
بهینــه از تولیــد طــلا و کاهش 
نقدینگــی ســرگردان در ســطح 
جامعــه اســت و در نتیجــه این 
همکاری، اکنون عرضه طلا به طور 

مرتب در حال انجام است.
 یکی از اهــداف دولت ســیزدهم 
مردمــی کــردن اقتصــاد و ایجاد 
امکان مشــارکت حداکثری عموم 
جامعه جهت سرمایه گذاری حتی 
با ســرمایه های خرد بــوده که به 
همین منظور از اســفند ماه 1401 
معاملات گواهی سپرده شمش طلا 
در بورس کالای ایــران راه اندازی 
شــد تا بازار طلا به سمت شفافیت 
حرکت کند و ســرمایه گذاری در 
حجم های خُرد بــرای مردم فراهم 

شود.
در این زمینه دی ماه ســال گذشته 
ایمیــدرو تقاضای صــدور مجوز 
معاملات اوراق گواهی ســپرده بر 
مبنای شــمش را به بانک مرکزی 
ارائه و معاونــت ارزی بانک مرکزی 
نیز موافقت خود را با طرح ایمیدرو 
اعلام کرد تا طلای استخراج شده از 

معدن »زرشــوران« ایران در قالب 
معاملات اوراق گواهی ســپرده بر 
مبنای شمش به عموم مردم عرضه 

شود.
همواره بازار طلا به عنوان راهکاری 
بــرای ســرمایه گــذاری و حفظ 
ارزش پول مورد توجــه مردم قرار 
داشــته اما نوسانات شــدید بازار 
طلا ریســک خرید این محصولات 
را زیاد کرده اســت، از سوی دیگر 
وجود طــلای تقلبی در بــازار به 
عنوان یک مشکل موجب می شود 
مردم عــادی همــواره در معرض 
خطر خرید طلا و مصنوعات طلای 
تقلبی باشــند که بــرای رفع این 
معضل و با هدف کمــک به جذب 
ایمیدرو  ســرگردان،  نقدینگــی 
)به نمایندگــی از وزارت صمت( با 
همکاری و هم افزایــی بورس کالا 
)به نمایندگــی از وزارت اقتصاد( 
پیگیر عرضه طلای استخراج  شده 
از معادن داخلی بــه خریداران در 
قالب سازوکارهای مطمئن بورسی 

شدند.
بر همین اساس ســازمان توسعه و 
نوســازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو( بــه عنوان یکی از 
ســازمان های زیرمجموعه وزارت 
صمت دی ماه ســال قبل تقاضای 

صــدور مجــوز معامــلات اوراق 
گواهی ســپرده بر مبنای شمش 
را به بانک مرکــزی ارائه و معاونت 
ارزی بانــک مرکزی نیــز موافقت 
خــود را با طرح ســازمان ایمیدرو 
اعلام کرد تا طلای استخراج شــده 
از معدن زرشــوران ایران در قالب 
معامــلات اوراق گواهی ســپرده 
بر مبنای شــمش به عمــوم مردم 

عرضه شود.
در نهایــت، روز پنجشــنبه )18 
اســفند 1401( معاملات گواهی 
سپرده بر مبنای شــمش طلا در 
بورس کالا با همکاری شرکت های 
زیرمجموعه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، شــبکه بانکــی و بازار 
سرمایه آغاز شــد و شرایط را برای 
ســرمایه گذاری مردم تســهیل 

کرد.
طبق توافق انجام شــده، راه اندازی 
معاملات گواهی ســپرده بر مبنای 
شــمش طلا میان ایمیدرو، بانک 
ملت و بورس کالا اجرایی شــد که 
بر اساس آن ســقف اوراق گواهی 
سپرده بر مبنای شــمش طلا فعلًا 
تا ســقف پنج تن که در واحدهای 
کوچــک 0.1 گرم قابلیــت خرید 
و  شــرکت ها  مــردم،  توســط 

سرمایه گذاران خواهد بود.
ذخایر طلای ایــران در حدود ۳۶0 
تن بــوده و امکان اســتفاده از این 
الگو برای سایر معادن تولیدکننده 
طلا میسر اســت، همچنین برای 
مشتریانی که بیش از یک کیلوگرم 
طلا خریداری کنند، امکان تحویل 
فیزیکی شمش از طریق بانک ملت 

طی ۲4 ساعت فراهم خواهد بود.
مزیت عمــده معامــلات گواهی 
ســپرده شــمش طلا این است که 
سرمایه گذاران خُرد هم می توانند 
در بازار حضور یابند و قادر خواهند 
بود طلا را در قالب اوراق با پشتوانه 
100 ســوت یا همان یک دهم گرم 

طلا در این بازار خریداری کنند.

نکته مهــم در بازار این اســت که 
معاملات گواهی ســپرده شمش 
طلا در ســامانه معاملات ابزارهای 
نویــن مالــی بــورس کالا انجام 
می شــود. به این منظور مشتریان 
باید اقدام به اخذ کد معاملاتی بازار 
مالی از بــورس کالا کننــد. به این 
ترتیب همه مشــتریان بازار مالی و 
همچنین همه مشــتریانی که قبل 
از تاریخ 18 اردیبهشــت امســال 
)1401( اقــدام به اخذ کــد بازار 
مشتقه کرده اند، باید برای ثبت نام 
در سامانه جدید پذیرش مشتریان 
بورس کالا و دریافت کد بازار مالی 

اقدام کنند.
با توجه به اینکه در همان ســاعات 
اولیه آغــاز این معامــلات بیش از 
1.۵ کیلوگــرم طلا فروخته شــد 
نشــان می دهد ابزار مذکور قادر به 
جذب نقدینگی بالایی خواهد بود 
و معاملات گواهی ســپرده شمش 
طلا، بــازاری جذاب بــرای حفظ 
سرمایه های مردم و جذب سرمایه 

ها به سمت تولید است.
کارشناسان معتقدند این معاملات 
در ثبات نرخ ارز نیــز کمک کننده 
خواهد بود و موضوع مهم، مشارکت 
مردم در ایــن معاملات بــه دلیل 
امکان ورود سرمایه های خرد حتی 
به مقــدار یک دهم گرم طلاســت 
که می تواند بخش قابل توجهی از 
نقدینگی را به سمت بازار قانونمند 

طلا جذب کند.
تاکنــون در بــازار فیزیکی بورس 
کالا ابعاد معامله شــمش طلا یک 
کیلوگرم بود کــه این موضوع برای 
مصــرف کننــدگان طــلا کاربرد 
داشــت، اما با راه انــدازی گواهی 
سپرده شمش طلا می توان شاهد 
مشارکت بسیاری از مردم با اعداد و 
ارقام کوچک بــود. خریدهای خرد 
0.1 گرم که امروز صورت گرفت به 
معنای پشــتیبانی از سرمایه های 

بسیاری از خانواده هاست.

معاملات اوراق گواهی سپرده طلا؛ سند زرین همکاری وزارتخانه های صمت و اقتصاد


